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خبر

جدایی ایالت کالیفرنیا از آمریکا رسماً کلید خورد
روند جدایی ایالت کالیفرنیا از دولت مرکزی آمریکا با صدور مجوز 
پرسی  همه  برپایی  درخواست  ارائه  جهت  امضا  آوری  جمع  برای 
رسماً کلید خورد. ایندیپندنت در خبری اعلام کرد که ساکنان ایالت 
ایالت از  کالیفرنیای آمریکا در حال حاضر می توانند به تجزیه این 
آمریکا در سال ۲۰۲۸ رأی مثبت بدهند، چرا که سازماندهی کنندگان 
این درخواست مجوز رسمی برای جمع آوری امضا در این خصوص 
ایالت اعلام کرده  را دریافت کرده اند.شرلی ویبر وزیر خارجه این 
درخواست  این  اصلی  دهنده  ارائه  ایوانز  رویز  مارکوس  که  است 
باید بیش از ۵۴۶۶۵۱ امضا جمع آوری کند که حدود ۵ درصد از 
مجموعه آرایی است که در انتخابات عمومی نوامبر ۲۰۲۲ به دست 
آمد تا بتواند همه پرسی در این خصوص را در نوامبر سال ۲۰۲۸ 

برگزار کند.
سنای آمریکا طرح تحریم دیوان کیفری بین المللی 

را رد کرد 
سنای آمریکا طرح تحریم دیوان کیفری بین المللی که در واکنش به 
صدور حکم بازداشت »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
و »یوآو گالانت« وزیر جنگ پیشین این رژیم ارائه شده بود را رد کرد.

در حالی که تصویب لایحه در مجلس سنای آمریکا مستلزم کسب 
موافق  رایٔ   ۴۵ برابر  در  موافق  رایٔ   ۵۴ طرح  این  است،  رایٔ   ۶۰
با  پنسیلوانیا،  ایالت  دموکرات  سناتور  فترمن«  آورد.»جان  دست  به 
طرح تحریم دیوان کیفری بین المللی موافقت کرد و »جان اوسوف« 
سناتور دموکرات ایالت جورجیا، از دادن رایٔ خودداری کرد. باقی 
با تحریم دیوان توسط ایالات متحده  سناتورهای دموکرات همگی 

مخالفت کردند.
به  پیوستن  با  گرینلندی ها  درصدی   ۸۵ مخالفت   

آمریکا
 »Sermitsiaq« سفارش  به  که  »ورِیان«  شرکت  نظرسنجی  براساس 
روزنامه ملی گرینلند و خبرگزاری »Berlingske« دانمارک انجام شده 
است، ۸۵ درصد مردم گرینلند با طرح جاه طلبانه دونالد ترامپ، رئیس 
جمهور آمریکا مبنی بر پیوستن این جزیره به آمریکا مخالفند.در این 
نظرسنجی ۶ درصد موافق الحاق به خاک آمریکا هستند. ترامپ ۲۳ 
»تروث سوشال«  به  اجتماعی خود موسوم  دسامبر ۲۰۲۴ در شبکه 
نوشت که آمریکا باید گرینلند را کنترل کند و مالکیت و حاکمیت بر 
آن را »ضرورت مطلق« خواند.ترامپ از ۲۰ ژانویه و پس از مراسم 
تحلیفش همواره به این مسئله پرداخته و مدعی شده است که تمام ۵۷ 

هزار ساکن این منطقه خواستار پیوستن به آمریکا هستند!
منابع اسرائیلی: آمریکا هزاران نظامی را از سوریه 

خارج می کند 
شبکه اسرائیلی کان گزارش داد که ترامپ قصد دارد هزاران نظامی 
نگرانی  موجب  تصمیم  این  و  کند  خارج  سوریه  از  را  آمریکایی 
رسمی  رسانه  عنوان  به  کان،  شبکه  است.   شده  آویو  تل  مقامات 
اسرائیل، گزارش داد که »مقامات ارشد کاخ سفید پیامی را به همتایان 
اسرائیلی خود منتقل کرده اند که نشان می دهد رئیس جمهور ترامپ 
کند.«این  خارج  سوریه  از  را  آمریکایی  سرباز  هزاران  دارد  قصد 
گزارش افزود که »خروج نیروهای آمریکایی از سوریه نگرانی های 
قابل توجهی را در تل آویو ایجاد خواهد کرد و انتظار می رود که این 
اتفاق موجب ضعیف شدن شبه نظامیان کرد در سوریه شود«. بر اساس 
نیرو در سوریه  آمریکا حدود ۲۰۰۰  ماه دسامبر،  پنتاگون در  اعلام 

مستقر کرده است.
لغو روادید هوایی برای اتباع ایران و تاجیکستان 

شبکه  در  خود  شخصی  صفحه  در  تاجیکستان  در  ایران  سفارت   
وزیران  هیات  جدید  مصوبه  براساس  نوشت  ایکس  اجتماعی 
جمهوری اسلامی ایران، اتباع دارنده گذرنامه عادی دو کشور ایران 
و تاجیکستان مجاز خواهند بود، بدون نیاز به روادید از طریق هوایی 
و  تاجیکستان  جمهوری  مقصد  به  ایران  اسلامی  جمهوری  مبدا  از 
بالعکس به خاک یکدیگر سفر کرده و در هر دوره ۹۰ روزه به مدت 
۳۰ روز اقامت نمایند. وزارت امورخارجه جمهوری اسلامی ایران، 
تاریخ اجرای این مصوبه را از ۱۵بهمن ماه سال ۱۴۰۳ برابر با ۳فوریه 

۲۰۲۵اعلام کرده است.
 وزیر خارجه فرانسه: اعمال تعرفه های احتمالی از 

سوی ترامپ را تلافی خواهیم کرد 
فرانسه از مقابله با تعرفه های احتمالی دولت جدید آمریکا خبر داد. 
»ژان نوئل بارو«، وزیر  خارجه فرانسه  گفت که پاریس علیه هرگونه 
تعرفه اعمال شده توسط دولت آمریکا تلافی خواهد کرد.رئیس جمهور 
آمریکا متعهد شده است که کسری بلندمدت تجاری کالا با اتحادیه 
اروپا را از طریق تعرفه ها یا افزایش صادرات نفت و گاز برطرف کند.

وزیر خارجه کانادا: با شرکای خود درباره مقابله با 
تعرفه های آمریکا گفت وگو می کنیم 

رئیس جمهوری  ترامپ«،  »دونالد  اگر  که  گفت  کانادا  وزیر  خارجه 
آمریکا بر واردات کالاهای خارجی تعرفه وضع کند، کانادا با شرکای 
خود در اتحادیه اروپا و بریتانیا درباره اقدامات متقابل بحث خواهد 
کرد.وی قبلا گفته بود که قصد دارد در این هفته با »مارکو روبیو«، 
وزیر  خارجه آمریکا در واشنگتن دیدار کند تا درباره موضوع تعرفه ها 
گفت وگو کند.وزیر خارجه کانادا گفت: »محور گفت وگوهای من با 
همکاران بریتانیایی و اروپایی چگونگی پاسخ به تعرفه ها خواهد بود. 
در بسیاری از پایتخت های اروپایی و همچنین در بریتانیا بحث هایی 
اینکه چه  و  تعرفه ها  به  واکنش  زمینه  در  اقدام  مورد چگونگی  در 
گزینه هایی برای واکنش ممکن است وجود داشته باشد، در جریان 

است.«
»گنبد  ساخت  آغاز  برای  ترامپ  اجرایی  فرمان   

آهنین آمریکایی« 
 »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا دستور آغاز روند ساخت و 
توسعه سامانه دفاع موشکی پیشرفته »گنبد آهنین آمریکایی« را صادر 
کرد. این دستور که در قالب یک فرمان اجرایی صادر شده است، 
در  امروز -سه شنبه-   بامداد  فرمان ها  از  دیگری  مجموعه  با  همراه 
هواپیما و هنگام پرواز از میامی به واشنگتن امضا شد.هنوز متن فرمان 
اجرایی ترامپ منتشر نشده است ولی کاخ سفید پیش از این اعلام 
کرده بود که این سامانه برای محافظت از آمریکا در برابر »موشک های 
بالستیک، مافوق صوت، کروز پیشرفته و دیگر حملات هوایی نسل 

آینده« طراحی خواهد شد.
ادعاهای ضدایرانی وزیر جنگ رژیم صهیونیستی 

وزیر جنگ رژیم صهیونیستی در پیام تبریک به وزیر دفاع آمریکا، 
و  ایران  که  شد  مدعی  ضدایرانی  یاوه سرایی های  برخی  تکرار  با 
می کنند.  تهدید  را  و جهانی  منطقه ای  ثبات  همچنان  آن  هم پیمانان 
»ئیسرائیل کاتس« وزیر جنگ رژیم صهیونیستی در پیام تبریک به »پیت 
هگست« وزیر دفاع آمریکا، با تکرار برخی یاوه سرایی های ضدایرانی 
مدعی شد که ایران و هم پیمانان آن همچنان ثبات منطقه ای و جهانی 
را تهدید می کنند.وی افزود که ماه های پیش رو با چالش هایی روبه رو 
هستیم که مستلزم آمادگی نظامی و فرصت هایی است که به ما امکان 
می دهد اهداف راهبردی خود را پیش ببریم.جروزالم پست نوشت که 

اشاره کاتس به »اقدام احتمالی علیه ایران در ماه های آینده« است.
دومای روسیه: تلاش برای ترور پوتین، حرکت به 

سمت جنگ هسته ای است
خود  تلگرامی  کانال  در  روسیه  دومای  رئیس  ولودین«  »ویاچسلاو 
درباره تلاش  آمریکایی  کارلسون، روزنامه نگار  تاکر  »آنچه  نوشت: 
برای ترور ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه به دست دولت بایدن 
مطرح کرد، باید جدی گرفته شود. کارلسون گفت که دولت بایدن 
تلاش کرد تا پوتین را ترور کند.«رئیس دومای روسیه افزود: »مساله 
تلاش برای ترور پوتین توسط آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه دولت 
بایدن پیشنهاد شد. آنچه که این روزنامه نگار آمریکایی گفت، باید به 

دقت و کاملا بررسی شود.«

تورم واقعی سبد معیشت که مربوط به گرانی کالاهای تاثیرگذار 
یا ۶۰ درصد است. در  بالای ۵۰  در زندگی کارگران است، 
قرمز در سفره کارگران حتی  نزدیک، گوشت  بسیار  آینده ای 

ماهی یکبار هم پیدا نمی شود.... 
اینکه مهار تورم حتی  بیان  با  »فرامرز توفیقی« فعال کارگری 
دیگر در حد وعده هم مطرح نمی شود، گفت: متاسفانه دولت، 
از رئیس جمهور گرفته تا معاون اول ایشان و وزرای اقتصادی، 
همگی در مقام معترض ظاهر می شوند و فقط به شرایط موجود 
اعتراض می کنند! اینکه اعتراض بکنند که چرا شرایط اینگونه 
چه  که  است  این  بحث  نمی کند.  دوا  مردم  از  دردی  است، 
باید کرد؛ آقای پزشکیان در زمان انتخابات ادعا می کرد برای 
اقتصادی کشور، طرح و فرمول دارد و قرار است  مشکلات 
کارشناسان به میدان بیایند؛ حالا گویا راه حلی برای مشکلات 

از جمله ناترازی ها و گرانی ها ندارند!
زمان  در  که  است  این  واقعیت  افزود:  کارگری  فعال  این 
دارند،  اختیار  در  ابزار  سه  دولت ها  اقتصادی،  ورشکستگی 
یکی چاپ اوراق قرضه برای جمع کردن پول های سرگردان 
است که کوپن آن در دولت احمدی نژاد سوخت شد. دومین 
راه حل، دامپینگ نرخ ارز است و سومین راه حل دامپینگ طلا 
و مسکوکات است که امروز می بینیم طلا آب می کنند و عرضه 

می کنند تا نقدینگی مردم را جمع آوری کنند.  
توفیقی با بیان اینکه »تامین هزینه های دولت فربه و چاق آسان 
فربه  دولت  که  بداند  باید  جمهور  رئیس  داد:  ادامه  نیست« 
بهره وری پایینی دارد؛ حذف بودجه های تحمیلی بر بودجه های 
را  مشکلات  از  بسیاری  می توانست  نیفتاد،  اتفاق  که  کشور 
اقتصادی  مورد مشکلات  در  کند. صرف صحبت کردن  حل 
و ناترازی ها، نه اقتصاد را شکوفا می کند و نه از درد و رنج 
تریبون های رسمی،  از  مردم می کاهد. عنوان کردن مشکلات 
به معنای عوض کردن جای شاکی و متشاکی ست. مجلسی ها 

هم گویا چشم شان را روی مشکلات اقتصادی مردم بسته اند.

فرد  به سخنرانی فلان  اینکه  به جای  به گفته وی، مجلسی ها 
در کنفرانس داووس بپردازند، باید به سراغ مشکلات معیشتی 
مردم و کارگران بروند؛ بحران هایی که آن چنان عمیق شده که 

خیلی ها از حل آن ها ناامید شده اند.
در واقعیت چند خانه برای کارگران ساختند؟

این فعال کارگری با تاکید بر اینکه »بحران معیشت، مردم به 
خصوص دهک های فرودست را عذاب می دهد« می گوید: آیا 
دولتمردان و نمایندگان مجلس نیم نگاهی به آمارهای نزاع های 
خانوادگی و نرخ بالای طلاق انداخته اند؟ آیا می دانند که نرخ 
یعنی  اجتماع  رکن  ابتدایی ترین  و  است  آمده  پایین  ازدواج 
مزدبگیران  که  نمی دانند  آیا  است؟  خطر  معرض  در  خانواده 
کارگران  و  فنی  تکنیسین های  تا  گرفته  پرستاران  از  مختلف 
که  دریغ  و  می زنند؛  مهاجرت  به  دست  گروه  گروه  نفت، 
آرمانشهرهای مهاجرت از اروپا و کانادا به همین کشورهای 
را  اینها  آیا  شده!  تبدیل  فارس  خلیج  حاشیه  در  اطراف 

نمی بینند؟!
مسکن  تامین  برای  ملموسی  اقدام  هیچ  آیا  داد:  ادامه  وی   
شده؛ این همه قرارگاه و کمیته که تشکیل دادند و نشست که 
برگزار کردند، آورده اش چه بود؟ در واقعیت چند خانه برای 
از  بیشتر  اجاره خانه  نرخ  که  شرایطی  در  ساختند؟  کارگران 
دستمزد کارگر است، از شورایعالی کار و کمیته دستمزد چه 
برمی آید؟ امروز حتی کارمندان که فرزندخوانده دولت هستند، 
مشکل معیشتی دارند و مجبورند برای زندگی به حاشیه های 

کلانشهرها بروند.
مردم برای تامین هزینه داروهای شیمی درمانی، ماشین 

و آپارتمان می فروشند!
کرد  اشاره  دارو  گرانی  جمله  از  اخیر  گرانی های  به  توفیقی 
درصد   ۹۳ می شوند  مدعی  بلندگو  پشت  آقایان  گفت:  و 
روستانشینان و ۹۸ درصد شهرنشینان کشور تحت پوشش بیمه 
دیگر  درمانی  بیمه های  این  نمی گویند  اما  دارند  قرار  درمان 

ابتدایی ترین هزینه ها را  ابتر هستند،  بیمه ها  کارکردی ندارند؛ 
تا مرز ۴۰۰ درصد گران شده  تنهایی  به  دارو  نمی پردازند و 
است. مردم ناچارند سراغ بیمه تکمیلی بروند ولی بازهم برای 
دارو و درمان از جیب هزینه های سنگین می دهند؛ وقتی مدعی 
می شوند درمان بیماری های صعب العلاج رایگان است، بیشتر 
شیمی  داروهای  هزینه  تامین  برای  مردم  می ماند؛  شوخی  به 

درمانی، ماشین و آپارتمان می فروشند!
دچار  اجتماعی  تامین  که  می شوند  مدعی  میان  این  در  »و 
ورشکستگی شده«؛ این فعال کارگری با بیان این جمله اضافه 
غیرانتفاعی  و  بین النسلی  صندوقی  اجتماعی  تامین  می کند: 
است و منِ کارگر و پدران و مادران من در آن سرمایه گذاری 
چرا  سرمایه هاست،  این  برداشت  زمان  امروز  و  کرده اند 
شود؟  ورشکسته  است،  حق الناس  که  صندوق  این  گذاشتید 
اگر  نکردید؟  کنترل  را  آن  خروجی های  و  وروردی ها  چرا 
آمده،  پایین  کشور  در  بیکاری  آمار  هستید  مدعی  که  آنطور 
چرا  پس  می یافت؛  افزایش  اجتماعی  تامین  ورودی های  باید 

دچار بحران شد؟!
حقوق  میلیون   ۱۲ تا   ۱۰ فقط  کارگران  می دانید  آیا   

می گیرند؟!
توفیقی می افزاید: آقای پزشکیان می گوید چطور در تهران با 
رئیس جمهور  آقای  به  باید  میلیون می شود زندگی کرد؛   ۲۰
حقوق  میلیون   ۱۲ تا   ۱۰ فقط  کارگران  می دانید  آیا  گفت 

می گیرند؟!
وی با تاکید بر اینکه »دولت، دولت حرف درمانی ست« ادامه 
داد: راه حلی برای مسائل اصلی زندگی مردم و معیشت بحرانی 
کارگران ندارند؛ بسیاری از کالاها از سبد خرید مردم حذف 
شده  است؛ مردم نگران قیمت سیب زمینی و روغن هستند؛ در 
این شرایط، دعوا و جدل ها بر سر هیچ و پوچ، زندگی مردم را 
نمی گرداند. آیا آرامش و سلامت، حق مسلم مردم نیست؟ آیا 
کارگری که از صبح تا شام کار می کند و عرق می ریزد نباید 

خیالش از سقف بالای سر و نان داخل سفره راحت باشد؟
با  حتی  را  خود  سفره های  نمی توانند  کارگران 

سیب زمینی پر کنند!
تورم  نرخ  پیشروی  که  است  این  »جالب  اینکه  بیان  با  او 
دی ماه، سبزیجات بوده«؛ افزود: این یعنی ما در کنترل قیمت 
سیب زمینی و سبزیجات هم عاجزیم! سیب زمینی کیلویی ۶۰ 
هزار تومان شده؛ کارگران نمی توانند سفره های خود را حتی 

با سیب زمینی پر کنند!
در  معیشت  سبد  تورم  با  ارتباط  در  دستمزد  کارشناس  این 
به  مربوط  که  معیشت  سبد  واقعی  تورم  گفت:  اخیر  ماه های 
گرانی کالاهای تاثیرگذار در زندگی کارگران است، بالای ۵۰ 
قرمز  نزدیک، گوشت  بسیار  آینده ای  در  است.  یا ۶۰ درصد 
در سفره کارگران حتی ماهی یکبار هم پیدا نمی شود؛  قیمت 
نان، گوشت و لبنیات بالا رفته؛ تخم مرغ در یکی دو ماه اخیر 
را  میدانی  قیمت های  این  آمار  مرکز  شده؛  گران  درصد   ۸۰
اعلام نمی کند؛ تورم واقعی زندگی کارگران بالای ۵۰ یا ۶۰ 

درصد است.
ازدیاد  باعث  شرایط  این  کرد:  تاکید  پایان  در  توفیقی 
بیماری های متابولیکی و پایین آمدن سن این بیماری ها شده. 
را  تورم  تنها  نه  نمی کنند؟  اقدامی  هیچ  تورم  حل  برای  چرا 
مهار نمی کنند بلکه عامدانه نرخ ها را بالا می برند تا درآمدزایی 

داشته باشند.

کارگران سفره های خود را با سیب زمینی هم نمی توانند پر کنند!

تورم سبد معیشت بالای ۵0 درصد است 

بالای  یارانه سه دهک  قطع  مجلس،  نمایندگان  آن که  از  پس 
جامعه را در دستور کار قرار دادند، وزیر اقتصاد اعلام کرد 
که دولت مخالفت چندانی با این موضوع ندارد؛ لذا باتوجه 
به تاکید مجلس و موافقت تلویحی دولت با آن، احتمال دارد 

حذف یارانه نقدی ثروتمندان به نتیجه برسد. 
بعضا  جامعه  بالای  دهک های  توسط  یارانه  دریافت  موضوع 
مورد نقد کارشناسان و مردم قرار دارد. در شرایطی که بسیاری 
از افراد ثروتمند از یارانه انرژی و سوخت استفاده می کنند و 
با برخورداری از خودروهای لوکس از این ناحیه نفع می برند، 
یارانه نقدی نیز به آنها اختصاص می یابد. این در حالی است 
 ۱۰۰ فقط  سه  تا  یک  دهک های  تومانی  هزار   ۴۰۰ یارانه  که 

هزار تومان بیشتر از دهک های ۴ تا ۹ است.
شامل  حمایتی  نهادهای  پوشش  تحت  افراد  دیگر  سوی  از 
دریافت  مستمری  تومان  هزار   ۹۹۳ امداد  کمیته  و  بهزیستی 
افراد  یارانه  قطع  طریق  از  باید  طبیعتا  که  حالی  در  می کنند. 

ثروتمند، مستمری اقشار پایین افزایش یابد.
سه  یارانه   گرفته  تصمیم  مجلس  یارانه ها  موضوع  در  امسال 
دهک  آخر را حذف و مقدار آن به دهک های یک و دو و سه 

اضافه کند. از سوی دیگر افرایش ارز ترجیحی از ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومان به ۳۸ هزار و ۵۰۰ تومان و ما به التفاوت درآمدی 

این فاصله ارزی به دهک های یک تا شش اختصاص یابد
این باره  علیرضا نوین ـ عضو کمیسیون عمران مجلس - در 
ببریم. در  بین  از  یارانه ها را  باید بی عدالتی در موضوع  گفته 
موضوع بنزین ۱۲۰ همت یارانه می دهیم و حدود ۱۵۰ همت 

اقشار  را  یارانه ها  این  بیشتر  سود  می دهیم.  انرژی  یارانه  نیز 
پردرآمد می برند. کسانی که در دهک های ۹ و ۱۰ قرار دارند، 
۱۷ برابر دهک های دیگر از یارانه ها سود می برند. باید درآمد 
و حقوق اقشار مختلف مردم را متناسب با تورم بالا ببریم و 

نسبت به آزادسازی بازار اقدام کنیم.
عزم مجلس برای حذف یارانه مستقیم دهک های بالای جامعه 
در شرایطی است که طی سال های اخیر برنامه ها برای تحقق 

این موضوع به نتایج مطلوبی نرسیده است.
گفتنی است در حال حاضر حدود ۵۱ میلیون نفر در دهک های 
در  می کنند.  دریافت  یارانه  ماهانه  صورت  به  نهم  تا  چهارم 
سال هایی هم که از افراد خواسته شد به صورت داوطلبانه از 
دریافت یارانه انصراف دهند ۹۰ درصد مردم اعلام کردند که 

می خواهند یارانه هم چنان به آنها اختصاص یابد.
بر این اساس، مجلس و دولت موضوع قطع یارانه ثروتمندان 
بر  مجلس  نمایندگان  اخیرا  و  داده اند  قرار  کار  دستور  در  را 
مصوبه خود در لایحه بودجه ۱۴۰۴ درباره حذف یارانه نقدی 
مجمع  به  مصوبه  این  و  کردند  اصرار  پردرآمد  خانوارهای 

تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد.

رییس مرکز امور بین الملل وزارت راه و شهرسازی گفت: از 
۱۶۲ کیلومتر مسیر راه آهن رشت- آستار ۳۰ کیلومتر تملک 
اراضی شده و برای تملک مابقی اراضی به ۶ همت نیاز داریم 
که تامین آن و تملک مابقی اراضی در دستور کار قرار دارد. 

 »امین ترفع« رییس مرکز امور بین الملل وزارت راه و شهرسازی 
در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین وضعیت همکاری روسیه 
برای ساخت پروژه خط آهن رشت- آستارا و علت تاخیر در 
انعقاد قرارداد نهایی و تعیین قیمت و آغاز پرداخت وام روسی 
اظهار داشت: برای ساخت راه آهن رشت- آستارا موافقتنامه 
تامین مالی با کشور روسیه منعقد کرده ایم که اجرا و فعالسازی 
الزامات شامل موضوعات حقوقی،  این  الزاماتی دارد که  آن 

مالی و هماهنگی های بین بخشی و… می شود.
وی تاکید کرد: تاخیری در فعال سازی این موافقتنامه رخ نداده 
چراکه روند اجرای این الزامات باید طی می شده بنابراین نباید 

زمان طی شده را تاخیر دانست.
ادامه  شهرسازی  و  راه  وزارت  بین الملل  امور  مرکز  رییس 
داد: از سوی دیگر باید مذاکرات کارشناسی بین پیمانکار و 
کارفرما انجام می شد. پیمانکار شرکت کاسپین سرویس است 
که از سوی طرف روس معرفی شده و کارفرمای پروژه هم 
این  و  است  ونقل  زیربناهای حمل  توسعه  و  شرکت ساخت 
آنجایی  از  و  می رسید  جمع بندی  به  و  نهایی  باید  مذاکرات 
است،  بین المللی  و  بزرگ  پرژه  آستارا  رشت-  آهن  راه  که 
مذاکرات رویه ای داشت که در مدت زمان کوتاه به جمع بندی 
نمی رسید.ترفع با اشاره به موضوع تملک اراضی مسیر راه آهن 
راه آهن رشت-  از ۱۶۲ کیلومتر مسیر  رشت- آستارا گفت: 
مابقی  تملک  برای  و  شده  اراضی  تملک  کیلومتر   ۳۰ آستار 
اراضی به ۶ همت نیاز داریم که تامین این ۶ همت و تملک 

مابقی اراضی در دستور کار قرار دارد.

وی تاکید کرد: البته این ۳۰ کیلومتر تملک شده به پیمانکار 
تحویل داده شده و در این مدت پروژه متوقف نبوده است.

بیان  با  شهرسازی  و  راه  وزارت  بین الملل  امور  مرکز  رییس 
اجرا  به  الزامات  باید  روسیه  وام  پرداخت  آغاز  برای  اینکه 
مطالعات،  برای  نیاز  مورد  اقدامات  داشت:  اظهار  برسد، 
 ۳۰ مسیر  این  در  کارگاه  تجهیز  و  زنی ها  گمانه  و  طراحی ها 
کیلومتر انجام می شود و همزمان به تدریج تملک مابقی اراضی 

انجام و در اختیار پیمانکار قرار می گیرد.
تملک  مالی  تامین  برای  روسی  وام  از  استفاده  درباره  ترفع 
اراضی گفت: وام روسیه برای ساخت تعریف شده و موضوع 
تملک متفاوت از ساخت است. مدت زمان ساخت این پروژه 
۵ساله بوده و در مدت زمان ۵ سال وام روسی به تدریج به 
پروژه تزریق می شود که مراحل مطالعات، طراحی و ساخت 

شامل استفاده از وام می شوند.

مجلس  اصلاحات  تایید  از  نگهبان  شورای  سخنگوی 
موارد  )بجز   ۱۴۰۴ لایحه  بودجه  اول  بخش  به  نسبت 
مصلحت  تشخیص  مجمع  اظهارنظر  برای  شده  اصرار 

داد.  خبر  نظام( 
انتشار  با  نگهبان  شورای  سخنگوی  نظیف  طحان  هادی 

ایکس  اجتماعی  شبکه  در  خود  در صفحه شخصی  مطلبی 
لایحه  اول  بخش  به  نسبت  مجلس  اصلاحات  تایید  از 
اظهارنظر  برای  شده  اصرار  موارد  )بجز   ۱۴۰۴  بودجه 

داد.  خبر  نظام(  مصلحت  تشخیص  مجمع 
اسلامی  شورای  مجلس  اصلاحات  نوشت:  نظیف  طحان 

به  نسبت  نگهبان  شورای  ایرادات  و  ابهامات  رفع  جهت 
)بجز  کشور  کل   ۱۴۰۴ سال  بودجه  لایحه  اول  بخش 
تشخیص  مجمع  اظهارنظر  برای  شده  اصرار  موارد 
مغایر  نگهبان،  در شورای  بررسی  از  نظام(، پس  مصلحت 

نشد. شناخته  اساسی  قانون  و  شرع  موازین  با 

چراغ سبز نسبت به حذف یارانه پولدارها

با  کرسنت  ماجرای  گزارش  کرد:  عنوان  دولت  سخنگوی 
بررسی های لازم و مد نظر گرفتن همه ی جوانب، برای مردم 

منتشر خواهد شد. 
هیئت  در حاشیه جلسه  دولت  مهاجرانی سخنگوی  فاطمه   
دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره برخی 
اعتراضات به حضور ظریف در دولت و سخنان اخیرش در 
سوئیس، گفت: وفاق به معنای این نیست که وقتی به کسی 
را  مسائل  این  دولت  کنیم.  بی احترامی  او  به  نداده ایم،  رای 

می بیند ولی بر آن متوقف نمی شود.
پیرامون  اظهارنظرها  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  مهاجرانی 
با  کرسنت  ماجرای  گزارش  داشت:  بیان  کرسنت  قرارداد 
بررسی های لازم و مد نظر گرفتن همه ی جوانب، برای مردم 

منتشر خواهد شد.
تأمین  برای  ارز  تامین  به سوالی درخصوص  پاسخ  در  وی 
با تلاش وزارت  بیان کرد:  پایان سال،  کالاهای اساسی در 
جهاد، تأمین ذخایر اساسی و راهبردی در دستورکار است و 
در حال انجام است.  ارز در تصمیمات دولت در این زمینه 
با  نظر  این  از  کشور  و  داشت  تغییراتی  هفتم،  برنامه  طبق 

مشکل مواجه نیست.
سخنگوی دولت درباره پیگیری قاچاق سوخت بیان کرد: این 
تا به حداقل برسد و این مطالبه  مسأله در دستورکار است 
مردم است. با کارهای خوبی که از دو سه هفته قبل انجام 
حدود  تا  و  شده اند  پیدا  سرشاخه ها  از  زیادی  مقدار  شده، 
افزایش  قابل  این عدد  لیتر کشف شده و  میلیون  روزی دو 

است.
 مهاجرانی درباره کالابرگ الکترونیک گفت: طبق اعلام وزیر 
شده  گرفته  قرار  نظر  مد  مسأله  این  برابر  همت   ۱۵ تعاون، 

است.

مهاجرانی: 
گزارش قرارداد کرسنت برای 

مردم بیان خواهد شد 

رییس مرکز امور بین الملل وزارت راه و شهرسازی: 

30 کیلومتر مسیر راه آهن آستارا تحویل روس ها شد 

متأسفانه وضعیت  اورژانس کشور گفت:  سخنگوی سازمان 
اینکه کمبود  آمبولانس های کشور خوب نیست و علاوه بر 
این خودروی امدادی در کشور وجود دارد؛ آمبولانس های 

موجود نیز فرسوده شده اند. 
بابک یکتاپرست در گفت وگو با ایسنا، با تأکید بر اینکه در 
سراسر کشور حدود ۵ هزارو۵۰۰ دستگاه آمبولانس وجود 
سن  به  آمبولانس  دستگاه  هزار   ۳ تعداد،  این  از  که  دارد 
فرسودگی رسیده اند، افزود: طبق استاندارهای دنیا، سن مفید 
هر آمبولانس ۱۰ سال است، اما آمبولانس های کشور ما هر 
کدام بیش از ۱۵ سال است که کارکرده اند و باید نوسازی 

شوند. 
سال های  در  داد:  ادامه  کشور  اورژانس  سازمان  سخنگوی 
جدید  های  آمبولانس  خریداری  برای  تلاش هایی  اخیر، 
آمبولانس  مختلفی حدود ۲۵۰  مراحل  در  و  گرفته  صورت 
جدید در کشور توزیع شده است، اما قطعا این میزان بسیار 

کم است.
یکتاپرست گفت: علاوه بر این، ما حدود یکهزار آمبولانس 
نیز کم داریم که باید خریداری شده و در مناطقی که تعداد 
آمبولانس ها کم است؛ توزیع شود. در واقع برخی شهرها 
نیازمند پایگاههای اورژانس بیشتری هستند؛ اما چون کمبود 
آمبولانس داریم؛ نمی توانیم پایگاه های جدید را ایجاد کنیم.

وی در پاسخ به این سوال که مشکل خریداری و نوسازی 
از  باید  آمبولانس ها  متأسفانه  افزود:  چیست؟  آمبولانس 
کشورهای دیگر خریداری شود و چون تحریم هستیم عملا 

نمی توانیم به راحتی این خودروهای امدادی را تهیه کنیم.
سخنگوی سازمان اورژانس کشور ادامه داد: در حال حاضر 
وزیر بهداشت دولت چهاردهم مصمم است که ساز و کار 
اتفاق ها  این  امیدواریم  اجرا کنند و  را  این خودروها  تهیه 

نتیجه دهد.
کشور  اورژانسی  ناوگان  سایر  وضعیت  درباره  یکتاپرست 
 ۴۴۶ و  آمبولانس  اتوبوس  دستگاه   ۶۸ کشور  در  ما  گفت: 
وضعیت  نقلیه،  وسایل  این  که  داریم  موتورلانس  دستگاه 
زیرا  دارند؛  آمبولانس ها  به  نسبت  فرسودگی  نظر  از  بهتری 
آنها  تعداد  اما  نو هستند؛  توزیع شده و  تازگی  به  آنها  همه 
در مجموع کم است که امیدواریم برای تهیه این وسایل نیز، 

تصمیماتی گرفته شود.

سخنگوی سازمان اورژانس کشور:
وضعیت آمبولانس های کشور خوب نیست 

یک هزار آمبولانس در کشور کم داریم 

اینکه دولت  بیان  با  اقتصادی مجلس  نایب رئیس کمیسیون 
نقدینگی را به بخش های تولیدی سوق نمی دهد، گفت: یک 
ایجاد  منابع  تومان  میلیارد  هزار   ۳۰ اصفهان  در  مولدسازی 
می کند و می توان در بخش های مختلف مثل جاده ها، پروژه ها 

آبرسانی و ... از مولدسازی بهره برد. 
به  نسبت  گفت:  ارز  نرخ  نوسات  به  اشاره  با  قادری  جعفر 
عملکرد وزارت اقتصاد، بانک مرکزی و تیم اقتصادی دولت 
باشد که  این  نظر دولتی ها  اما شاید  انتقادات جدی داریم 
اکنون برای تغییر برخی از سیاست های اقتصادی زود باشد. 
این سوال از دولت وجود دارد که چرا نقدینگی را به بخش 
های تولیدی سوق نمی دهد؟ وقتی یک قلم مولد سازی در 
اصفهان ۳۰ هزار میلیارد تومان منابع را ایجاد می کند بالاخره 
وقتی می تواند در بخش های مختلف مثل جاده ها، پروژه 
ها آبرسانی و ... از مولدسازی بهره برد؛ چرا دولت جریان 

مولدسازی را جدی نمی گیرد؟
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس بیان کرد: چرا دولت 
نمی تواند منابع را برای تسهیلات تامین کند و زمین برای 
از  بخشی  کند  اصلاح  را  ها  این  اگر  کند؟  واگذار  مسکن 
ناترازی  نیز  موضوعات  این  در  می شود  برطرف  مشکلات 
وجود دارد که اگر این ناترازی ها حل نشود به بخش های 

دیگر هم کشیده می شود.
این نماینده مردم در مجلس گفت: دولت روی اقتصاد دریا 
در  ما  های  ظرفیت  همه  آیا  ولی  است  شده  متمرکز  محور 
مکران خلاصه می شود؟ لذا این سوال وجود دارد دریاهایی 
که در شمال و جنوب نیز وجود دارد چه می شوند؛ بالاخره 
دولت باید این موانع را بردارد تا ما بتوانیم از این ظرفیت ها 
با جدیت بخش خصوصی را  هم استفاده کنیم. چرا دولت 
برای ساخت بزرگراه ها و آزادراه ها و خرید لوکوموتیو و ... 
وارد نمی کند؟ لذا معتقدم عزم و اراده جدی می خواهد تا 

این موضوعات برطرف شود.

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:
دولت مولدسازی را جدی نمی گیرد 

سخنگوی شورای نگهبان :

بخش اول  بودجه 1404 کل کشور به تایید شورای نگهبان رسید 
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گیلان گیلان

استاندار گیلان تاکید کرد
لزوم بهره گیری از ظرفیت نخبگان 

گیلانی در حوزه هوش مصنوعی

تشدید نظارت ها بر بازار ماه 
رمضان و شب عید در گیلان

لوکیشن های تاریخی گیلان در گیرودار مرمت
کران تا کران گیلان بربلندای تاریخ، فرهنگ و طبیعت 
مطرح  کارگردانان  و  هنرمندان  التفات  مورد  همواره 
در  بسیاری  تاریخی  بناهای  و  مکان ها  و  بوده  بسیاری 
جای جای استان به دلیل انتخاب لوکیشن های ساخت 
عمارت  حفظ  امروز  اما  شده  مطرح  کشور  در  فیلم 
»در  فیلم  لوکیشن ساخت  عنوان  به  »نبی زاده«  تاریخی 
میراث  دغدغه مندان  است؟«  چند  ساعت  تو  دنیای 

فرهنگی را در استان برآشفته است. 
کیارستمی،  عباس  کارگردانی  به  زیتون«  درختان  »زیر 
بیضایی،  بهرام  کارگردانی  به  کوچک«  غریبه  »باشو 
بسیار  چه  و  مجیدی  مجید  کارگردانی  به  خدا«  »رنگ 
باران«،  از  »پس  سریال های  چون  جدید  فیلم های 
»وارش«، »خاتون« و »قورباغه« با بازی نوید محمدزاده 
در گیلان فیلمبرداری شدند و اینک مرمت بنای تاریخی 
 » است؟  چند  ساعت  تو  دنیای  »در  فیلم  در  زاده  نبی 
به کارگردانی صفی یزدانیان با بازی علی مصفا و لیلا 
تاریخی  بافت  در  نوستالژی  لوکیشن های  با  حاتمی 

به  گیلان و محله ساغری سازان رشت )که در ماه های اخیر 
میراث  دغدغه مندان  داغ  موضوع  به  است(  رسیده  ملی  ثبت 

فرهنگی و فضای مجازی تبدیل شده است.
البته موضوع عمارت نبی زاده پس از خانه لیانازوف به عنوان 
یکی از لوکیشن های مطرح در سریال های خاتون، قورباغه و 
وارش در بنای تاریخی شیلات بندر کیاشهر- مورد غمخواری 
واقع شده و ایرنای گیلان را برآن داشت تا پس از اخبار خوش 
ابعاد  بررسی  به  فرهنگی  میراث  احیای  و  مرمت  ناخوش  و 

مختلف این موضوع بپردازد.
لوکیشن خاتون و وارش

پیش از مبحث لوکیشن ساخت فیلم »در دنیای تو ساعت چند 
است؟« باید گفته شود که هادی حق شناس استاندار گیلان در 
نشست شورای گردشگری که ۱۲ آبان امسال برگزار شد در 
این  کرد:  تاکید  کیاشهر  شیلات  تاریخی  مجموعه  خصوص 
مجموعه تاریخی باید ظرف ۶ ماه در راستای طرح مولدسازی 

تعیین تکلیف و واگذار شود.
مجموعه تاریخی شیلات کیاشهر با پیشینه ۱۵۰ سال و گستره 
نزدیک به هشت هکتار در مرکز شهر ساحلی کیاشهر در شرق 
گیلان واقع شده و شامل مهمانسرا، بنای صید و خاویارسازی، 
ساختمان سردخانه، کارگاه نجاری، ساختمان ریاست، بناهای 
اداری و مالی، ساختمان های مسکونی، موزه خاویار و بناهای 

دیگر است.
این مجموعه بناهای تاریخی مستقل هر کدام جداگانه در سال 

۱۳۸۶ در فهرست آثار ملی ثبت شده است.
هادی حق شناس در نشست شورای گردشگری گیلان گفت: 
مدیریت امور ماهیان خاویاری و شیلات استان مکلف است 
یادشده خود سرمایه گذاری  تاریخی مجموعه  ارزش  دلیل  به 
آن را عهده دار شود در غیر این صورت باید مالکیت مجموعه 

را منتقل کند.
ماهیان خاویاری شیلات گیلان  امور  اداره  پیشنهاد کرد:  وی 
ظرف سه ماه زمین دولتی مناسبی را در استان برای نگهداری 
کل  ماه   ۶ ظرف  و  کند  مشخص  و  معرفی  خاویاری  ماهیان 

مجموعه در راستای مولدسازی باید تعیین تکلیف شود.
جایی  خصوصی  بخش  اینکه  بر  تاکید  با  شناس  حق 
سرمایه گذاری می کند که امنیت سرمایه گذاری تضمین شود 
و مداخله ای صورت نگیرد، افزود: به طور قطع سرمایه گذاران 
از سوی دستگاه های  آنان  پاسخ  باید  مورد حمایت هستند و 

اجرایی مرتبط صریح و فوری اعلام شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان نیز 
در این نشست گفت: این مجموعه تاریخی با ۱۵۰ سال پیشینه 

دارای ۳۰ بنای تاریخی است.
مرمت  یادشده  بناهای  از  بخشی  اینکه  بیان  با  جهانی  ولی 
شده اند و بخشی در حال تخریب است، افزود: سرمایه گذاران 
بسیاری در این خصوص درخواست داده و سازمان بازرسی 
نیز در این زمینه ورود کرده و باید به سرعت تعیین تکلیف 

شود.
تخصصی  مادر  شرکت  اختیار  در  مجموعه  این  گفت:  وی 
خدمات کشاورزی )خاویار ایران( است و با وجود برگزاری 
نشست های متعدد هنوز نتیجه ای حاصل نشده اما پیشنهاد ما در 

این زمینه واگذاری آن به بخش خصوصی است.
چند خانه تاریخی تخریب شده از سوی مالکان عین به 

عین مرمت شد؟ 
اما پس از موضوع مجموعه تاریخی شیلات کیاشهر اخباری 
در باره نیاز به مرمت و یا گاه در معرض تخریب قرار گرفتن 
برخی بناهای تاریخی در فضای مجازی منتشر می شد تا اینکه 
نبی زاده  عمارت  فوری  مرمت  به  نیاز  خصوص  در  خبری 
)مربوط به دوره پهلوی( با تاکید بر اینکه با لوکیشن های فیلم 
میراث  مندان  دغدغه  است؟ خاطر  تو ساعت چند  دنیای  در 

فرهنگی را آشفته ساخت.
برخی دغدغه مندان در این خصوص با تاکید بر اینکه امروز 
گردشگری  اقتصاد  توسعه  راه های  از  یکی  فیلم  گردشگری 
برخی  اضمحلال  روبه  وضعیت  از  تمام  عصبانیت  با  است 

خانه های تاریخی گیلان ابراز نگرانی کردند.
برخی از آنان که خود از جامعه رسانه ای هستند و از شدت این 
دغدغه مندی در طی سالیان، مباحث شان در قامت کارشناس 
میراث فرهنگی نیز می تواند قابل اعتنا باشد، می گویند: مالکان 
متولیان  و  شوند  داشته  نگه  راضی  باید  هم  تاریخی  بناهای 
باید شرایط حفاظت، حمایت، سرمایه  میراث فرهنگی گیلان 
گذاری و تهیه بسته های تشویقی برای مالکان را به هر شکل 
از  را  تاریخی  خانه های  وار  دومینو  وگرنه  کنند  مهیا  ممکن 

دست خواهیم داد.
آنها مطرح کردند: برخی خانه های تاریخی گیلان یک به یک 
آتش  کام  به  یا  شوند  می  تخریب  شبانه  یا  وراث  سوی  از 
کشیده می شوند و اداره کل میراث فرهنگی فقط تاکید می کند 

باید عین به عین مرمت شود؛ اما واقعا چند خانه تاریخی که 
توسط مالکان تخریب شدند عین به عین مرمت شد؟

 آنان تغییر کاربری خانه های تاریخی و تبدیل آنها به اقامتگاه 
خصوصی  بخش  توسط  کافه  و  هتل  رستوران،  سنتی،  های 
و  کنند  می  عنوان  تخریب  از  های جلوگیری  راه  از  یکی  را 
این شرایط را فراهم  باید  اداره کل میراث فرهنگی  معتتقدند 

کند.
در  حفاظت  چالش های  وراث  و  اقلیم  زمین،  گرانی 

گیلان
پس از این موضوع ایرنا گیلان با یکی از کارشناسان میراث 
فرهنگی تماس گرفت و وی اگرچه مردد بود اما به هر روی 
خبرنگار  به  خصوص  این  در  و  شد  گو  و  گفت  به  حاضر 
ایرنا گفت: من تنها در قامت یک مطلع صحبت می کنم؛ باید 
افزایش جمعیت حفظ  با تغییر سبک زندگی در دنیا و  گفت 
بناهای تاریخی به دغدغه و چالش همه جوامع حتی کشورهای 
پیشرفته تبدیل شده و این موضوع تنها مختص کشور و استان 

ما گیلان نیست.
در  که  طور  همان  بگویم  باید  افزود:  میرصالحی  مهدی  سید 
زمان حاضر توجه به میراث فرهنگی نسبت به گذشته به دلیل 
فرهنگ سازی نسبت به دوره های پیشین بسیار بسیار بهتر شده 
گیلان  و  کشور  در  فرهنگ سازی  و  آموزش  بگویم  باید  اما 
کافی نبوده و این موضوع مادامی که مشارکت مردمی را در 

پی نداشته باشد، حل نخواهد شد.
وی اظهار کرد: مساله دیگر بعد از افزایش جمعیت، گران شدن 
بناهای  اینکه نگهداری  دهشتناک زمین و ملک است و دیگر 
تاریخی هزینه دارد؛ یکی از دلایلی که حفظ بناهای تاریخی 
استان گیلان را سخت تر می کند، اقلیم بارانی و رطوبت بالای 
این سرزمین است؛ بن مایه مصالح ساختمانی بناهای تاریخی 
استان نیز اغلب چوب است که این موضوع بر شدت حفاظت 
و پیشگیری از تخریب و همچنین نیاز به مرمت مداوم می افزاید 

و هزینه مرمت در این استان شمالی را بالا می برد.
وهله  در  و  دارد  هزینه  تاریخی  بناهای  ثبت  داد:  ادامه  وی 
نخست مالک بنا باید راضی باشد؛ وقتی راضی نشود، تکلیف 
چیست؟ دادگاه است؛ ما هم می گوییم مالکیت محترم است و 
برای همین موضوع وضعیت بناهای عام المنفعه و عمومی با 
تاریخی خصوصی  خانه های  می کند؛  فرق  بناهای خصوصی 
شرایطش دشوارتر است و آیا شما می دانید خانه های تاریخی 
که ثبت می شوند مطابق قانون چه منافع بسیاری برای ثبت 
آن در نظر گرفته می شود؟ و دولت و سازمان میراث فرهنگی 

موظف است برای نگهداری و مرمت بودجه بدهد.
میرصالحی افزود: در نظر بگیرید برای بیش از یک هزار بنای 
تاریخی ثبت شده گیلان تنها ۱۰۰ میلیون تومان بودجه مرمت 
با اینکه این میزان دردی دوا  بگذاریم چه رقمی در می آید؟ 
نمی کند و رقمی نیست اما می بینید همین میزان چه رقم کلانی 
می شود که به طور قطع از عهده بودجه کل استان برنمی آید، 
چه برسد به بودجه تنها یک ارگان، هرچند که آن ارگان متولی 

این موضوع باشد.
مردمی  مشارکت  خصوص  این  در  این رو  از  داد:  ادامه  وی 
اصل است آن گونه که مردم خودشان داوطلبانه برای حفاظت 
اقدام می کنند که نمونه آن تغییر کاربری های ایجاد شده در 
بناهای تاریخی مانند هتل بوتیک، هتل، رستوران، کافه و غیره 

است پس تنگناهای مالی یکی از علت ها است.
اما  شوم  مشکلات  منکر  نمی خواهم  افزود:  کارشناس  این 
موضوع  این  اگر  نیست؛  کار  چاره  هم  رسانه ای  بزرگ نمایی 
اعتبار  همین  با  که  هم  مرمت هایی  باید  می شود  بزرگ نمایی 
اندک میراث فرهنگی انجام شده و کم هم نیست نیز برجسته 

شود.
وی عنوان کرد: قبول دارم این امر وظیفه میراث فرهنگی است 
از یک  هم  آن  نیست  قاضی درست  به  رفتن  ولی یک طرفه 
ارگانی که کمترین بودجه و نیروی انسانی دارد، مساله بناهای 

تاریخی یک مساله ملی است.
میرصالحی افزود: برای حل یک موضوع نیاز به نگاه از همه 
زوایاست؛ آیا برای هجوم میانگین ۴۰۰ هزار گردشگر در پایان 
هر هفته به استان که اثرهای تخریبی در این خطه دارد چاره 
 ۴۰۰ هفته  هر  آخر  بگیرید  نظر  در  است؟  شده  اندیشیده  ای 
هزار نفر وارد گیلان می شوند کجای تاریخ این را نوشته اند؟ 

عواقب این موضوع کجا سنجیده شده است؟
چه  اداره کل  دهد  ثبت  از  دادگاه حکم خروج  وقتی 

می تواند بکند؟ 
ساخت  از  بعد  که  نبی زاده  عمارت  بحث  در  داد:  ادامه  وی 
فیلمی در آن به ثبت ملی رسید مالکان درخواست ثبت دادند 
اما بعد پشیمان شدند؛ اصل قضیه آن است که ارزش ملک به 
این همه  نتیجه در گذشته  بالا رفته است در  طور وحشتناک 
حساسیت نبود اما در روزگار کنونی که یک ملک هزار متری 
پولی  دارد  افزوده  ارزش  تومان  میلیون  ده ها  آن  متر  هر  که 

نیست که وراث از آن بگذرند.
ثبت  از  که  بدهد  دادگاه حکم  وقتی  میرصالحی گفت: 
خارج شود حق را به مالک بدهد؛ میراث فرهنگی چه 
چرخه  وارد  موضوع  این  وقتی  دهد؟  انجام  می تواند 
است  پیچیده  موضوع  کرد؟  می توان  چه  شود  شکایت 
شما الان در مقام خبرنگار حامی هستید اما در جایگاه 
دیگر به طور قطع رای تان تغییر خواهد کرد؛ مگر اینکه 
فرهیختگی تاریخی ارتقا یابد که این موضوع با توجه به 

شرایط اقتصادی جامعه زمان بر است.
با بیان اینکه راضی کردن افراد در این خصوص   وی 
برای  اصفهان  در  حتی  داد:  ادامه  است،  دشوار  بسیار 
خون  نشود  خارج  جهانی  ثبت  از  جهان نما  برج  اینکه 
زیرساخت ها  بپذیریم  باید  این رو  از  شد  خورده  دل ها 
اجرای  است؛  نکرده  رشد  جامعه  رفاه  شرایط  هم پایه 

قانون، امکانات و بودجه و نفر می خواهد.
میرصالحی با بیان اینکه مادام که مردم پیش گام نشوند، 
کار دشوار است؛ تصریح کرد: الان خیلی، خیلی، خیلی 
وضعیت حفاظت از میراث تاریخی بهتر شده اما دغدغه باید 
در مقیاس قانون و زیرساخت باشد؛ باید واقعیت ها را در نظر 

گرفت.
در بخش تغییر کاربری بناهای تاریخی پیش گام هستیم

اگرچه پرسش خبرنگار ایرنا به طور مشخص در باره عمارت 
نبی زاده از سوی مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
اما وی  نیامد موکول شد؛  فردایی که  به  دستی گیلان روزها 
در مصاحبه اختصاصی با خبرنگار ایرنا در خصوص وضعیت 
میراث فرهنگی استان گفت: تعداد زیادی از خانه های تاریخی 
در  بوده  اختیار دستگاه ها  در  ارزشمندی که  بناهای  و  رشت 
حال مرمت است و برای دو پروژه ساختمان شهرداری و هتل 
حال  در  اعتبار  تومان  میلیارد   ۱۰۰ از  بیش  رشت  در  ایران 

هزینه است.
وی ادامه داد: هتل ایران رشت برای تبدیل به هتل قدیم ایران 
ایران  هتل   مرمت  اما  گرفته  قرار  بخش خصوصی  اختیار  در 
انزلی همچنان درگیر اختلاف مالکان است و اگر چه معماری 
شاخصی ندارد اما چون در بافت تاریخی قرار دارد باید عین 
به عین مرمت شود و این اداره کل با ارائه تسهیلات از مرمت 

آن حمایت خواهد کرد.
درصد   ۶۰ رشت  شهرداری  ساختمان  مرمت  گفت:  وی 
نصرت  خانه  همان  یا  اخوان  خانه  دارد؛  فیزیکی  پیشرفت 
شمال  بوتیک  هتل  بزرگ ترین  به  تبدیل   - شاعر   - رحمانی 
آن  در  نیز  و رستوران  بازارچه صنایع دستی  که  کشور شده 

جانمایی شده است.
ادامه  دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
داد: در رشت در بخش تغییر کاربری بناهای تاریخی پیش گام 
هستیم و تاکنون ۶۰ مورد برای تغییر کاربری به رستوران، موزه 

و هتل به بخش خصوصی واگذار شده است.
بنای   ۵۲ و  یافته  افزایش  مورد   ۲۷ به  موزه ها  افزود:  جهانی 
تاریخی در اختیار دستگاه های دولتی با کاربری موزه تعریف 

شده و در حال مرمت است.
وی با بیان اینکه بناهای شاخص استان تبدیل به موزه می شود، 
دولتی  دستگاه های  اختیار  در  تاریخی  بنای   ۲۲۰ داد:  ادامه 
است که ۳۰ درصد از آنها برای مرمت دارای برنامه هستند؛ 
ساختمان »فلاطوری« نیز که قدیمی ترین کارخانه پیله ابریشم 
است در اختیار اداره کل میراث فرهنگی قرار گرفت ما نیز با 
مرکز نوغان داری تفاهم نامه همکاری امضا کردیم و فراخوان 
جمع آوری اشیا مرتبط کهن در این خصوص صادر شد تا این 

ساختمان به عنوان موزه ابریشم دایر شود.
چشم تیزبین جامعه الزام پیشتازی برای جلوگیری از خطر

به هر روی میراث فرهنگی و بناهای تاریخی هویت و پیشینه 
هر سرزمین محسوب می شوند و باید با ایجاد دغدغه حفاظت 
از این آثار اختصاص بودجه ویژه ملی و تسهیل مرمت برای 
مالکان ترتیبی اتخاذ شود تا بناهای تاریخی از گسل تخریب 

در امان بمانند.
بناهای  احیای  برای  محلی  مسئولان  و  فرهنگی  میراث  ورود 
تاریخی گامی مثبت در حفظ دائمی داشته های میراثی یکی از 
کهن ترین استان های کشور است با این حال تعداد بسیاری از 
بناهای تاریخی استان امروز به دلایل مختلف از جمله تملک 
شخصی در معرض خطر و حتی نابودی هستند، اینکه اکنون 
افکار عمومی به هر طریقی از متولیان و حتی رسانه های رسمی 
جامعه  نگرانی  در  مهم  گامی  باید  را  است  جلوتر  گام  چند 

نسبت به داشته های تاریخی خود دانست.
افکار  نماینده  عنوان  به  رسانه ها  ورود  که  اینجاست  مساله 
از  پس  نوش داروی  به  نباید  امر  متولیان  همچنین  و  عمومی 
تخریب  و  آسیب  تکراری  سریال  شود؛  تبدیل  سهراب  مرگ 
بناهای تاریخی و چشم تیزبین جامعه نشان از الزام پیشتازی 
برای جلوگیری از هر خطری است که بر سر بناهای میراثی ما 

سایه افکنده است.
دست  کمتر  خبرها  شاید  مجازی  فضای  نبود  در  پیش ترها 
کوچک ترین  ارتباطات  فضای  تغییر  با  اما  می شد  دست  به 
موضوعی از دید فضای مجازی و انتقال آن به دیگران پنهان 
بناهای  تخریب  خبر  هم  پی  در  پی   روزها  این  و  نمی ماند 
تاریخی در گیلان لرزشی مهیب بر خاطر میراث دوستان این 

سرزمین کهن می اندازد.
که  شده  شناسایی  گیلان  در  تاریخی  اثر   ۲۰۰ و  هزار  پنج 
به  بیش از یک هزار و ۲۷۰ مورد آنها در فهرست آثار ملی 
ثبت رسیده و ۲۷ موزه در استان فعال است که از این تعداد 
۱۷ موزه تخصصی در سال های اخیر ایجاد شده است و در 
سال های یادشده شی  سپاری به موزه های گیلان افزایش یافته 
است به طوری که در آخرین موارد، تعدادی کتاب ارزشمند 
به موزه میراث طبیعی و تنوع زیستی گیلان ۱۰۳ ظرف فاخر از 
فرهنگ چای به موزه کاشف السلطنه لاهیجان و چندین تابلوی 

رشتی دوزی به موزه تخصصی این هنر اهدا شده است.

دیده بان  رسانه ها  گفت:  گیلان  استان  دادگستری  کل  رئیس   
باید مشکلات مردم را منتقل، منعکس  حقوق مردم هستند و 

و پیگیری کنند. 
رسانه های  و  خبرگزاری ها  مسئولان  نشستی  در  الهیان  مجید 
گیلان در رشت اظهار کرد: رسانه ها باید پل ارتباطی مردم با 
مسئولان و مطالبه گر باشند از این رو کار و مسئولیت آنان خطیر 

و بسیار مهم است.
وی با اشاره به پایین آمدن آستانه تحمل برخی مسئولان در 
پذیرش نقدها حتی منصفانه طی سال های اخیر افزود: با وجود 
دستگاه  در  نیز  ما  هستند  مردم  دیده بان حقوق  رسانه ها  آنکه 
قضایی استان در راستای وظایف مطبوعات همکاری لازم را 
با اصحاب رسانه خواهیم داشت و امیداست که این تعامل هر 

روز گسترده تر شود.
در  رسانه ها  نقش  به  ادامه  در  گیلان  دادگستری  کل  رئیس 
جلب اعتماد عمومی اشاره و اضافه کرد: یکی از راهکارهای 
نه فقط رسانه ها  ایجاد شفافیت است.  اعتماد عمومی  تقویت 
سازی  شفاف  با  باید  مختلف  های  بخش  در  مسئولان  بلکه 

اقدامات برای جلب اعتماد عمومی گام  به عملکرد و  نسبت 
های موثری بردارند که تعامل و همکاری بیشتری با اصحاب 

رسانه داشته باشند.
اجرای  زمینه  در  آمده  وجود  به  مشکلات  خصوص  در  وی 
طرح های هادی نیز گفت: طرح های هادی شمشیر ۲ لبه است 
و با وجود اینکه هم اینک شاهد تغییر کاربری هستیم، باید با 

ظرافت و احتیاط این طرح ها را پیگیری کرد.
برخی  معیشتی،  و  مالی  دلیل شرایط  به  البته  اظهار کرد:  وی 

از مردم بومی و روستائیان مجبورند که زمین خود را بفروش 
برسانند و در این شرایط تغییر کاربری اراضی یکی از دغدغه 
های جدی است که در این راستا مسئولان باید انگیزه و زمینه 

لازم را فراهم کنند تا این زمینها و اراضی حفظ شود.
از  یکی  از سوی  موضوع  طرح  به  پاسخ  در  ادامه  در  الهیان 
حاضران مبنی بر اهمیت سلامت مواد غذایی؛ خواهان بازرسی 
از سوی بخش  ارائه غذا  اماکن  و سایر  از رستوران ها  بیشتر 
سلامت  و  سالم  تغذیه  کرد:  بیان  و  شد  مرتبط  نظارتی  های 
دانشگاه  جمله  از  مربوطه  های  بخش  است  مهم  بسیار  مردم 
علوم پزشکی و بهداشت استان باید در این زمینه به وظایف 
خود به خوبی عمل کنند حال آنکه حتی برخی از نانوایی ها، 
رستوران ها و سایر اماکن مربوط به تغذیه مردم، ماهها بازدید 

نمی شوند.
از غذا  ناشی  بیماریها  از  برخی  اینکه  به  توجه  با  افزود:  وی 
تا  هستیم  موضوع  این  پیگیر  است،  غذایی  مسمویت های  و 
بازرسی ها از این بخش ها توسط دستگاه های مربوطه به طور 

مرتب انجام و با متخلفان طبق قانون برخورد شود.

رئیس کل دادگستری گیلان: رسانه ها دیده بان حقوق مردم هستند

استاندار گیلان با بیان اینکه این استان توانایی لازم را برای 
از  گفت:  دارد،  مجازی  فضای  سازی  تصمیم  در  مشارکت 
ظرفیت نخبگانی در حوزه هوش مصنوعی و اقتصاد دیجیتال 

باید نهایت بهره را ببریم.
سیاست گذاری،  معاون  با  دیدار  در  حق شناس  هادی 
وزارت  دیجیتال  اقتصاد  و  فاوا  توسعه  و  برنامه ریزی 
رهبر  ویژه  نگاه  بر  تأکید  با  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات 
معظم انقلاب در خصوص مردمی کردن اقتصاد در حوزه های 
مختلف اظهار کرد: مقام معظم رهبری در فرمایشات مختلف 
توجه  و  اقتصاد  مردمی کردن  به  اقتصادی  فعالین  با  خود 
ویژه به بخش خصوصی تأکید کرده اند، از این رو علی رغم 
این  مضاعف،  همت  با  باید  گرفته،  صورت  فعالیت های 

موضوع پیگیری شود.
وی تصریح کرد: رویکرد و اهتمام دولت، تحقق و اجرای 
کردن  مردمی  در  انقلاب  فرزانه  رهبر  ابلاغی  سیاست های 

اقتصاد و توسعه فعالیت های بخش خصوصی است.
استاندار گیلان همچنین بر لزوم توجه به رسیدن به لایه های 
زیرین هوش مصنوعی اشاره و بیان کرد: رهبر معظم انقلاب 
بارها به توسعه فضای مجازی؛ هوش مصنوعی و حکمرانی 
در این حوزه تأکید کردند، باید همزمان با پیشرفت دنیا با 
توجه به معیارهای و ارزشهای ایرانی اسلامی در این زمینه 

پیشرو باشیم.
برطرف شدن مشکلات  با  امیدواری کرد:  ابراز  حق شناس 
بتوانیم استان گیلان را به هاب اقتصاد دیجیتال کشور تبدیل 
کنیم چرا که این استان توانایی لازم را برای مشارکت در 

تصمیم سازی فضای مجازی دارد.
نماینده عالی دولت در گیلان ادامه داد: از ظرفیت نخبگانی 
باید  دیجیتال  اقتصاد  و  مصنوعی  هوش  حوزه  در  استان 
انتظار است به  نهایت بهره را ببریم و از وزارت ارتباطات 
به  این مسئله توجه کند زیرا گیلان دارای بهترین وضعیت 

لحاظ توسعه هوش مصنوعی و فناوری است.
ماه های  در  مختلف  هوایی  خطوط  استقرار  از  شناس  حق 
آینده در گیلان خبر داد و افزود: قطع به یقین ایجاد بسترهای 
همچون  گوناگون  پروازهای  اندازی  راه  جمله  از  مناسب 
بغداد و استانبول نقش بسزایی در توسعه فعالیت های بخش 

خصوصی و اقتصادی در استان دارد.
بهره گیری وزارت ارتباطات از تجربه موفق در توسعه 

پهنای باند
و  برنامه ریزی  سیاست گذاری،  معاون  ساز«  چیت  »احسان 
فناوری  ارتباطات و  اقتصاد دیجیتال وزارت  و  فاوا  توسعه 
نیز در این دیدار به برنامه های این وزارتخانه برای گسترش 
زیرساخت های هوش مصنوعی و حکمرانی داده، اشاره کرد 
تنها  داریم،  انتظار  از هوش مصنوعی  امروز  آنچه  افزود:  و 
یک فناوری نوظهور نیست؛ بلکه پیشران اصلی ایجاد تحول 
در صنعت، خدمات عمومی و زندگی روزمره مردم است و 
وزارت ارتباطات قصد دارد از تجربه موفق در توسعه پهنای 

باند بهره بگیرد.
نظر  در  بعدی  گام  در  وزارتخانه  این  داد:  ادامه  چیت ساز 
دارد زیرساخت های پردازشی هوش مصنوعی را به گونه ای 
توسعه دهد که مردم و کسب و کارها بتوانند از فرصت های 

جدید بهره مند شوند.
وی با یادآوری اهمیت جلب اعتماد عمومی اظهار داشت: 
به فضای  آن ها  اینکه دسترسی  به  مردم  اعتماد  بدون جلب 
محترم  شأن  دیجیتال  حقوق  و  نمی شود  محدود  مجازی 

شمرده می شود، هرگونه توسعه فناورانه ناکام خواهد ماند.
چیت ساز گفت: ما مصمم هستیم از تجربه های جهانی بهره 
و  امنیت  احساس  همواره  کشورمان،  عزیز  مردم  تا  بگیریم 

آزادی در فضای دیجیتال داشته باشند.
توسعه  برای  گیلان  استاندار  پیشنهاد  از  همچنین  وی 
همچنین  و  مصنوعی  هوش  و  دیجیتال  اقتصاد  فعالیت های 
ایجاد بسترهای لازم برای تبدیل این استان به هاب دیجیتال 

کشور استقبال کرد.

 مدیرکل صنعت، معدن و تجارت گیلان از تشدید طرح های 
نظارتی کالاهای اساسی در ماه مبارک رمضان و شب عید 
خبر داد و گفت: هم اینک طرح نظارت بر اقلام پرمصرف 
ماه مبارک رمضان با عنوان »طرح ضیافت« در استان در حال 

اجراست که تا پایان ماه رمضان ادامه دارد. 
در  نظارتی  تیم   ۴۲ حدود  کرد:  اظهار  پورحیدری  تیمور 
سراسر استان گیلان بازار و قیمت اقلام پرمصرف ماه مبارک 
بامیه، آش و حلیم را رصد و پایش  رمضان مانند زولبیا و 
می کنند که با نزدیکی به عید نوروز این نظارت ها با شدت 

بیشتری دنبال خواهد شد. 
مبارک  ماه  ایام  مایحتاج  قیمت گذاری  کرد:  تصریح  وی 
رمضان نیز توسط کمیسیون نظارت مرکز استان و شهرستان ها 

در حال انجام است. 
پورحیدری گفت: مانور نظارتی طرح نوروز نیز از اسفندماه 
تا ۱۵ فروردین ماه ۱۴۰۴ با همکاری دستگاه های مرتبط مانند 
اصناف  اتاق  درمان،  و  بهداشت  شبکه  حکومتی،  تعزیرات 

و فرمانداری ها به منظور نظم دهی به بازار برگزار می شود. 
در  کرد:  تاکید  گیلان  تجارت  و  معدن  صنعت،  مدیرکل 
مردم  نیاز  مورد  کالاهای  عرضه  چگونگی  مذکور  طرح 
شامل؛ آجیل، شیرینی، شکلات و پوشاک مورد نظارت قرار 

می گیرد. 
مبارک  ماه  و  بهاره  فروش  نمایشگاه   : افزود  ادامه  در  وی 
اتاق  محوریت  با  شهرستانها  و  استان  مرکز  در  نیز  رمضان 
اصناف برگزار می شود ضمن آنکه برگزاری فروش های فوق 
با همکاری اصناف  اتحادیه های صنفی مرتبط  العاده توسط 
در تمامی شهرستان های استان نیز یکی از مهمترین اقدامات 

این اداره کل در ماه های پایانی سال ۱۴۰۳ خواهد بود. 
گوشت  نظیر  اساسی  کالاهای  کرد:  اضافه  پورحیدری 
نیز  و  خانوار  شکر  گرم،  مرغ  قرمز،  گوشت  منجمد،  مرغ 
جهاد  سازمان  توسط  هم  صنعتی  و  صنفی  بخش های  نیاز 
در  نوروز  عید  و  رمضان  مبارک  ماه  ایام  برای  کشاورزی 

حال تامین است. 
وی تاکید کرد: همچنین ذخیره سازی خرما و میوه شب عید 
توسط سازمان تعاون روستایی استان در حال انجام است و 
تاکنون ۱۲ تن خرما، ۱۴۰ تن سیب و ۱۴۰ تن پرتقال برای 

شب عید در استان ذخیره سازی شده است.

معاون هماهنگ  کننده سپاه قدس گیلان با اشاره به برنامه های 
دهه فجر با شعار »جشن حضور تا ظهور« گفت: بیش از ۸ 
هزار برنامه همزمان با دهه فجر توسط سپاه و بسیج در گیلان 

اجرا می شود.
ایام  سرهنگ احمد رضا منشوری ضمن تبریک فرا رسیدن 
الله دهه مبارک فجر اظهار کرد: ایام الله دهه مبارک فجر در 

تاریخ ایران از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی با اشاره برگزاری بیش از ۸ هزار برنامه در طول دهه فجر 
برنامه های اجرایی در حوزه های فرهنگی،  افزود:  در گیلان 
محرومیت زدایی، سازندگی، ورزشی، توسعه زیر ساخت ها، 
خدمات رسانی به برخی روستاها، توزیع بسته های معیشتی 
و جلسات تبیینی و بصیرتی با هدف تقویت روحیه انقلابی 
مختلف  اقشار  میان  در  اجتماعی  مشارکت  افزایش  و  مردم 

جامعه برگزار می شود.
معاون هماهنگ کننده سپاه قدس گیلان تصریح کرد: مراسم 
مهمانی لاله ها در گلزار شهدای رشت، نواختن زنگ انقلاب، 
از  تجلیل  خدمت،  میز  برپایی  موتوری،  و  خودرویی  رژه 
مسابقات  برگزاری  امنیت،  و  حرم  مدافعان  شهدا،  خانواده 
امین«،  طرح  »رویداد  و....،  مدارس  در  ورزشی  فرهنگی، 
برنامه هایی  دیگر  از  مواکب  و  ایستگاه های صلواتی  برپایی 
است که برای گرامیداشت ۴۶ امین سالگرد پیروزی انقلاب 

اسلامی در دهه فجر تدارک دیده شد.
اعزام  گفت:  اجتماعی  رسانی  خدمات  راستای  در  وی 
حقوقی  خدمات  ارائه  محروم،  مناطق  به  پزشکی  تیم های 
افتتاح طرح های  زندانیان جرایم غیر عمد،  آزادسازی  برای 
عمرانی، شیفت ایثار و…از برنامه های اقشار تخصصی بسیج 

است.
معاون هماهنگ کننده سپاه قدس گیلان به برگزاری جنگ های 
به منظور  این جنگ ها  افزود:  نیز اشاره کرد و  محله محور 
و  می شود  برگزار  محلات  ساکنان  میان  همبستگی  تقویت 
فرصت هایی برای مشارکت در فعالیت های اجتماعی فراهم 

می آورد.
سرهنگ منشوری تأکید کرد: طرح »هر خانه یک پرچم« با 
هدف ترویج فرهنگ انقلابی در سراسر گیلان اجرا می شود و 
انتظار می رود مردم در این طرح مشارکت گسترده ای داشته 

باشند.
وی همچنین به برگزاری مراسم نورافشانی و جشن ۲۲ بهمن 
این  افزود:  و  کرد  اشاره  اصلی  میادین  در   ۲۱ ساعت  در 
خواهد  برگزار  مختلف  نقاط  در  همزمان  به صورت  مراسم 

شد.
معاون هماهنگ کننده سپاه قدس گیلان به تجلیل از مفاخر 
محله و فعالان انقلابی در زمینه های فعالیت های اجتماعی و 
فرهنگی اشاره کرد و گفت: این برنامه ها به منظور افزایش 
طراحی  مختلف  عرصه های  در  مردمی  مشارکت  و  آگاهی 

شده است.
شهید   ۸۰۰۰ کنگره  دومین  بودن  پیش  در  به  اشاره  با  وی 
استان گیلان افزود: برنامه ها گلباران مزارهای شهدا، دیدار با 
خانواده شهدا، یادواره های شهدا و..با محوریت ارزش های 
صورت  شهدا  خاطره  و  یاد  از  تجلیل  و  اسلامی  انقلاب 

می گیرد.
تمامی  در  مردم  مشارکت  و  حضور  منشوری  سرهنگ 
برنامه ها را تاکید کرد و گفت: اقشار مختلف بسیج با تعامل 
برنامه  سازی  کیفی  و  مختلف  دستگاه های  و  نهادهای  با 
به  تازه ای  نشاط  و  روح  بخشیدن  بمنظور  مردم  مشارکت 

جامعه تحقق بخشند.

به قشم  پرواز رشت  اینکه  بیان  با  فرودگاه گیلان،  مدیرکل 
این  پروازهای  برقرار شد، گفت:  فرودگاه سردار جنگل  از 

فرودگاه به ۸۰ سورتی در هفته خواهد رسید. 
سید محسن میرحسینی از برقراری پرواز رشت به قشم خبر 
داد و گفت: این پرواز به صورت سه روز در هفته توسط 

شرکت پروازی آساجت برقرار خواهد شد.
وی افزود: هموطنان می توانند با مراجعه به دفاتر آژانس های 
مسافرتی و یا از طریق سایت های مجاز اقدام به تهیه بلیت 

کنند.
به  رشت  پروازهای  کرد:  تصریح  گیلان  فرودگاه  مدیرکل 
کیش و همچنین رشت به مشهد به ترتیب توسط شرکت های 

هواپیمایی وارش و یزدایر نیز برقرار است.
جنگل  سردار  فرودگاه  هفتگی  پروازهای  گفت:  میرحسینی 
رشت در حال حاضر به ۹ مقصد تهران، شیراز، بندرعباس، 
اهواز، مشهد، کیش، قشم، عسلویه و نجف توسط ۱۰ شرکت 
پروازی در حال انجام است و با احتساب پروازهای مذکور، 
پروازهای این فرودگاه به ۸۰ سورتی در هفته خواهد رسید.

در  که  زیرساخت هایی  با  رشت  جنگل  سردار  فرودگاه 
فراهم  هوانوردی  عملیات  و  فرودگاهی  عملیات  بخش های 
کرده است، آمادگی پذیرش پروازهای داخلی و خارجی به 

مقاصد مختلف را دارد.

مدیرکل فرودگاه گیلان:
پرواز رشت به قشم از فرودگاه 

سردار جنگل برقرار شد

معاون هماهنگ  کننده سپاه قدس گیلان :
بیش از 8 هزار برنامه توسط سپاه قدس 

گیلان در دهه فجر اجرا می شود



»افسردگی« در کمین نوجوانان
 علائم هشدار دهنده ای که خانواده ها باید به 

آنها توجه داشته باشند

سازش ۱۴ هزار زوج در آستانه طلاق
توسعه هوش مصنوعی در حوزه وکالت

 رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده 
قوه قضاییه گفت: در سه سال اخیر ۳۰۰ هزار جلسه مشاوره 
برگزار شد و ۱۴ هزار زوج در  خانواده در سراسر کشور 

آستانه طلاق به خانواده بازگشتند.
هیات  سراسری  همایش  سومین  در  عبدلیان پور  حسن 
مشاوران  و  رسمی  کارشناسان  وکلا،  مرکز  مدیره های 
خانواده قوه قضاییه که در شهر مشهد برگزار شد، به شعار 
شعار  به  تعالی«  و  »پیشرفت  یعنی  وکلا  مرکز  قبل  دوره 
دوره جدید اشاره کرد و افزود: نوآوری در خدمت؛ تحقق 
آن  تحقق  برای  جدید  دوره  در  که  است  شعاری  عدالت 
پیش  را  هدف گذاری هایی  آن  بر  مبتنی  و  کرده ایم  تمرکز 

روی داریم.
وی در ادامه به گزارش عملکرد مرکز در سه سال گذشته 
اشاره کرد و گفت: در دوره گذشته پیگیری آموزش گسترده 
و توسعه عدالت آموزشی، آموزش ساده حقوق در فضای 
مجازی و رسانه، توسعه کمی فضای اداری، توسعه خدمات 
طور  به  مرکز  اقدامات  مهمترین  از  مجموعه  برای  رفاهی 

کلی بوده است.
وکالت  عرصه  در  گذشته  سال  سه  در  افزود:  پور  عبدلیان 
این  در  مصنوعی  هوش  توسعه  جمله  از  مهمی  قدم های 
شدن  برابر  دو  تخصصی،  وکالت  دوره  اندازی  راه  حوزه، 
برداشته  تسهیل  قانون  پیگیری  با  همه  برای  وکیل  جذب 
منتشر  مصنوعی  هوش  در خصوص  کتاب   ۱۷ است.  شده 
شد و ۱۴ کتاب نیز در دست چاپ داریم همچنین بیش از 
۵ هزار عنوان کتاب را در حوزه هوش مصنوعی الگوریتم 

سازی کرده ایم.
به توسعه عرصه کارشناسی رسمی در مرکز  ادامه  وی در 
اشاره کرد و گفت: در سه سال گذشته در راستای توسعه 
متناسب  امر کارشناسی رشته های جدید  و تخصصی شدن 
امور  نیاز جامعه همچون کارشناسی کارآگاه خصوصی،  با 
آسمانی  ادیان  شخصیه  احوال  کنسولی  امور  مهاجرتی، 
راه اندازی شده که اکنون ۷۸ رشته در حوزه کارشناسی در 

راستای توسعه و تخصصی شدن وجود دارد.
کارشناسی  حوزه  در  اقدامات  از  دیگر  یکی  پور  عبدلیان 
کانون  با  کارشناسی  رشته های  یکسان سازی  را  رسمی 
کارشناسی  حوزه  در  اقدامات  دیگر  از  گفت:  و  دانست 
در  مصنوعی  هوش  از  استفاده  صلاحیت ها،  یکسان سازی 

ارجاعات و ممیزی کارشناسی است.
ارائه بیش از ۲۵ هزار وکالت معاضدتی و تسخیری

وکالت  حوزه  در  اخیر  سال  سه  در  اینکه  به  اشاره  با  وی 
اخیر  سال  در  گفت:  داشته ایم،  رشد  درصد   ۶۸ معاضدتی 
 ۶۸۶ هزارو   ۱۲ معاضدتی،  وکیل  مورد   ۸۵۲ و  هزار   ۱۳
مورد وکیل تسخیری، ۸۶ وکالت اتفاقی، ۲۵۵ هزار و ۴۶۹ 
مشاوره   ۵۴۵ و  هزار   ۴۹۰ و  میلیون  یک  تلفنی،  مشاوره 
خانواده  مشاوره  درباره  پور  داشته ایم.عبدلیان  حقوقی 
گفت: در سه سال اخیر ۳۰۰ هزار جلسه مشاور خانواده در 
سراسر کشور برگزار شد و ۱۴ هزار زوج در آستانه طلاق 

به خانواده بازگشتند.
به  خانواده  مشاوران  عرصه  به  اشاره  با  وکلا  مرکز  رئیس 
سامانه مسیر اشاره کرد و گفت: این سامانه اکنون در تمام 
استان ها دایر است.وی در ادامه به استفاده از خدمات هوش 
و خدمات حقوقی  مشاوره  ارائه  در  بالا  دقت  با  مصنوعی 
گفت:  و  کرد  اشاره  خانواده  مشاوران  حوزه  در  مرتبط 
سامانه  به  کشور  سراسر  در  خانواده  محاکم  همه  اتصال 
پیرو  خانواده  مشاوره  نظام  ساماندهی  و  خانواده  مشاوره 
دستور رئیس قوه قضاییه در سال گذشته مبنی بر مدیریت 

ارجاع فرایند مشاوره خانواده انجام شد.
حوزه  در  موضوعات  از  دیگر  یکی  ادامه  در  عبدلیان پور 
افزایش صلاحیت ها  تقاضای  موضوع  را  خانواده  مشاوران 

دانست.
مرکز  این  اصلی  وظایف  از  یکی  گفت:  وکلا  مرکز  رئیس 
اهداف  از  یکی  و  است  عامه«  حقوق  »بحث  به  رسیدگی 
اصلی قوه قضاییه که همواره مورد تاکید رهبری نیز بوده، 
فعالیت های حقوقی و قضایی است  موضوع مردمی سازی 
در همین راستا پرونده های کثیرالشاکی به طور ویژه پیگیری 
جلوه های  از  یکی  که  مساجد  در  وکالت  طرح  و  می شود 
احیای حقوق عامه است در راستای صیانت و احیای حقوق 
عامه با تمرکز بر وکالت معاضدتی در جهت مردمی سازی 
قوه قضاییه انجام و در سال جاری این طرح در بقاع متبرکه 
با  تفاهمنامه هایی  همچنین  و  برگزار  کشور  کلیساهای  و 
بهزیستی، بنیاد شهید و امور ایثارگران، ستاد امر به معروف 
انجام  معاضدتی  خدمات  ارائه  برای   ... و  منکر  از  نهی  و 
سه  در  مساجد  در  وکلا  آمار  به  اشاره  با  است.وی  شده 
سال اخیر گفت: طرح وکلا در مساجد با حضور ۱۶ هزار 
و ۵۰۰ وکیل در ۲ هزار و ۴۳۹ مسجد برگزار شد که به ۷۵ 
کرده اند.عبدلیان  ارائه  خدمات  کننده  مراجعه   ۵۰۰ و  هزار 
پور از دیگر اقدامات انجام شده در مرکز وکلا در راستای 
گفت:  و  دانست   ۱۲۹ سامانه  را  عامه  حقوق  از  صیانت 
احقاق حقوق عامه و  نیز در راستای  نرم افزار حقوق عامه 
برای افزایش دانش حقوقی شهروندان از دیگر اقدامات این 
اهداف ترسیمی و جهت گیری های  مرکز است.وی درباره 
آینده مرکز نیز گفت: با توجه به شعار دوره جدید مرکز با 
عنوان نوآوری در خدمت تحقق عدالت بنا داریم خدمات 
حقوقی در سراسر کشور را با رویکرد دسترسی آسان برای 
را در راستای توسعه  داده و هوشمندسازی  مردم گسترش 

خدمات بکار گیریم.
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یک مشاور خانواده ضمن اشاره به علائم ابتلای نوجوانان 
افسردگی  به  ابتلا  از  پیشگیری  راهکارهای   ، افسردگی  به 
نداشتن  عصبانیت،  و  ناراحتی  گفت:  و  کرد  تشریح  را 
انگیزه در انجام کارها، دوری کردن از دوستان و آشنایان، 
یا  پرخوری  بی خوابی،  مدرسه،  در  مناسب  عملکرد  عدم 
ممکن  نوجوان  که  است  علائم  این  جمله  از  کم اشتهایی 
از  بعضی  به  آزاردهنده دست  افکار  از  رهایی  برای  است 
کارها از جمله  مصرف سیگار، مشروبات الکی یا مصرف 
علائم  این  به  خانواده ها  است  لازم  که  بزند  مخدر  مواد 

توجه داشته باشند.
عاطفه اقتباس، مشاور خانواده در گفت وگو با ایسنا، درباره 
افسردگی  کرد:  اظهار  نوجوانان،  در  افسردگی  نشانه های 
بی حوصلگی،  مانند  نشانه هایی  که  است  خلقی  حالت 
دنبال  به  را  زندگی  فعالیت های  از  لذت  عدم  و  بی میلی 
تندرستی   و  احساسات  رفتار،  افکار،  بر  می تواند  و  دارد 
با  بزرگسالان  افسردگی  تفاوت  بگذارد.  تاثیر  نوجوانان 
با  بیشتر  بزرگسالی  افسردگی  که،  است  این  در  نوجوانان 
نوجوانی  در  اما  می شود  شروع  گوشه گیری  و  غم  حالت 

با احساس خشم و تحریک پذیری خود را نشان می دهد.
علائم ابتلا به افسردگی در نوجوانان

بخش  چند  به  می توانیم  را  افسردگی  عوامل  افزود:  وی 
بیماری  سابقه  می تواند  که  ژنتیک  اول  بخش  کنیم،  تقسیم 
از  هورمون ها  دوم  بخش  باشد.  زمینه  این  در  خانوادگی 
بهم ریختگی  در  می تواند  که  تیروئید  کم کاری  جمله 
نوجوانان  در  افسردگی  باعث  و  باشد  اثرگذار  هورمون ها 

شود. بخش سوم نیز محیط و خانواده است.
والدین  گیری  سخت  اینکه  بیان  با  خانواده  مشاور  این 
بسیاری  مشکلات  با  را  نوجوان  نفس  عزت  می تواند 
طلاق  یا  درگیری ها  و  اختلافات  کرد:  عنوان  کند،  مواجه 
درک  عدم  نوجوان،  از  عاطفی  حمایت  عدم  خانواده،  در 
شامل  کودکی  در  وارده  آسیب های  سن،  این  در  شدن 
احساس  والدین،  بی مهری  جسمی،  آزار  سواستفاده ها، 
انواع  همراه  به  ترس  و  اضطراب  و  گناه  و  حقارت 
مشکلات  می تواند  کودکی  در  گرفته  شکل  طرحواره های 

خطرآفرین برای نوجوانان ایجاد کند.
اقتباس درباره علائم هشدار و زنگ خطر ابتلا به افسردگی 
انگیزه  نداشتن  عصبانیت،  و  ناراحتی  افزود:  نوجوانان 
آشنایان،  و  دوستان  از  کردن  دوری  کارها،  انجام  در 
بی حوصلگی و بی قراری، عدم عملکرد مناسب در مدرسه، 
علائم  همچنین  و  خستگی  و  انرژی  کمبود  تمرکز،  عدم 
خواب،  عادت  تغییر  یا  بی خوابی  سردرد،  مانند  جسمی 
لاغری  یا  وزن  اضافه  دچار  که  کم اشتهایی  یا  پرخوری 
افکار  از  رهایی  برای  است  ممکن  نوجوان  و  می شود 
مصرف  جمله   از  کارها  از  بعضی  به  دست  آزاردهنده 

سیگار، مشروبات الکی یا مصرف مواد مخدر بزند.
راهکارهای پیشگیری از ابتلا به افسردگی

افسردگی،  به  ابتلا  از  پیشگیری  راهکارهای  ارائه  با  وی 
دوران  از  و  والدین  توسط  باید  پیشگیری ها  کرد:  تصریح 
کودکی انجام شود. اول اینکه خود پدر و مادر با هم رابطه 
خوبی داشته باشند، اختلاف، بحث و یا حل مشکل به دور 
رابطه  همچنین  شود.  انجام  نوجوان  و  کودک  حضور  از 
می شود  باعث  که  باشند  داشته  فرزند  با  دوستانه  و  خوب 
در  بیشتری  آرامش  و  امنیت  احساس  نوجوان  یا  کودک 
را  شدن  درک  و  صمیمیت  و  باشد  داشته  خانواده  محیط 
عزت  به  نشود،  قضاوت  نوجوان  اگر  کرد.  خواهد  تجربه 
نفس و اعتماد به نفس نوجوان با انواع جملات و کلمات 
تحقیرانه یا مقایسه شدن حمله نشود، خیلی از عواملی که 
به آن ها اشاره شد قطعا ایجاد نخواهد شد. باید بداینم سالم 
نگه داشتن رابطه والدین باهم و با فرزندان موجبات رشد 
طبیعی جسمی، اخلاقی، روانی، اجتماعی و عاطفی نوجوان 
را فراهم می کند.همچنین این مشاور ادامه داد: نوجوان نیاز 
دارد با همسالان خود در ارتباط باشد، خصوصا با افرادی 
میوه  مناسب و طبیعی شامل  تغذیه  امن هستند.  و  که شاد 
و سبزیجات، پروتئین ها و همچنین داشتن خواب خوب و 
کافی می تواند در سرزندگی آنان کمک کننده باشد. والدین 
کنترل  را  خودشان  هیجانات  عصبانیت  هنگام  کنند  سعی 
کنند. اطلاعات مرتبط با جنسیت بهتر است از طریق مادر یا 
پدر منتقل شود تا از طریق دوستان یا همسالان باشد، زیرا 
از کلاس های  افکار شود.  بهم ریختگی  باعث  است  ممکن 
و...  موسیقی  کتاب،  مطالعه  ورزش،  متفاوت،  آموزشی 
و  گرم  رنگ های  با  شاد  لباس های  از  شود.  گرفته  کمک 

روشن و همچنین راحت استفاده کند.

ملاتونین؛ مکمل یا دارو؟ مصرف 
خودسرانه اشتباه است

فرآورده های  مصرف  پایش  و  نظارت  دفتر  سرپرست 
با  مشورت  اهمیت  بر  دارو  و  غذا  سازمان  سلامت محور 
پزشک یا داروساز در هنگام مصرف مکمل ها تأکید کرد و 

نسبت به مصرف خودسرانه ملاتونین هشدار داد.
توضیح  مکمل  و  دارو  تعریف  در  یوسفی  نازیلا  دکتر   
تجویز  بیماری ها  از  پیشگیری  یا  درمان  برای  داروها  داد: 
حالی  در  دارند،  پزشک  نسخه  به  نیاز  معمولًا  و  می شوند 
و  ضروری  مغذی  مواد  تأمین  برای  غذایی  مکمل های  که 
حفظ سلامت عمومی بدن مصرف می شوند و اغلب بدون 
از  ملاتونین  جایگاه  بررسی  با  هستند.وی  تهیه  قابل  نسخه 
یا دارو، گفت: »ملاتونین  به عنوان مکمل  بندی  نظر دسته 
در برخی کشورها به عنوان مکمل فروخته می شود، اما در 
برای  پزشک  تجویز  با  تنها  اروپایی  کشورهای  از  برخی 
این  ایران،  در  است.  دسترس  در  خاص  سنی  گروه های 
فرآورده در دسته مکمل ها قرار می گیرد، اما برخلاف تصور 
به  نیاز  موارد  برخی  در  و  نیست  بی خطر  همیشه  عمومی، 
و  نظارت  دفتر  دارد.«سرپرست  داروساز  یا  پزشک  تجویز 
و  غذا  سازمان  سلامت محور  فرآورده های  مصرف  پایش 
طور  به  که  است  هورمونی  ملاتونین  اینکه  بیان  با  دارو 
تنظیم چرخه خواب و  طبیعی در مغز تولید شده و وظیفه 
این هورمون در شرایطی  افزود:  بر عهده دارد،  بیداری را 
در  زیستی  ساعت  اختلال  یا  پرواززدگی  بی خوابی،  مانند 

سفر و تغییرات شیفت کاری می تواند کمک کننده باشد.
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رئیس کل سازمان نظام پرستاری:

افق روشن نظام سلامت در سال آینده
برای افزایش تعرفه پرستاری تا ۵۶ درصد تلاش می کنیم

چه  پرستار  کمبود  گفت:  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
در جذب و چه در نگهداشت یک بحران جدی است که در 

رأس مشکلات نظام سلامت قرار دارد.
فیروزآبادی  بیمارستان  از  بازدید  مراسم  در  نجاتیان  احمد 
کمبود  افزود:  شهرری  پرستاری  نظام  مدیره  هیات  دیدار  و 
نیرو مشکل پرستاران به تنهایی نیست و مشکل نظام سلامت 
است و مشکل کمبود پرستار در رأس مشکلات نظام سلامت 

قرار دارد
وی افزود: کمبود پرستار یک مساله کشوری است و در همه 
دلیل  به  نیز  تهران  استان  در  دارد.  وجود  کمبود  این  کشور 
تراکم بیمارستان ها و کم بودن تمایل برای ماندن در تهران به 
دلیل شرایط سخت زندگی با حجم بیشتری از کمبود نیروی 

پرستار مواجه هستیم.
به  توجه  با  داد:   ادامه  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
ضریب  میانگین  ایران،  دانشگاه  پرستاری  مدیر  گزارش 
پرستار به تخت در کشور حدود یک است، اما در دانشگاه 
ایران این میزان کمتر و حدود هشت دهم بوده و نشان دهنده 
این است که با بحران جدی کمبود پرستار چه در جذب و 

چه در نگهداشت مواجهیم.
چهاردهم  دولت  ابتدای  از  نیرو  کمبود  کرد:  اضافه  نجاتیان 
به صورت جدی در دستور کار قرار گرفته است و در سازمان 
نظام پرستاری به عنوان نماینده قانونی جامعه پرستاری سعی 
کردیم عمده فشار و درخواست را روی چند موضوع اساسی 

بگذاریم که یکی از آنها حل مساله کمبود نیروست.
وی تاکید کرد: نظام سلامت امروز به این نتیجه مهم رسیده 
که کمبود پرستار یک مساله حیاتی است، افزایش مبلغ اضافه 

کاری نیز بیش از پرستاران به نفع وزارت بهداشت است.
نتیجه کمبود پرستار آسیب به مردم است

اساس  بر  داشت:  اظهار  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
کمبود  به دلیل  بیمارستانی  بخش های  برخی  ها،  گزارش 
می بینند.  آسیب  مردم  آن  نتیجه  در  و  شده  تعطیل  پرستار 
بیماران نیازمند خدمات هستند، امکانات و زیرساخت فراهم 

شده، اما تامین نیرو با مشکل مواجه است.
مهم رسیده  نتیجه  این  به  امروز  نظام سلامت  نجاتیان گفت: 
که کمبود پرستار یک کمبود حیاتی است. شاید پیش از این 
تا این اندازه اهمیت نیروی پرستار برای نظام سلامت روشن 
اگر  گفتمان ها  در  که  می شد  احساس  مواقع  برخی  نبود. 
پرستار هم نبود یا کار نکرد، اتفاقی نمی افتد، اما در سال های 

گذشته در کشور ثابت شد که این دیدگاه اشتباه است.
اعتراضات  از  بعضی  با  گذشته  ماه های  در  داد:  ادامه  وی 
پرستاران و تعطیلی برخی بخش ها در استان های دیگر مواجه 
طولانی  معوقات  و  بود  سخت  پرستاران  کار  چون  شدیم، 
داشتند و به اعتقاد من یکی از دلایل مهم این مشکلات قطع 

ارتباط بین مدیران و پرستاران است.
استان ها  برخی  در  افزود:  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
پرستاران  صمیمانه،  گوی  و  گفت  یک  با  شاید  که  دیدیم 
در  نمی افتاد.  اتفاق  این  اما  می کردند،  درک  را  شرایط 
شهرری اما می بینیم ریاست بیمارستان، مدیر پرستاری و نظام 
قبول  که  همین  دارند.  پرستاران  با  بهتری  ارتباط  پرستاری 
کردند دفتر نظام پرستاری در بیمارستان باشد، نشان می دهد 

این ارتباط خوب شکل گرفته و هدف ها مشترک است.
سازمان نظام پرستاری حرف دل پرستاران را می زند

می زند،  حرفی  اگر  پرستاری  نظام  سازمان  گفت:  نجاتیان 
از  است  ممکن  نگوییم  ما  اگر  و  است  پرستاران  دل  حرف 
تریبون های دیگر گفته شود. هدف همه ما این است که مردم 

خدمات بهتری بگیرند.
نظام  سازمان  تلاش  بیشتر  ماه ها  این  در  داد:  ادامه  وی 
پرستاری صرف موضوع اضافه کار پرستاران شد. اگر امروز 
برابری  افزایش ۲.۵  به معنی  برابر شده  مبلغ اضافه کار ۲.۵ 
امروز  تا  که  است  معنی  این  به  نیست.  پرستاران  حقوق 
کار  بیمارستان  در  که  کنیم  ترغیب  را  پرستار  نمی توانستیم 
پرستاری  شغل  که  ایم  کرده  فراهم  را  شرایطی  امروز  کند، 

جذاب تر شود.
این  به  امروز  کرد:  بیان  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
برای هر  تومان  یا ۳۰ هزار  مبلغ ۲۵  با  ایم که  نتیجه رسیده 
ساعت دیگر نمی تواند پرستار را مجبور کند ۱۰۰ ساعت در 
مبلغ  افزایش  این  اگر  بایستد.  کار  اضافه  این شرایط سخت 
اضافه کار اتفاق افتاده است در واقع وزارت بهداشت قصد 

دارد مشکل خودش را حل کند.
رقابت سازمان ها برای جذب پرستار

جذب  برای  ها  سازمان  بین  رقابتی  اکنون  افزود:  نجاتیان 
سازمان  مانند  سازمان ها  برخی  است.  افتاده  اتفاق  پرستار 
تومان  هزار   ۲۰۰ ساعتی  بازنشستگان  به  اجتماعی  تامین 
کاری  اضافه  به  ترغیب  که  می کنند  پرداخت  کاری  اضافه 
شوند و این نشان می دهد که بازار عرضه و تقاضای پرستاری 
حل  مساله  این  کنیم  کمک  باید  و  است  شده  مشکل  دچار 

شود.
وی بیان کرد: افزایش مبلغ اضافه کار با همه فراز و نشیب ها 
ابلاغ شد و از ابتدای آبان باید مبلغ جدید آن پرداخت شود، 
فعلا  است  ممکن  و  نداد  را  آن  پول  دولت  هم  باز  هرچند 

به عهده درآمدهای اختصاصی بیفتد، اما بالاخره مصوب شد 
و به عنوان یکی از حقوق قانونی پرستاری باید پرداخت شود.

پرداخت اضافه کاری پرستاران از منابع عمومی دولت
وجود  که  نکته ای  گفت:  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
دارد و به خصوص در استان های دیگر بیشتر با آن مواجهیم 
این است که از سال آینده اضافه  کار از محل منابع عمومی 
پرداخت شود. این موضوع هم باری از دوش بیمارستان ها بر 
می دارد و هم به عنوان یک حق قانونی، پرستار دیگر نگران 

دریافت نکردن آن نیست.
در  که  بیمارستان هایی  برای  موضوع  این  افزود:  نجاتیان 
کننده  کمک  هستند  عقب  ماه  چندین  کار  اضافه  پرداخت 
این  از  باز می شود که  بیمارستان  از طرفی هم دست  است. 

منابع برای طرح های دیگر بیمارستان استفاده کند.
تاخیر  به  را  پرستاران  جذب  استخدامی  امور  سازمان 

می اندازد
ی ادامه داد: در حوزه استخدام تلاش داشتیم با توجه به اینکه 
توسط رئیس جمهوری و وزیر بهداشت اعلام شد، مصوبه آن 
هنوز  استخدامی  امور  سازمان  لحظه  این  تا  اما  شود.  ابلاغ 
مجوز استخدام را صادر نکرده است. استخدام قطعی است، 
اما سازمان امور استخدامی تاخیر انداخته تا سال آینده انجام 

شود.
طرح نظام پرستاری برای حل مشکل استخدام

با دیدگاه های  رئیس کل سازمان نظام پرستاری اضافه کرد: 
وجود  استخدامی  امور  سازمان  در  که  زایی  محدودیت 
بزرگ  به  مایل  و  نمی روند  استخدام  بار  زیر  چندان  دارد، 
موضوع  این  درصددیم  علت  همین  به  نیستند.  دولت  شدن 
تا  کنیم  مصوب  را  طرحی  بتوانیم  و  شود  مطرح  مجلس  در 
استخدام  برای  پیشرفت  هفتم  برنامه  در  که  محدودیت هایی 

پرستاران وجود دارد، رفع شود.
فوق العاده خاص پرستاران در دستور کار دولت است

دچار  مالیات  موضوع  با  پرستاران  معیشت  گفت:  نجاتیان 
یک  به عنوان  امروز  خاص  فوق العاده  است.  شده  خدشه 
هم  هفتمپیشرفت  برنامه  است.  مطرح  دولت  در  کار  دستور 
فوق العاده  می توانند  مشاغل  برخی  که  است  کرده  تاکید 
خاص دریافت کنند و در حکم آنها آورده شود و پرستاران 
این  مشمول  توانند  می  که  هستند  هایی  گروه  از  یکی  هم 
خاص  فوق العاده  دستورالعمل  کرد:  بیان  باشند.وی  مصوبه 
هم  پرستاری  نظام  سازمان  و  است  تهیه  حال  در  دولت  در 
درخواست داده که در حوزه شغل پرستاری امتیاز بالایی به 
پرستاران تعلق گیرد. شاید تا پایان سال این موضوع تصویب 
شود. در این صورت همان مبلغی که به عنوان ترمیم حقوق 
بود با مبلغی بیشتر در حکم پرستاران می آید و به طور مستمر 
کرد:  اظهار  پرستاری  نظام  سازمان  پرداخت شود.رئیس کل 
در  و  شد  اجرایی  که  خاص  فوق العاده  موضوع  است  امید 
موضوع مالیات هم سال آینده با سقف ۲۴ میلیون معافیت از 

مالیات بار کمتری بر دوش همکاران قرار گیرد.
نجاتیان افزود: البته در خصوص مالیات نگران ماه های پایانی 
سال هستیم، چرا که درآمدها تجمیع می شود و ممکن است 
برای  کنیم  می  تلاش  شود.  بیشتر  سال  پایان  در  مالیات ها 
حل این مساله نیز اقدام کنیم، هر چند با حسابی که سازمان 

مدیریت روی مالیات باز کرده کار مشکلی است.
سال  آینده برای نظام سلامت سال خوبی است

وی گفت: سال آینده سال خوبی برای نظام سلامت خواهد 
بود. دولت منابع مناسبی را به حوزه سلامت اختصاص داده 
 ۵۶ حدود  را  پرستاری  تعرفه  که  هستیم  تلاش  در  است. 

درصد بالاتر ببریم و این ضریب را برای بعضی از بخش ها 
مانند اتاق عمل افزایش دهیم.

رئیس کل سازمان نظام پرستاری افزود: امید است به همین 
میزان کارانه نیز افزایش پیدا کند. اگر این اتفاق بیفتد، مبلغ 
بدی نیست و با توجه به حجم اضافه کار زیادی که پرستاران 

دارند این موضوع هم می تواند کمک کننده باشد.
نجاتیان ادامه داد: مهم این است که امروز در سطح دولت و 
وزارت بهداشت این اهتمام وجود دارد که باید به کارکنان 
که  طور  همان  شود.  رسیدگی  دیگران  و  پرستاران  از  اعم 
دیدید در ابتدا برای موضوع اضافه کار فقط پرستاران بودند، 
اما در ادامه مشمولان قانون ارتقای بهره وری کارکنان بالینی 
آن هستیم  موافق  است.  اتفاق خوبی  قبول کردند که  را هم 
بیمارستان ها حتما همکاران آزمایشگاه و رادیولوژی هم  در 

بتوانند از این قوانین و مزایا استفاده کنند.
وزارت  و  پرستاری  نظام  سازمان  بین  خوبی  ارتباط 

بهداشت وجود دارد
وی اضافه کرد: موضوعات متنوعی در حوزه پرستاری وجود 
انجام دهیم،  نتوانیم در یک دوره  را  دارد که شاید همه آن 
این است که  انباشته شده است. مهم  چرا که مسائل زیادی 
ارتباط خوبی بین سازمان نظام پرستاری و وزارت بهداشت 
وجود دارد. در کنار هم هستیم و این موضوع کمک کننده 
بگوییم که  نتوانیم  را  بهداشت  است. شاید مجموعه وزارت 
با  خوبی  همراهی  وزیر  شخص  اما  دارد،  همراهانه  دیدگاه 

پرستاران و سازمان نظام پرستاری دارد.
با توسعه بهیاری مخالفیم

آموزش  حوزه  در  گفت:  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
پرستاری  آموزش  افزایش  برای  هستیم.  فعالیت  در حال  هم 
مطرح  امروز  که  موضوعاتی  از  یک  گذاشتیم.  را  شروطی 

است توسعه بهیاری است که با دلایلی مخالف آن هستیم.
بخش های  بین  اگر  که  کردیم  پیش بینی هایی  افزود:  نجاتیان 
روش های  با  بتوانیم  بیفتد  اتفاق  همگرایی  پرستاری  مختلف 
و  هوش بری  یا  عمل  اتاق  در  همکاران  برخی  مدت  کوتاه 
این  با  مامایی را وارد حوزه پرستاری کنیم.  حتی در حوزه 
کار هم به رفع کمبود پرستار کمک می کنیم و هم موضوع 
بیکاری این گروه ها کمی جبران می شود. مجموع این موارد 

در حوزه پرستاری در حال پیگیری است.
راه اندازای اپلیکیشن پرستار من تا پایان سال

که  رفاهی  موضوعات  و  عضویت  حوزه  در  کرد:  بیان  وی 
حوزه های داخلی نظام پرستاری است هم اتفاقات خوبی در 
امسال  پایان  تا  را  من  پرستار  اپلیکیشن  است.  وقوع  شرف 
رونمایی خواهیم کرد که کل خدمات نظام پرستاری در آن 

قرار می گیرد.
پرستاران عضو  داد:  ادامه  پرستاری  نظام  رئیس کل سازمان 
که  خدماتی  همه  از  استفاده  برای  پرستاری  نظام  سازمان 
از  می توانند  آموزشی و عضویت  مانند دوره های  دارند  نیاز 
اپلیکیشن پرستار من استفاده کنند تا به خدمات سازمان نظام 

پرستاری دسترسی بهتری داشته باشند.
از  این خدمات بخشی  با مجموعه  امید است  نجاتیان گفت: 
این  پرستاران می کشند را جبران کنیم. واقعیت  زحماتی که 
است که سازمان نظام پرستاری در عین حال که به دنبال منافع 
صنفی است، حتما باید به کیفیت مراقبت ها هم توجه کند که 
از سال آینده وارد این حوزه خواهیم شد تا کمک کنیم مردم 
رضایت بیشتری از خدمات پرستاری داشته باشند. البته الزام 
آن تامین زیرساخت های پرستاری، تامین نیرو، بهبود معیشت 
پرستاران است که با کمک همکاران آن را پیش خواهیم برد.
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نشت داروهای میلیاردی به بازار سیاه؛ چاره چیست؟
و  سیاه  بازار  به  میلیاردی  و  کمیاب  داروهای  نشت  معضل 
سرگردانی بیماران، در حالی چالش چندین ساله نظام سلامت 
در شبکه رسمی کشور،  تایید  مورد  داروهای  تمام  که  است 
شناسنامه اصالت و کد رهگیری دارند و قابل پیگیری هستند؛ 
اما سوال آن است که این داروها چطور باز هم سر از بازار 

سیاه درمی آورند؟
 طبق قوانین، محل عرضه دارو یا داروخانه است یا بیمارستان؛ 
طریق  از  هم  داروها  رهگیری  همچنین  و  اصالت  بررسی 
قابل  تیتک سازمان غذا و دارو  به مدد سامانه  کدرهگیری و 
از  بر اصالت سنجی آن،  ترتیب علاوه  این  به  پیگیری است؛ 
مرحله تولید تا توزیع، عرضه و نهایتا هم مصرف کننده قابل 
رهگیری بوده و مشخص است که یک داروی خاص در یک 
بازه زمانی معین در کجای زنجیره تامین تا مصرف قرار دارد.

برخی  هم  باز  اما  شده،  ایجاد  نظارتی  سیستم های  وجود  با 
دارای  و  قیمت  گران  حیاتی  داروهای  بویژه  دارویی  اقلام 
برخی  و  عواملی  تاثیر  تحت  میلیونی،  چندین  سوبسیدهای 
خلاء های نظارتی، در جایی از زنجیره مصرف واقعی خارج 

شده و سر از بازار سیاه درمی آورند.
موضوع نشت داروهای گران اخیرا با حادثه بیمارستان تبریز 
تهران، دوباره خبرساز شده و  بیمارستان شریعتی  و همچنین 

می کنند؛  مطرح  زمینه  این  در  را  مختلفی  عوامل  کارشناسان 
رسمی  زنجیره  از  دارو  خروج  مهم  گلوگاه های  جمله  از  اما 
نظام  از  استفاده  بسیار مورد توجه قرار گرفته، یکی سوء  که 
توزیع دارویی بویژه در شرایط کمبود دارو و عدم دسترسی به 
برخی داروهای خاص است و دیگری هم نقایص نسخه نویسی 

الکترونیک و نوشتن نسخه های غیرواقعی.
هنوز  که  شد  متذکر  باید  نیز  را  نکته  این  میان  این  در  البته 
برخی داروها وارد سامانه تیتک سازمان غذا و دارو نشده اند 
و برخی داروخانه های بیمارستانی هم بخشی اطلاعات را وارد 
این سامانه نمی کنند؛ به همین دلیل هم اگر دارو بعد از ورود 
به بخش بستری، نشت کند، طبیعتا شناسایی آن سخت خواهد 

بود.
در همین راستا، اخیرا دکتر مهدی پیرصالحی - رییس سازمان 
غذا و دارو در اظهارنظری گفت:» با وجود سیستم های نظارتی 
این  می دهد،  رخ  همچنان  دارو  نشت  متأسفانه  ایجادشده، 
عمده  وی  نمی شود.«  مربوط  تی تک  سامانه  نقص  به  مشکل 
هرچند  گفت:  و  خواند  جعلی  نسخ  را  داروها  نشت  مشکل 
برخی داروها هنوز در سامانه تی تک ثبت نشده اند، اما عامل 
اصلی مشکل نشت داروها، نسخ جعلی است و برای رفع این 
پزشکان  دیجیتال  امضای  رسمی کردن  به  سمت  باید  مشکل، 

حرکت کنیم.«
در همین زمینه، دکتر محمد رییس زاده - رییس کل سازمان 
نظام پزشکی در گفت وگویی با ایسنا، تاکید دارد که »برخی 
نسخه  سامانه  در  پزشکان  یوزرپسورد  از  سوءاستفاده  با 
الکترونیک و بدون اطلاع پزشک، داروهای حیاتی گران قیمت 
از  دولتی  نرخ  با  را  و...  پیوند  شیمی درمانی،  داروهای  مثل 

داروخانه ها می گیرند و در بازار آزاد می فروشند.«
کمبودهای  برخی  شرایط  در  موضوع  این  اینکه  بیان  با  او 
دارویی، هم مردم را دچار مشکل می کند و هم پزشکان دچار 
راه  تنها  و حقوقی می شوند؛ می گوید:»  گرفتاری های قضایی 
دیجیتال  »امضای  قانونی  تکلیف  اجرای  موضوع  این  چاره 

پزشکان« است.
این  آمادگی  وجود  »با  که  است  معتقد  همچنین  رییس زاده 
بیمه ها،  و  بهداشت  وزارت  قبل  دوره  در  برخی  اما  سازمان، 

مانع اجرای امضای دیجیتال شده اند.«
رییس کل سازمان نظام پزشکی در حالی تاکید دارد که معضل 
سوء استفاده از یوزر پسورد پزشکان برای آنها دردسرساز و 
منجر شده که در آن سوی  به رفت و آمدهای قضایی  حتی 
ماجرا، دلال ها هم مدعی اند این داروها را از برخی پزشکان و 

شرکت ها می گیرند.
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رشد ۱۶ درصدی تولید در ۲ 
شرکت خودروساز دولتی

به  نسبت  موبایل  واردکنندگان  از  تعدادی  اعتراض  پی  در 
عدم ویرایش ثبت درخواست برای واردات آیفون های سری 
۱۶ پس از رفع ممنوعیت واردات گوشی های آیفون و اینکه 
انحصار در این زمینه به وجود آمده، مسوولان مربوطه پاسخ 
دادند که ٢٣٠ شرکت مجاز به ثبت سفارش هستند؛ بنابراین 
تحت  کاملا  سفارش،  ثبت  فرایند  نیست  کار  در  انحصاری 
قانون در حال انجام است؛ اما تغییر شرایط و رفع ممنوعیت 
واردات، منجر به ایجاد یک نوعی پیچیدگی  در فرآیند ثبت 

سفارش شده که قابلیت پیگیری دارد.
یک  از  ایسنا،  با  تماس  در  موبایل  واردکنندگان  از  تعدادی 
افراد،  این  گفته  به  می کنند.  رانت صحبت  ایجاد  و  انحصار 
حدوداً یکماهی است که ثبت سفارش واردات آیفون با رویه 
تجاری باز شده، اما عملا تا به امروز، یک ثبت سفارش هم 
توسط ما انجام نشده است. آنچه که اکثر صنف واردکنندگان 
تلفن همراه به آن معترضند این است که رانت و انحصاری 
تعدادی  تنها  که  شده  ایجاد  محدودی  تعداد  برای  خاص 
شرکت بزرگ و قدیمی امکان ثبت سفارش برای آیفون های 

۱۶ دارند.

می توانند  واردکنندگان  صادره،  مجوز  طبق  که  است  گفتنی 
واردات  برای  خود  واردات  سابقه  درصد   ٣٠ از  استفاده  با 
گوشی تلفن همراه اقدام کنند؛ اما این واردکنندگان معتقدند 
که برای اکثریت آن ها این امکان که در سامانه جامع تجارت 
و  ندارد  کنند، وجود  تبدیل  لوکس  به  را  لوکس  غیر  کالای 
اجازه ویرایش درخواست به آن ها داده نمی شود؛ بطور مثال 
واردات  ممنوعیت  رفع  از  پیش  زمان  در  واردکنندگان  این 
جاری(  سال  ماه  آبان  از  )پیش  کشور  به  آیفون  گوشی های 
سفارش  ثبت  با  را  واردات  برای  سابقه  درصد   ٣٠ این 
آیفون ۱٣ استفاده کرده اند، حال که ممنوعیت برداشته شده، 
به  می خواهند، ثبت سفارش خود را ویرایش کرده و آن را 

آیفون ۱۶ تغییر دهند.
این فعالان که از ارز حاصل از صادرات خود برای واردات 
استفاده می کنند، معتقدند حال که ممنوعیتی وجود ندارد چرا 
باید ارز کشور برای واردات آیفون ۱٣ که تکنولوژی ٣ نسل 
قبل است، صرف شود و اجازه داده نشود که گوشی روز دنیا 

را برای استفاد مردم عرضه کرد؟
۲٣٠ شرکت مجاز به ثبت سفارش هستند

تجارت،  توسعه  سازمان  از  ایسنا،  پیگیری های  راستای  در 
این  اینکه  به  اشاره  ضمن  سازمان،  این  در  آگاه  مقام  یک 
محدودیت، موضوع جدیدی نیست و به قواعد ثبت سفارش 
طبق  گفت:  است،  مربوط  می شده  اعمال  نیز  گذشته  از  که 
از  استفاده  با  بازرگان می تواند  آنچه که هر  اساس  بر  قانون 
و  قوانین  تمامی  کند،  اقدام  واردات  برای  سابقه  درصد   ٣٠
اعمال  و  بررسی  مجدداً  سفارش  ثبت  به  مربوط  مقررات 
می شوند. سامانه کاملا بصورت سیستماتیک، تطابق سفارش 
درصورت وجود  و  کرده  بررسی  را  قوانین جاری  با  جدید 
در  کلی  قاعده  یک  این  نمی دهد.  ویرایش  اجازه  مغایرت، 
سامانه جامع تجارت است و ارتباطی به سیاست های جدید 
وجود  واردکننده   ٢٣٠ وی،  گفته  ندارد.به  آیفون  واردات 
اینکه  ٢٣٠ وارد کننده برای واردات یک کالا اقدام  دارند. 
معنا  انحصار  و  می شود  رد  انحصار،  موضوع  عملا  کنند، 
ثبت  نمی توانند  افرادی  حاضر  حال  در  حقیقت  در  ندارد. 
با  را  خود  سهمیه  سال،  ابتدای  از  که  باشند  داشته  سفارش 
ثبت سفارش آیفون های سری ۱٣ پر کرده اند، بنابراین اکنون 
باشند.بر  داشته   ۱۶ سفارش  ثبت  بتوانند  که  ندارند  سهیمه 
چندان  واردکنندگان  صحبت  از  بخش  این  اساس،  همین 
داشته  را  خود  درخواست  ویرایش  مطالبه  که  نیست  بی راه 
باشند؛ این فعالان پیش از رفع ممنوعیت، ثبت سفارش کالای 
رفع  کالا  آن  ممنوعیت سری جدیدتر  که  داشته، حال  مجاز 
شده، طبیعی است که تقاضای ویرایش کالای ثبت سفارش 
می رسد  بنظر  بنابراین  باشد؛  داشته  را  روز  کالای  به  شده 
توسعه  توسط سازمان  بیشتر  بررسی  به  نیاز  این موضوع  که 

تجارت و وزارت صنعت، معدن و تجارت دارد.
اعتراض  به  منجر  که  آمده  پیش  موضوع  اساس،  همین  بر 
اجرای  عدم  یا  قانون  نقض  نمی توان  را  شده  واردکنندگان 
درست قانون دانست؛ بلکه فرایند ثبت سفارش، کاملا تحت 
قانون در حال انجام است؛ اما تغییر شرایط و رفع ممنوعیت 
واردات، منجر به ایجاد یک نوعی پیچیدگی  در فرآیند ثبت 

سفارش شده که قابلیت پیگیری دارد.
تجارت در  توسعه  نماینده سازمان  این درحالیست که حتی 
قول   واردکنندگان،  انجمن  اعضای  و  مطالبه گر  فعالان  جمع 
سازمان  مقررات  و  برنامه ریزی  معاونت  به  موضوع  ارجاع 
توسعه تجارت و رسیدگی به نامه درخواستی انجمن در این 

خصوص را داد.

برای  گذار  سرمایه  جذب  های  راه  از  یکی  قیمت ها  اصلاح 
سرمایه گذاری در صنعت برق است و جذب سرمایه گذار می 

تواند به حل معضل ناترازی در بخش انرژی کمک کند.
تابستان  در  که  است  همیشگی  معضلات  از  یکی  ناترازی   ،
کمبود برق و در زمستان کمبود گاز اثرات اجتماعی و اقتصادی 
زیادی به دنبال دارد، ناترازی دلایل زیادی دارد که می توان به 
از  و  نیروگاه ها،  توان  از  بهره وری  بین المللی، عدم  تحریم های 
همه مهمتر فراهم نکردن سرمایه گذاری برای بهبود تولید برق 

و گاز اشاره کرد.
باید در نظر داشت ناترازی تأثیرات مخربی نظیر بیکاری، کاهش 
تولیدات صنعتی و کاهش درآمد ارزی را برای کشور به دنبال 
دارد با این وجود کمتر کسی حاضر به سرمایه گذاری در بخش 

برق می شود.
سرمایه گذاران داخلی هم به دلیل قیمت گذاری دستوری رغبتی 
برای سرمایه گذاری ندارند چرا که معمولاً سرمایه گذاری در 

این بخش ها با نگاه اقتصادی صورت می پذیرد.
در صورتی که اصلاح قیمت ها صورت نگیرد سرمایه گذاران 
رغبتی برای سرمایه گذاری در این حوزه از خود نشان نمی دهند 
در  این  می شود.  برابر  چندین  آینده  سال  در  برق  ناترازی  و 
حالیست که روز گذشته عباس علی آبادی، وزیر نیرو با اشاره 
رفع  هدف  با  مدیریتی  جدید  دوره  در  نیرو  وزارت  اینکه  به 
مشکلات انباشته شده در صنعت برق کشور و کاهش ناترازی 
در تأمین انرژی، ۱۴ پروژه بزرگ را آغاز کرده است، بیان کرد: 
پیش بینی می کنیم با اجرای برنامه های در دست اقدام و همکاری 
وزارت نفت در تأمین سوخت لازم برای نیروگاه ها، زمستان سال 
آینده را بدون خاموشی سپری کنیم و امیدواریم تا تابستان سال 

۱۴٠۵، ناترازی برق مدیریت شده و برطرف شود.
احسان هوشفر کارشناس انرژی و استاد دانشگاه تهران در گفتگو 
با خبرنگار مهر با اشاره به نا ترازی موجود در بخش برق گفت: 
در بخش انرژی عوامل متعددی برای ناترازی های به وجود آمده 
وجود دارد اما در بخش برق مساله قیمتی وجود دارد و تا زمانی 
که اصلاح قیمت در مصرف اتفاق نیفتد شاهد تغییری در مساله 

ناترازی نخواهیم بود.
این کارشناس انرژی تاکید کرد: اصلاح قیمت باید مسیری را به 
صورت پله پله طی کند و شرایط به گونه ای باشد که به اقشار 
آسیب پذیر فشار وارد نشود و از لحاظ اقتصادی جامعه دچار 
بحران نشود که نیاز به مطالعات اقتصادی، سیاسی و اجتماعی 

دارد.
به گفته وی در صورتی که به مرور اصلاح قیمت صورت پذیرد، 
بحث ناترازی به راحتی حل می شود به عبارتی راه حل وجود 
سیاست های  و  دولت ها  در  آن  اجرای  راه  که  حالی  در  دارد 

مختلف کشور دیده نمی شود.
حامل های انرژی در کشور بسیار ناچیز است

وزیر نیرو روز گذشته با اشاره به شدت بالای انرژی در ایران 
در مقایسه با متوسط جهانی اشاره کرد و در خصوص برنامه های 
گفت:  تقاضا  بخش  در  مصرف  مدیریت  برای  وزارتخانه  این 
شدت مصرف انرژی در ایران ٢ برابر متوسط جهانی و ۴ برابر 
متوسط کشورهای توسعه یافته است. هوشفر هم با تأیید این 
نیست  پلکانی کافی  به صورت  قیمت  افزایش  موضوع گفت: 
زیرا قیمتی حامل های انرژی در کشوردر مقایسه با قیمت جهانی 

قابل مقایسه نیست.
هوشفر خاطر نشان کرد: کشور ما به منبع انرژی لایزالی وصل 
نیست و اگر بخواهیم از این مرحله عبور کنیم یا باید قیمت ها 
جهانی شود و یا حداقل به قیمت جهانی نزدیک شود زیرا قیمت 
برق به صورت پلکانی برای پر مصرف ها افزایش پیدا می کند 
پر مصرف ها  به  دیگر  دیگر سوبسید حامل های  از طرف  ولی 

پرداخت می شود.
این کارشناس انرژی ادامه داد: به عنوان مثال پرمصرف ها چندین 
خودرو و منزل دارند که باعث می شود تمامی آنها از سوبسید 
پلکانی  افزایش  و  می کنند  استفاده  انرژی  مختلف  حامل های 
قیمت برق را اصلًا حس نمی کنند زیرا قیمت حامل های انرژی 
دیگر حس نمی کنند؛ بنابراین بهترین راه افزایش قیمت تمامی 

حامل های انرژی آن هم به صورت همزمان و برای تمامی جامعه 
است.

سیاست گذاری غلط منجر به ناترازی شد
با اشاره به ناترازی به وجود آمده در بخش های مختلف گفت: 
به  منجر  ما  کشور  در  حکمرانی  ساختار  و  گذاری  سیاست 
ناترازی های فعلی شده است، البته در کنار آن مؤلفه های دیگری 
نظیر صنایع، مردم، بخش تولید و هم دولت به معنای عام در به 

وجود آمدن این مسئله دخیل بوده اند.
به  ناترازی  به  زدن  دامن  حال  در  همه  امروزه  داد:  ادامه  وی 
وجود آمده هستند و تا زمانی که به این اعتقاد نرسیم که همه 

در این ناترازی ها مؤثر هستیم به راه حلی به صورت اجرایی 
نخواهیم رسید.

فقدان سرمایه گذار عامل اصلی ناترازی برق
فقدان  را  علت  برق  صنعت  در  خصوصی  بخش  کارشناسان 
سرمایه گذاری در این بخش می دانند. پژوهش هایی که از سوی 
نشان  گرفته  انجام  برق  صنعت  خصوصی  بخش  تشکل های 
می دهد برای مواجه با نرخ رشد ۵ تا ۶ درصدی مصرف سالانه 
باید برای تولید ۵ هزار مگاوات برق در سال برنامه ریزی کرد به 

سرمایه گذاری های کلان نیاز دارد.
مهر  خبرنگار  با  گفتگو  در  انرژی  کارشناس  اورعی  هاشم 
به طوری که ٣ درصد  بالاست  نیروگاه ها  متوسط عمر  گفت: 
نیروگاه های ما بالای ۴٠ سال دارند و ۱۵ درصد بالای ٣٠ سال 
به عبارتی نزدیک به یک پنجم نیروگاه های ما عمر بالای ٣٠ سال 
دارند و به دلیل مشکلات ناشی از تحریم و مشکلات اقتصادی 
امکان  برق  کنندگان خصوصی  تولید  و هم  توانیر  باعث شده 

تعمیرات به موقع را ندارند.
این کارشناس انرژی افزود: در نتیجه این دو دلیل دست به دست 
هم داده و منجر به خاموشی شده است اما با توجه به رشد ۶ 
درصدی سالانه برق و رشد تقاضا بیش از رشد تولید برق در 
کشور است در صورتی که با همین روند ادامه دهیم با ناترازی 

فزاینده مواجه هستیم و وارد بحران می شویم.
انگیزه اقتصادی برای سرمایه گذاری وجود ندارد

برابری  مصرف  و  تولید  چرا  اما  کرد:  نشان  خاطر  اورعی 
نمی کنند؟ برای اینکه تولید و تقاضا را به یکدیگر برسانیم و 
در نتیجه ناترازی وجود دارد دو گام اساسی باید برداشت که 
اولی تقاضاست، متأسفانه ما هیچ اقدامی در راستای بهره وری 
انرژی انجام نداده ایم و باید برای کنترل تقاضا دو اقدام در این 
زمینه انجام دهیم اولی و مهمترین قیمت گذاری است تا زمانی 
که اجازه ندهیم بازار قیمت برق را مشخص کند و قیمت برق 
خانگی در حدی باشد که اکنون است مسأله ای به نام بهره وری 
کمکی  ساتبا  نظیر  سازمان هایی  تأسیس  و  معناست  بی  انرژی 
به این موضوع نمی کند، زیرا تا زمانی که دولت یارانه ای ۹٠ 
درصدی پرداخت کند انگیزه ای برای بهینه سازی مصرف برق 

وجود ندارد.
به گفته وی دیگری فناوری است که به قیمت گذاری مربوط 
می شود که برای بالا بردن انرژی الکتریکی از فناوری های نوین 
استفاده کنیم تا از این طریق راندمان را افزایش دهیم که تا حد 
زیادی این فناوری ها در کشور وجود دارد و یا امکان ایجاد آن 
است اما انگیزه اقتصادی آن وجود ندارد. زیرا به دلیل قیمت برق 
بازگشت سرمایه در کشور ما نزدیک به ۱٠ سال زمانبر خواهد.

از  تولید دیگر مقوله ای است که  افزود:  انرژی  این کارشناس 
اهمیت بالایی برخوردار است اما وزارت نیرو نباید خود را بر 
آن متمرکز کند، چرا که در این صورت برق تولیدی به درستی 
نتیجه  باید  و  داریم  پیش رو  را  برق  نشود هدر رفت  مصرف 
تولید برق را در تولید ناخالص داخلی شاهد باشیم در صورتی 

که اینگونه نیست.
وی اضافه کرد: سال گذشته ۱.۷ ظرفیت نیروگاهی به ظرفیت 
تولید  ماندگی  عقب  دهنده  نشان  که  افزوده شد  ما  نیروگاهی 
احداث  کشور  در  حرارتی  نیروگاه   ۱٠ اینکه  فرض  با  است 
شود گاز آن از کجا تأمین می شود که در بخش تولید نیاز به 
یک بازنگری داریم زیرا ۹٠ درصد برق تولیدی وابسته به گاز 
است به همین دلیل نیروگاه حرارتی دیگر راهکار نیست بلکه 

نیروگاه های تجدیدپذیر باید جایگزین شود.
تقاضا سه برابر تولید است

این کارشناس انرژی با اشاره به اینکه ثابت نگه داشتن قیمت 
منجر به ورشکستگی اقتصادی می شود، خاطر نشان کرد: زمانی 
که قیمت ثابت می ماند و هزینه ها هر سال متناسب با تورم ۴٠ تا 
۵٠ درصد افزایش پیدا می کنند به سمت ورشکستگی اقتصادی 
می رویم که این امر نشان دهنده بدهکاری صنعت برق است که 

هنوز ادامه دارد.
وی ادامه داد: همین امر موجب شده توانیر امروز ۱۵٠ همت 
که  زمانی  باشد،  داشته  بدهی  کنندگان  تولید  و  پیمانکاران  به 
صف طولانی از طلبکاران پشت در توانیر و وزارت نیرو صف 

کشیده اند، دیگر کسی در این بخش سرمایه گذاری نمی کند.
اورعی اضافه کرد: با توجه به اینکه سرمایه گذاری در صنعت 
برق به اندازه کافی اتفاق نیفتاده است امروز تقاضا بیش از تولید 

افزایش داشته است.
هزار  سال جاری ۷  مهر  تا  سال ۱۴٠٢  مهر  از  داد:  ادامه  وی 
مگاوات افزایش تقاضا داشتیم در صورتی که ٢ هزار و ٢٣۵ 
اخیر  به عبارتی در یک سال  تولید داشته ایم  افزایش  مگاوات 

تقاضا سه برابر تولید شده است.
به سمت ورشکستگی اقتصادی می رویم

هاشم اورعی کارشناس انرژی در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره 
اینکه علت خاموشی های پیش آمده در زمستان پیشینه دار  به 
است، گفت: دوران ریاست جمهوری آقای خاتمی در مجلس 
ششم طرح افزایش قیمت تدریجی حامل های انرژی به تصویب 

رسید و قرار بود قیمت ها همراه با تورم افزایش پیدا کنند.
وی ادامه داد: با روی کار آمدن مجلس هفتم در اقدامی عوام 
فریبانه قانونی دیگری تحت عنوان قانون تثبیت قیمت حامل های 
انرژی به تصویب رسید، یعنی به جای آنکه ارزش را ثابت نگه 
دارند قیمت را ثابت نگه داشتند و دولت را از افزایش قیمت 

حامل های انرژی منع کردند.
این طرح را  به گفته وی رئیس وقت مجلس شورای اسلامی 

عیدی به مردم دانست.
ناترازی به بحران رسیده است

این کارشناس انرژی با اشاره به اینکه قیمت گذاری صحیح یکی 
از مؤلفه های اصلی در صنعت برق است، خاطر نشان کرد: در 
بخش تولید به دلایل گفته شده سرمایه گذاری به اندازه کافی 
وجود ندارد اما متأسفانه بخش مصرف نیز رها شده زیرا قیمت ها 
ثابت است و تورم ۴٠ درصد که نتیجه این است که هیچ اقدامی 

در راستای بهینه سازی مصرف انرژی صورت نگرفته است.
استفاده می شود  بدترین شکل ممکن  به  انرژی  داد:  ادامه  وی 
می کند  پیدا  افزایش  تقاضا  و  می کند  تولید رشد  که  زمانی  و 
تبدیل به ناترازی فزاینده می شود که این ناترازی اکنون به بحران 
به صنعت  که  زمانی  کرد:  تاکید  خاتمه  در  استاورعی  رسیده 
برق نمی دهیم اقتصاد ملی را به مخاطره می اندازیم کشوری که 
نتواند به مقدار کافی رشد اقتصادی داشته باشد هر روز وضعیت 

بحرانی تری را تجربه می کند.
بر اساس این گزارش در صورتی که اصلاح قیمت ها صورت 
نگیرد سرمایه گذاران رغبتی برای سرمایه گذاری در این حوزه 
آینده چندین  برق در سال  ناترازی  نمی دهند و  نشان  از خود 

برابر می شود.

گلایه واردکنندگان موبایل از انحصار در واردت آیفون
 یک مقام مسوول: انحصاری در کار نیست

جذب سرمایه گذار در حوزه انرژی یکی راه جبران ناترازی

کدام کشورها بیشترین صادرات و 
واردات طلا را دارند؟

در سال ٢٠٢٢ ارزش کل صادرات جهانی طلا ۴۶۹ میلیارد 
دلار بوده که آن را به هفتمین محصول تجاری جهان تبدیل 

کرده است.
که  است  محصولاتی  ازجمله  طلا(  ارزش  )زنجیره  طلا 
رصد تجارت آن بسیار دشوار است. به دلیل قاچاق بسیار 
بالا در حجم  به دارا بودن ارزش  با توجه  این کالا،  زیاد 
تجارت  دقیق  میزان  مؤید  نمی تواند  رسمی  آمارهای  کم، 
آن باشد. در یک نمونه و با توجه به تخمین های موجود، 
سالیانه بیش از ۴۵٠ تن طلا بی آنکه در جایی به ثبت برسند 

در قاره آفریقا تولید و صادر می شود.
با  مجلس،  پژوهش های  مرکز  گزارش  طبق  بین  این  در 
طرفی  از  و  موثق  و  رسمی  آمار  بر  تکیه  لزوم  به  توجه 
در  شده،  قاچاق  طلای  میزان  دقیق  رصد  بودن  غیرممکن 
بررسی های پیش رو از اطلاعات مبتنی بر آمارهای رسمی 
استفاده شده است. از سوی دیگر لازم به ذکر است با توجه 
به محدودیت های ارائه آمار تجارت طلا بر اساس وزن و 
در  زیر(  با شکل  )مطابق  قیمت طلا  نسبی  ثبات  همچنین 
طول زمان بررسی، اطلاعات این بخش به صورت ارزش 

تجارت ارائه شده است.
را  طلا  واردات  و  صادرات  بیشترین  کشورها  کدام 

دارند؟
همانطور که در شکل بالا قابل مشاهده است در این بازه ۱٠ 
ساله، صادرات طلا روندی کاهشی را تجربه کرده است؛ 
به طوری که از حدود ۵٠٠ میلیارد دلار در سال ٢٠۱٣ به 
تا ٢٠۱۹  بین سال های ٢٠۱۴  میلیارد دلار در  حدود ٣٠٠ 
رسیده است. قدری از این کاهش پس از سال ٢٠٢٠ جبران 
شد و میزان صادرات جهانی به بیش از ۴٠٠ میلیارد دلار 

رسید.
را  طلا  واردات  و  صادرات  بیشترین  کشورها  کدام 

دارند؟
در سال ٢٠٢٢ ارزش کل صادرات جهانی طلا ۴۶۹ میلیارد 
جهان  تجاری  محصول  هفتمین  به  را  آن  که  بوده  دلار 
بیشترین  درصدی   ٢۱ سهم  با  سوئیس  است.  کرده  تبدیل 
سهم از صادرات این سال را به خود اختصاص داده است؛ 
 PAMP و Argor-Heraeus Valcambi وجود سه شرکت
را  جهان  خالص  شمش  سوم  یک  حدود  مجموع  در  که 
این  همچنین  است  امر  این  علت  مهمترین  می کنند  تولید 
کشور پایتخت بانکداری جهان به شمار می رود و لذا محل 
نگهداری شمش های بسیاری از سرمایه گذاران جهانی بوده 

و به پایتخت مبادله طلا در جهان نیز تبدیل شده است.
پس از آن انگلستان با ۱۶ درصد و امارات متحده عربی و 
آمریکا هر کدام با ۸ درصد از دیگر صادر کنندگان بزرگ 
طلا در این سال بوده اند. انگلستان و امارات متحده عربی 
تولیدکننده معدنی طلا به شمار نمی روند، اما به دلیل آنکه 
قابل  سهم  هستند،  جهانی  گذاری  سرمایه  مراکز  جمله  از 

توجهی از مبادله طلای جهان را در اختیار دارند.
را  طلا  واردات  و  صادرات  بیشترین  کشورها  کدام 

دارند؟
تفاوت میان آمار صادرات و واردات طلا در کشور معنادار 
به نظر می رسد. همانطور که بیان شد ارزش بالا در واحد 
حجم، امکان سنجش دقیق تجارت طلا را ناممکن ساخته 
است. همان طور که در شکل بالا قابل مشاهده است در 
واردات جهانی در سال  میزان  بیشترین  بازه ۱٠ ساله  این 
کمترین  و  شده  ثبت  دلار  میلیارد   ۴۹٠ از  بیش  با   ٢٠٢٢
 ٣۶٠ حدود  با   ٢٠۱۵ سال  در  نیز  جهانی  واردات  میزان 
میلیارد دلار گزارش شده است.در بخش واردات طلا نیز 
مانند صادرات کشور سوئیس با سهم ٢٠ درصدی در رتبه 
شد؛  ذکر  این  از  پیش  که  طور  همان  دارد.  قرار  نخست 
جهان  در  خالص  شمش  تولیدکننده  بزرگترین  کشور  این 
کشور  این  در  معدنی  تولید  که  حالیست  در  این  و  است 
و  چین  کشورهای  زیر،  شکل  با  نمی گیرد.مطابق  صورت 
امارات متحده عربی برزگ ترین واردکنندگان طلا در قاره 

آسیا به شمار می روند.

تجارت ایران و عربستان به
 ۲٣ میلیون دلار رسید

طی  گفت:  تجارت  توسعه  سازمان  آسیای  غرب  مدیرکل 
 ۹۷۹۵ رشد  با  عربستان  با  ایران  تجارت  امسال  ماهه   ۹
رسید.  دلار  میلیون   ٢٣ به  دلار  هزار   ٢٠٠ از  درصدی 
سازمان  آسیای  غرب  دفتر  مدیرکل  ربیهاوی،  عبدالامیر 
در ۹  ایران  تجاری  آمار  به  اشاره  با  ایران  تجارت  توسعه 
مدت  این  در  گفت:  آسیا  غرب  کشورهای  با   ۱۴٠٣ ماه 
تجارت ایران با عراق ٣۵ درصد، امارات ۱۱ درصد، ترکیه 
۵۹ درصد، کویت ٣۱ درصد، سوریه ٢۱ درصد، قطر ۱۴ 
درصد، اردن ۵٠۸ درصد، عمان ۱۵ درصد، لبنان ٣٠ درصد 
و عربستان ۹۷۹۵ درصد رشد را تجربه کرد.بر اساس اعلام 
با  ایران  تجارت  آمار  افزود:  وی  تجارت،  توسعه  سازمان 
نیز روند صعودی به خود گرفته  لبنان و بحرین  عربستان، 
به ٢٣  از ٢٠٠ هزار دلار  با عربستان  ایران  است، تجارت 
میلیون دلار با لبنان از ۱۸ میلیون دلار به ٢٣ میلیون دلار و 
با بحرین از ۷ میلیون دلار به ۱۱ میلیون دلار ارتقا پیدا کرد.

مدیر کل غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران با تاکید 
بر اینکه ممنوعیت های وارداتی عراق از ایران فصلی است، 
تصریح کرد: مسئولان عراقی هر چند وقت یک بار با هدف 
حمایت از تولید داخلی یا تعرفه ها را افزایش می دهند یا 
در  مثال  عنوان  به  می کنند.  وضع  وارداتی  ممنوعیت های 
زمینه محصولات کشاورزی و تولید محصولات صنعتی از 
قانون حمایت از تولید داخلی استفاده می کنند، اما با این 
امسال، رشد ٣۵  ماهه  با عراق در ۹  ایران  وجود تجارت 
ماهه سال   ۹ در  این کشور  با  ما  تجارت  داشت  درصدی 
در  این  بود؛  دلار  میلیون   ۹۷٢ و  میلیارد   ۶ گذشته حدود 
حالی است که در ۹ ماهه امسال حجم تجارت ما به حدود 
۹ میلیارد و ۴۱٣ میلیون دلار رسید. به بیان دیگر تجارت 
ما در ۹ ماهه امسال برابر با کل تجارت سال گذشته بوده 
در  نیز  ترکیه  با  ایران  تجارت  حجم  داد:  ادامه  است.وی 
سال گذشته حدود ٣ میلیارد ٢۷۱ میلیون دلار بود اما در ۹ 
ماهه امسال این عدد به حدود ۵ میلیارد و ٢٠٣ میلیون دلار 
رسیده و تغییرات ارزشی آن نزدیک به ٢ میلیارد دلار بود 

که این رشد بسیار قابل توجه است.
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آمار تولید دو خودروساز اصلی کشور در ۱٠ ماهه امسال 
از تولید ۷٠۴ هزار و ٣۶۵ دستگاه خودروی سواری حکایت 
دارد که این آمار نسبت به مدت مشابه ماه قبل ۱۶.٣ درصد 

رشد داشته است.
 بررسی صورت های مالی منتشر شده از سوی سایپا و ایران 
خودرو در سامانه کدال نشان می دهد که این دو خودروساز 
دولتی از ابتدای امسال تا پایان دی ماه در مجموع ۷٠۴ هزار و 
٣۶۵ دستگاه خودروی سواری تولید کردند که این میزان در 

مدت مشابه پارسال ۶٠۵ هزار و ۵۴۸ دستگاه بود.
ایران خودرو ۴٢٠ هزار و ۴٣۷  تفکیکی شرکت  آمار  طبق 
دستگاه خودرو  و ۹٢۸  هزار  سایپا ٢۸٣  و  دستگاه خودرو 
تا پایان دی ماه تولید کرده اند که این ارقام در پایان آذرماه 
ایران خودرو و ٢٣۵ هزار و  ٣۷٠ هزار و ۴۸۶ دستگاه در 
۶٢ دستگاه خودرو در سایپا بوده است؛ یعنی اینکه این دو 
خودروساز در دی ماه به ترتیب حدود ۱٣.۵ درصد و ۷.٢٠ 

درصد افزایش تولید داشته اند.
آثار اصلاح قیمتی خودرو در افزایش تولید دی ماه

بررسی صورت های مالی ایران خودرو نشان می دهد که این 
خودروساز در دی ماه ۴۹ هزار و ۹۵۱ دستگاه خودرو تولید 

کرده است.
این شرکت در حوزه فروش نیز توانسته در ۱٠ ماهه امسال 
۴٠۹ هزار و ۹۷٢ خودرو به متقاضیان عرضه کند که نسبت به 

آذر ماه رشد ۱۱.٢ درصدی را به همراه داشته است.
قیمت  اصلاح  آثار  خودرو،  ایران  شرکت  اعلام  طبق 
محصولات ایران خودرو که در انتهای آبان ماه صورت گرفت، 
در تیراژ تولید این شرکت در دی ماه نمایان شده است ضمن 
اینکه با رفع مشکلات ناشی از ناترازی انرژی، تولید در این 

شرکت بهبود یافته است.
با رفع مشکلات ناشی از ناترازی انرژی، تولید در شرکت 

های خودروساز بهبود یافته است
هر چند وضعیت افزایش تولید در دی ماه باعث رشد وضعیت 
تولید و فروش خودرو شده است اما این آمارها در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشته در حوزه تولید و فروش به ترتیب 

کاهش ۵.۴ درصدی و ۸.٢ درصدی را ثبت کرده است.
از ابتدای امسال تا پایان دی ماه در خودرو گروه پژو ۱٣۸ 
هزار و ۵۴ دستگاه، خودروی سورن ۹۸ هزار و ۴٠۴ دستگاه، 
 ۱۴ رانا  خودروی  دستگاه،   ۹۶۸ و  هزار   ۷٣ دنا  خودروی 
هزار و ۵۸٠ دستگاه، خودروی تارا ۵۶ هزار و ۸٠۵ دستگاه، 
خودروی هایما ۱٣ هزار و ٢٠ دستگاه و سایر محصولات ٢۵ 

هزار و ۶٠۶ دستگاه تولید شده است.
بیشترین سهم تولید در دی ماه امسال به تولید ۱۵ هزار و ۴۸۵ 
دستگاه خودروی گروه پژو باز می گردد و پس از آن سورن 
با ۱٠ هزار و ۹٢۴ تعداد دستگاه در رتبه دوم تولید قرار دارد.

تعداد خودروهای تولیدی تجاری نشده از ابتدای امسال تا 
پایان دی ماه حدود ۹ هزار و ۵۴۶ دستگاه خودرو است.

رشد ۲٠.۷ درصدی تولید خودرو در سایپا
در گروه خودروسازی ساپیا نیز از ابتدای امسال تا پایان دی 
ماه ٢۸٣ هزار و ۹٢۸ هزار خودرو تولید شده است که این 
آمار نسبت به مدت مشابه در ماه قبل که حدود ٢٣۵ هزار 
دهد؛  می  نشان  را  رشد ٢٠.۷ درصدی  بود،  دستگاه  و ۶٢ 
روند فروش نیز در همین مدت رشد ۱٠.۷ درصدی را ثبت 

کرده است.
بر اساس صورت های مالی منتشر شده در کدال، در ۱٠ ماهه 
امسال ۵۹ هزار و ٢۷۸ دستگاه وانت ۱۵۱، ۴٠ هزار و ۵۵٢ 
 Xدستگاه شاهین، ۱۷٣ هزار و ۵٣٢ دستگاه از خانواده ٢٠٠
)تیبا، کوییک، ساینا( ، ۱٠ هزار و ۵۴٠ دستگاه چانگان و ٢۶ 

دستگاه آریا اتومات تولید شده است.
طبق گزارش یک ماه تولید در دی ماه، بیشترین سهم رشد 
تولید خودرو در این شرکت به گروه خانواده X٢٠٠ )تیبا، 
کوییک، ساینا( با ۱۹ هزار و ۹٠۹ دستگاه و در مرحله بعد به 
وانت ۱۵۱ با ۶ هزار و ۱۴۴ دستگاه خودرو اختصاص دارد.

این شرکت در دی ماه ۹ دستگاه خودرو آریا اتومات تولید 
کرده ات اما هنوز به مرحله فروش نرسیده است.

با اینکه شرکت سایپا در دی ماه امسال نسبت به آذر ماه رشد 
قابل توجهی داشته است اما در مقایسه یکساله در مدت مشابه 
در حوزه  و  تولید ۱.۵ درصد  در حوزه  که  دهد  نشان می 

فروش ۵.٣ درصد کاهش وجود دارد.
کاهش ۱٠ درصدی تولید در شرکت پارس خودرو

عملکرد شرکت پارس خودرو که زیرمجموعه سایپا به شمار 
می رود نیز حکایت از آن دارد که این خودروساز از ابتدای 
تعداد  و ۴٢۶  هزار  مجموع ۸۶  در  ماه  دی  پایان  تا  امسال 
دستگاه تولید و ۷۷ هزار و ٢۵۵ دستگاه به فروش رسانده 

است.
این تعداد تولید و فروش نسبت به مدت مشابه در ماه قبل 
به ترتیب کاهش ۱٠.٣ و ۵.٣ درصدی را نشان می دهد. اما 
بررسی روند تولید از ابتدای امسال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته نشانگر کاهش ۷۸ عددی در تعداد خودرو های این 

شرکت است.
به ترتیب روند تولید در بخش  طبق جزئیات این گزارش، 
تولید خودروهای گروه Q٢٠٠ در ۱٠ ماه امسال ۵۴ هزار و 
٢٢٣ دستگاه و در بخش فروش ۵٠ هزار و ۱۵٢ دستگاه بوده 
است. در بخش خودروی سهند ۱٢ هزار و ۴۸۶ دستگاه تولید 

و هشت هزار و ٣۵۴ دستگاه نیز فروخته شده است.
در همین مدت، تولید کوییک معمولی دنده ای یک هزار و 
٢٣۴ دستگاه و فروش یک هزار و ٢٣۴ دستگاه ثبت شده 
است همچنین ساینا S نیز ۱۷ هزار و ۵۱۵ دستگاه تولید کرده 

و همه نیز به فروش رسیده است.
کنون  تا  امسال  ابتدای  از  مورد  نیز ۹۶۷   )SKD(پراید بدنه 
تولید شده است که بیش از ۹٠ مورد از این دستگاه ها در 

دی ماه بوده است.
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استان هااستان ها
چشم نوازی فرش 

خراسان شمالی در نصف جهان

»رازوجرگلان«  ابریشم  فرش  کننده  خیره  نقوش 
شهرستان  این  مردمان  زندگی  روایتگر  که  خراسان شمالی 
نگاه هر  بین المللی اصفهان  نمایشگاه  این روزها در  است 

هنر دوستی را به خود جلب کرده است.
مرکز  به  ماه  بهمن  هفت  از  اصفهان  بین المللی  نمایشگاه   
تا  و  شده  تبدیل  فرش  به  علاقه مندان  و  هنرمندان  توجه 
پایان روز ۱۲ بهمن ماه پذیرای علاقه مندان به آثار صنایع 

دستی از استان های مختلف است.
فعال  استان های  از  یکی  عنوان  به  نیز  شمالی  خراسان 
صنایع،  بازرگانی،  اتاق  مشارکت  با  فرش  بخش  در 
در  پررنگ  حضوری  امسال  بجنورد  کشاورزی  و  معادن 
رخ  به  را  اش  هنری  های  داشته  و  داشت  نمایشگاه  این 

هنردوستان کشید.
ابریشم  روی  دو  فرش  نیز  ها  داشته  این  سرسبد  گل 
خطه  این  هنرمند  بانوان  همت  به  که  است  رازوجرگلان 
بافته می شود و با زبان هنر هویت و فرهنگ این خطه را 

بازگو می کند.
مرزنشین  بانوان  هنری  ارزشمند  داشته  این  نیز  این روزها 
در  و  داده  نشان  اصفهان خودی  المللی  بین  نمایشگاه  در 
و  است  گرفته  قرار  هنردوستان  از  بسیاری  توجه  کانون 
این  برگزیده  آثار  میان  در  نیز  تولیدکنندگان  از  یکی  اثر 

نمایشگاه قرار گرفت.
فرش دو رو ابریشم در کانون توجه

رییس کمیسیون فرش، هنر و صنایع دستی اتاق بازرگانی 
بجنورد در این باره می گوید: بافت منحصر به  فرد فرش 
ابریشم دویدوخ خراسان شمالی مورد توجه ویژه  دو رو 

بازدیدکنندگان این نمایشگاه قرار گرفته است.
حامد چمن رخ می افزاید: این اثر به عنوان نماد هنری و 
فرهنگی منطقه خراسان شمالی، توانسته  نظر بازدیدکنندگان 

و خریداران را جلب کنند.
خراسان  منطقه  فرهنگی  و  هنری  نماد  عنوان  به  اثر  این 
بازدیدکنندگان و خریداران را جلب  شمالی، توانسته  نظر 

کنند
زیبایی شناسی،  نظر  از  بافت  نوع  این  دهد:  می  ادامه  وی 
و  دارد  قرار  قبولی  قابل  سطح  در  ماندگاری  و  کیفیت 
امیدواریم با حمایت های بیشتر و برنامه ریزی منسجم، این 

هنر اصیل را به بازارهای داخلی و خارجی معرفی کنیم.
هفتمین  و  بیست  از  روز  اولین  در  گوید:  می  رخ  چمن 
و  تولیدکنندگان  تجار،  اصفهان،  دستباف  فرش  نمایشگاه 
بجنورد  بازرگانی  اتاق  غرفه  در  با حضور  بازدیدکنندگان 

از دستبافته های خراسان شمالی استقبال کردند.
تماشای  به  اشتیاق  با  بازدیدکنندگان  دهد:  می  ادامه  وی 
فرش های دستباف با طرح ها و رنگ های متنوع پرداختند و 
بسیاری از آنها ابراز علاقه کردند تا با تولیدکنندگان محلی 

ارتباط برقرار کنند.
برگزیده شدن فرش ابریشم خراسان شمالی

معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  عمومی  روابط  مدیر 
از  لنگری  خانم  موفقیت  از  نیز  بجنورد  کشاورزی  و 
سومین  در  شمالی،  خراسان  ابریشم  فرش  تولیدکنندگان 

جشنواره قالی فاخر اصفهان خبر می دهد.
کاظم شهریاری می گوید که این هنرمند با اثر خود موفق 

به کسب رتبه سوم در این جشنواره معتبر شده است.
وی ادامه می دهد: اختتامیه این جشنواره همزمان با بیست 
و هفتمین نمایشگاه تخصصی صادراتی فرش دستباف در 

اصفهان برگزار شد.
شهریاری می گوید: ۲۲۰ تخته فرش در این رویداد توسط 
داوران مورد ارزیابی قرار گرفت که خراسان شمالی تنها 
با ارسال یک اثر به این رویداد، توانست این موفقیت را 

کسب کند.
مورد  داوران  توسط  رویداد  این  در  فرش  تخته   ۲۲۰
ارزیابی قرار گرفت که خراسان شمالی تنها با ارسال یک 

اثر به این رویداد، توانست این موفقیت را کسب کند
جشنواره های  و  نمایشگاه ها  در  حضور  اهمیت  به  وی 
تاکید  بین المللی  و  داخلی  دستی  صنایع  و  فرش  مختلف 
می کند و می گوید: فرش و صنایع دستی استان می تواند 
به رونق اقتصادی و گردشگری خراسان شمالی کمک کند 

که متاسفانه تاکنون کمتر به آن توجه شده است.
شهریاری صنایع دستی را از حلقه های مفقوده در توسعه 
برای  کرد  کند: تلاش خواهیم  می  بیان  و  داند  می  استان 
استان زمینه های حضور  بافندگان  از هنرمندان و  حمایت 
در رویدادهای بزرگ داخلی و بین المللی را فراهم کنیم.

وی با اشاره به برگزاری نمایشگاه فرش دستباف اصفهان، 
این  در  را  غرفه ای  بجنورد  بازرگانی  اتاق  گوید:  می 
نمایشگاه تدارک دیده است تا آثار هشت تولیدکننده فعال 

فرش خراسان شمالی را به نمایش و فروش بگذارد.
و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  عمومی  روابط  مدیر 
فرش  نمایشگاه  شود:  می  یادآور  بجنورد  کشاورزی 
رویدادهای  مهمترین  از  یکی  عنوان  به  اصفهان  دستباف 
اتاق  فعال  فرش کشور شناخته می شود و حضور  صنعت 
بازرگانی بجنورد در این نمایشگاه با هدف ارتقای جایگاه 
پتانسیل های  و  ظرفیت ها  معرفی  و  دستی  صنایع  و  فرش 

خراسان شمالی انجام شده است.
به گزارش ایرنا، چهار هزار بافنده فرش ترکمن در استان 
و اغلب در منطقه جرگلان فعالیت دارند؛ چهار هزار نفری 
که بیشتر آن ها را زنان و دختران تشکیل می دهند و ۵۰۰ 
نفر از این بافندگان به بافت قالیچه دورو مشغول هستند و 

سالانه تا ۳ هزار متر قالیچه نیز تولید می کنند.

ثبت جهانی جنگل های 
ارسباران در دست

 پیگیری است
صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل  فرهنگی  میراث  معاون   
مجدد  پیگیری  از  شرقی  آذربایجان  گردشگری  و  دستی 
ثبت جهانی جنگل های ارسباران در فهرست آثار یونسکو 

در سال جدید میلادی خبر داد.
های  جنگل  جهانی  ثبت  پرونده  افزود:  نواداد   وحید 
ارسباران در سال ۲۰۱۷ همراه با بافت تاریخی یزد مطرح 
شد و در طول هشت سال گذشته با بررسی ها و رصدهای 
کامل نمایندگان یونسکو، ایراداتی به این پرونده گرفته شد 

که تلاش می شود آنها رفع شود.
وی با اشاره به اینکه برای ثبت نهایی پرونده جهانی سازی 
جنگل های ارسباران باید اصلاحات مورد نظر کارشناسان 
این  حاضر  حال  در  شد:  یادآور  برسد،  انجام  به  یونسکو 
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  وزارت  از سوی  پرونده 
گردشگری با جدیت تمام دنبال می شود و یکی از اولویت 
به شمار  میلادی  این مجموعه در سال جدید  اصلی  های 

می رود.
نواداد منطقه جنگلی ارسباران را نگین تنوع زیستی ایران 
به لحاظ زیست جانوری، طبیعی و انواع پرنده ها دانست 
و از آن به عنوان یکی از برجسته ترین نقاط دارای تنوع 
آثار  تواند  آن می  ثبت جهانی  یاد کرد که  زیستی کشور 

و مزیت های بسیار فراوان گردشگری و میراث تمدنی و 
فرهنگی برای ایران اسلامی و آذربایجان تلقی شود.

وی اهمیت ثبت جهانی جنگل های ارسباران را بسیار مهم 
خواند و با تاکید بر اینکه شکوفایی اقتصادی منطقه شمال 
آذربایجان و کمک به توسعه پایدار و متوازن منطقه یکی 
از مهمترین آثار ثبت جهانی آثار تاریخی و طبیعی است، 
شمال  در  ارسباران  زیبای  و  بکر  های  جنگل  داد:  ادامه 
 « »ارس«،  مهم  رودخانه  میان سه  آذربایجان شرقی  غربی 
ایلگنه چای« و » کلیبرچای« واقع شده است که به شماره 

۲۰۴ در فهرست میراث طبیعی کشور ثبت شده است.
از  بیش  را  ارسباران  شده  حفاظت  منطقه  وسعت  نواداد 
۸۰ هزار هکتار در کناره های جنوبی رود ارس در حوزه 
این  کرد:  اضافه  و  اعلام  ورزقان  و  کلیبر  های  شهرستان 
می  شمار  به  جهانی  بیوسفر  گاه  ذخیره  عنوان  به  منطقه 
رود که علاوه بر تنوع عظیم گیاهی، عمده ترین گونه های 
پرندگان و پستانداران حمایت شده یا کمیاب چون مارال، 
و  گربه وحشی  بز،  و  کل  ای،  قهوه  پلنگ، خرس  شوکا، 
قرقاول،  خروس،  سیاه  چون  ای  شده  حمایت  پرندگان 
دراج، طرلان و سایر پرندگان شکاری و طیف وسیعی از 

پرندگان کوچک را در خود جای داده است.
وی یکی از مهمترین ایرادات وارده به ثبت جهانی جنگل 
به  مربوط  را  یونسکو  کارشناسان  از سوی  ارسباران  های 
مداخلات  میزان  افزود:  و  دانست  انسانی  های  دخالت 
شده  بیشتر  اخیر  های  سال  در  عرصه  این  در  انسانی 
با  اقدامات عاجل و فوری و  این زمینه  باید در  است که 
قضائی  اجرایی، خدماتی،  مختلف  های  دستگاه  هماهنگی 

و نیز جوامع محلی به انجام برسد.
نواداد با بیان اینکه ارسباران دارای آثار تاریخی ارزشمندی 
است که مسافران و گردشگران برای بازدید از آن به این 
این  جمله  از  می کنند،  سفر  تفریحی  و  گردشگری  منطقه  
بناهای تاریخی و کهن »دژ طوماسیاش«، »کلیسای نازینی« 
و »قلعه بابک« است که هر کدام به لحاظ تمدنی، فرهنگی 

و تاریخی بسیار مهم و ارزشمند است.
ییلاق های  ارسباران  کوهستانی  منطقه   در  داد:  ادامه  وی 
فراوانی وجود دارد که از ویژگی ها و خصوصیات ارزنده 
نه   ییلاق ها  این  حضور  می رود؛  شمار  به  ناحیه  این  در 
زیبا، چشم نواز و  مناظری  از  برخوردار  را  منطقه  این  تنها 
برای  ایده آل  و  مناسب  بستری  بلکه  است،  تماشایی کرده 
آشنایی با فرهنگ مردم عشایر در این سرزمین ایجاد کرده 

است.
نام های  این  از  پیش  تا  ارسباران  جنگل  گفت:  نواداد 
می توان  بین  این  در  که  است  دیده  خود  به   را  مختلفی 
که  کرد  اشاره  داغ  قراچه  یا  داغ  قره  آرازبار،  ارسبار،  به 
اساس نام گذاری این منطقه روی رودخانه ارس )آراز( و 

کوه قره داغ بوده است.
بکر و حیوانات  مناظر زیبا، طبیعت  بر  به گفته وی علاوه 
به   آثار  و  است  تاریخی طولانی  ارسباران شاهد  مختلف، 
که  ای  گونه  به  دارد،  موضوع  این  از  حکایت  مانده  جا 
مذکور  منطقه  پیش  سال  هشتصد  حدود  حموی  یاقوت 
بابک  که  می کند  معرفی  اران  و  آذربایجان  بین  جایی  را 

خرمدین در آن علیه معتصم شورش کرد.
 منطقه ارسباران )قره داغ( ناحیه کوهستانی وسیعی است 
هکتار  هزار   ۱۶۴ وسعت  با  شرقی  آذربایجان  شمال  در 
به عنوان جنگل  این میزان حدود ۱۴۸ هزار هکتار  از  که 

حمایتی و حفاظتی می باشد.
گونه های گیاهی ارسباران شامل بلوط اوری، بلوط سفید، 
گیلاس  بارانک،  سرخدار،  کیکم،  کرکو،  کرب،  ممرز، 
قره  اخته،  ذغال  اوجا،  ملچ،  تیس،  بنه،  آردوج،  وحشی، 
منطقه در فصول مختلف سال چهره  این  به  پر  ال،  غات، 

ای رنگین بخشیده است.
تا   ۳۰۰ حدود  ارسباران  جنگل های  در  بارندگی  میانگین 

۴۵۰ میلی  متر گزارش شده است.
هوایی،  و  آب  خاص  اقلیمی  شرایط  دلیل  به  ارسباران 
دارای بیش از یکهزار گونه گیاهی و ۹۷ گونه چوبی است.

تحول دامپروری در گلستان، روشنایی فردا در افق امروز
کشاورزان  پای  زیر  در  طلا  همچون  که  خاکی  با  گلستان 
و  کشاورزی  قطب های  مهم ترین  از  یکی  می درخشد، 
دامپروری ایران است. در هر گوشه این استان، رد پای عشق 
و تلاش مردمان آن به چشم می خورد. کشاورزانی که بذرها 
را در دل زمین می کارند و با شوق و امید به فصل برداشت 
به  را  گله های خود  افق،  به  نگاه  با  که  دامدارانی  می نگرند. 
درختان  سایه سار  در  آرامش،  لحظه ای  برای  و  می برند  چرا 

پناه می جویند.
آرامی روی شاخه های درختان  به  جایی که طلوع خورشید 
گندم  برگ های  بر  صبحگاهی  شبنم  و  می لغزد  پرتقال 
اینجا،  می شود.  روایت  زمان  و  زمین  از  داستانی  می نشیند، 
گلستان، سرزمینی است که گویی طبیعت دست به قلم برده 
این  در  است.  آفریده  آن  از  نقاشی  بوم  زیبایی  به  نقشی  و 
پرندگان  نغمه دل نشین  آوای جاری آب،  دشت ها و کوه ها، 
روایت  از  قسمتی  کدام  هر  شاخه ها،  میان  در  باد  زمزمه  و 

بی پایان این سرزمین حاصلخیز را بازگو می کنند.
اینجا، در گلستان، هر روز یک شروع تازه است. هر سپیده دم، 
به  با خود  را  آینده ای روشن تر  به  امید  و  زندگی  از  نویدی 
نظر می رسد که  به  بر می آید،  ارمغان می آورد. خورشید که 
تمام جهان در این گوشه از زمین از نو زاده شده است. در 
سایه سار درختان مرکبات، آرامش و سرزندگی موج می زند 
و در دل مزارع وسیع گندم، شکوفه های امید جوانه می زنند.

محصولات  از  درصد   ۱۰ بر  افزون  تولید  با  سرزمین  این 
مردم  امنیت غذایی  تامین  در  مهمی  نقش  کشاورزی کشور، 
دانه های  برنج،  گندم،  چون  محصولاتی  می کند.  ایفا  ایران 
خاک  این  نعمت های  از  بخشی  تنها  مرکبات،  و  روغنی 
شیر،  و  قرمز  تولید گوشت  با  دامداری،  و  هستند  حاصلخیز 

نمادی از تلاش و کوشش بی وقفه دامداران این دیار است.
یکدیگر،  همکاری  با  بخش خصوصی  و  دولت  گلستان،  در 
و  کشاورزی  محصولات  افزوده  ارزش  افزایش  در  سعی 
مدرن،  فرآوری  مراکز  راه اندازی  برای  تلاش  دارند.  دامی 
سردخانه های پیشرفته و توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی، تنها 
بخشی از تلاش های آنهاست. این اقدامات نه تنها به افزایش 
درآمد کشاورزان و دامداران کمک کرده، بلکه اشتغال پایدار 

و کاهش ضایعات کشاورزی را نیز به همراه داشته است.
نقش مؤثر دولت و بخش خصوصی در گلستان

کشاورزی  مهم  قطب های  از  یکی  عنوان  به  گلستان،  استان 
تولید  زمینه  در  بالایی  ظرفیت های  از  ایران،  دامپروری  و 
محصولات زراعی، باغی و دامی برخوردار است. این استان 
با دارا بودن شرایط اقلیمی مناسب، خاک حاصلخیز و منابع 
آبی غنی، همواره به عنوان یکی از پیشتازان بخش کشاورزی 
در کشور مطرح است. در سال های گذشته توجه ویژه ای به 
این  در  سرمایه گذاران  جذب  و  ارزش  زنجیره های  تقویت 
ظرفیت ها،  این  از  بهینه  بهره برداری  با  تا  است  شده  استان 
و  اقتصادی  پایدار  توسعه  راستای  در  موثری  گام های 

اجتماعی برداشته شود.
اولویت های  از  یکی  عنوان  به  سرمایه گذاران  جذب 
قرار  چهاردهم  دولت  توجه  مورد  گلستان  استان  اصلی 
در  استان  این  بالای  پتانسیل های  به  توجه  با  است.  گرفته 
با  دولت  وابسته،  صنایع  و  دامپروری  کشاورزی،  بخش های 
خرید  تضمین  و  مالیاتی  معافیت های  ویژه،  تسهیلات  ارائه 
و  داخلی  سرمایه گذاران  تا  است  کرده  تلاش  محصولات، 
کند.  ترغیب  منطقه  این  در  سرمایه گذاری  به  را  خارجی 
برگزاری نمایشگاه های تخصصی، نشست های سرمایه گذاری 

و  ملی  سطح  در  گلستان  اقتصادی  فرصت های  معرفی  و 
بین المللی نیز از دیگر اقدامات مؤثر در این زمینه بوده است.

کشت  توسعه  اجرا،  حال  در  مهم  پروژه های  از  یکی 
ایجاد  و  روغنی  دانه های  مانند  استراتژیک  محصولات 
است.  و صادرات  فرآوری  تا  کشت  از  تولید  کامل  زنجیره 
با همکاری بخش خصوصی و حمایت دولت،  این پروژه ها 
در  گلستان  رقابت پذیری محصولات  و  بهره وری  افزایش  به 

بازارهای داخلی و خارجی کمک کرده اند.
انسانی  و  طبیعی  ظرفیت های  از  بهره گیری  با  گلستان  استان 
خود، در مسیر توسعه پایدار کشاورزی و دامپروری گام های 
جذب  و  ارزش  زنجیره های  تقویت  است.  برداشته  بلندی 
کشاورزان  درآمد  افزایش  باعث  تنها  نه  سرمایه گذاران، 
ایجاد  و  منطقه  اقتصادی  رشد  به  بلکه  شده،  دامداران  و 
روند  این  ادامه  با  است.  کرده  شایانی  کمک  پایدار  اشتغال 
عنوان  به  می تواند  گلستان  دولت،  هدفمند  حمایت های  و 
در  دامپروری  و  کشاورزی  بخش  توسعه  در  موفق  الگویی 
این  نزدیک،  آینده ای  در  شود.  مطرح  منطقه  حتی  و  کشور 
استان می تواند به یکی از قطب های اصلی تولید و صادرات 
نقش  تبدیل شود و  ایران  محصولات کشاورزی و دامی در 

مهمی در تأمین امنیت غذایی کشور ایفا کند.
در راستای تقویت زنجیره های ارزش و جذب سرمایه گذاران 
معاونت  سرپرست  کیانمهر  عبدالعلی  گلستان،  استان  در 
شرکت  از  گلستان،  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی 
منطقه  در  افرا  پروتئینی  هلدینگ  به  متعلق  »سروزرع« 

بوئین زهرا استان قزوین دیدن کرد.
و گوشتی،  پرورش گوسفند شیری  بر  تمرکز  با  این شرکت 
پرورش طیور، کشت گلخانه ای و کشت پسته به عنوان یکی 
از پیشرفته ترین مراکز کشاورزی در کشور شناخته می شود.

متدها  از  استفاده  اهمیت  بر  تاکید  با  کیانمهر  بازدید  این  در 
دامپروری  و  کشاورزی  صنعت  در  دنیا  روز  اولیه  مواد  و 
محصولات  پرورش  و  تولید  در  نوین  روش های  بررسی  به 

کشاورزی پرداخت.
اعطای  و  چهاردهم  دولت  همه جانبه  حمایت  بیان  با  وی 
کارت طلایی به سرمایه گذاران بخش خصوصی در استان بر 
لزوم ایجاد بسترهای مناسب برای سرمایه گذاری و حمایت از 

طرح های اقتصادی با صلاحیت در استان گلستان تاکید کرد.
کیانمهر همچنین ضمن اعلام آمادگی برای حمایت همه جانبه 
صدور  و  اهلیت  دارای  سرمایه گذاران  از  چهاردهم  دولت 
این  که  کرد  امیدواری  ابراز  آنان،  برای  طلایی  کارت 
منطقه  مردم  معیشت  بهبود  و  اقتصادی  رونق  به  همکاری ها 

منجر شود.
در سپیده دم هر روز، وقتی که پرتوهای طلایی خورشید آرام 
داستانی  می گیرد،  تابیدن  گلستان  سرسبز  دشت های  بر  آرام 
تازه از این سرزمین حاصلخیز آغاز می شود. گلستان، با تمام 
گام  توسعه  و  رشد  مسیر  در  همچنان  زیبایی اش،  و  عظمت 
برمی دارد. در سایه سار درختان مرکبات و میان مزارع گندم 
که به وسعت آسمان پهن شده اند، نغمه های امید و آینده ای 

روشن به گوش می رسد.
با  که  زحمت کشانی  صدای  استان،  این  از  گوشه ای  هر  در 
عشق و تلاش بی وقفه به کشت و کار مشغول اند، طنین انداز 
زمین  به  امید  با  را  خود  بذرهای  که  کشاورزانی  است. 
می سپارند و دامدارانی که گله های خود را با دقت و عشق 
به چرا می برند، همه و همه نقشی از آینده ای پرثمر را در دل 

خاک گلستان می نگارند.
خود،  انسانی  و  طبیعی  ظرفیت های  از  بهره گیری  با  گلستان 
دامپروری  و  کشاورزی  پایدار  توسعه  در  موفق  الگویی  به 
و  سرمایه گذاران  جذب  با  سرزمین  این  است.  شده  تبدیل 
تقویت زنجیره های ارزش، مقصدی پرجاذبه برای کشاورزان 
بخش  و  دولت  تلاش های  است.  کشور  سراسر  دامداران  و 
صنایع  توسعه  مدرن،  فرآوری  مراکز  ایجاد  در  خصوصی 
نقل،  و  حمل  زیرساخت های  بهبود  و  تکمیلی،  و  تبدیلی 
همگی نشان از تعهد و عزم جدی برای افزایش ارزش افزوده 

محصولات این استان دارند.
این سرزمین، همچون داستانی زیبا و جاودان، با هر فصلی که 
می آید و می رود، فصلی جدید از موفقیت ها و دستاوردهای 
خود را می نگارد. خورشید که هر روز بر دشت ها و مزارع 
گلستان می تابد، نویدبخش روزهایی پر از برکت و فراوانی 
است. گلستان، این بهشت سبز و حاصلخیز، همچنان با عشق 
و تلاش مردمانش، به سمت آینده ای روشن و پرافتخار گام 

برمی دارد.

 تب جراحی زیبایی این روزها از همیشه تندتر شده است و 
برخی به منظور حرکت در مدار مد و الگوهای رایج زیبایی و 

یا ترس از پیری، تن و اندام خود را به تیغ جراحی می سپارند.
امری  اجتماعی،  به ظاهر و زیبایی در چهارچوب های   توجه 
هنجار، پسندیده و حتی نشان دهنده سلامت روان است؛ با این 
وجود در جوامع امروزی به دلیل تاکید بیش از حد بر زیبایی 
و کثرت تصاویر ارائه شده در صنعت مد و رسانه، این توجه 
در بین افراد جامعه اعم از زنان و مردان شکل افراطی به خود 

گرفته است.
جراحی پلاستیک عموما به ۲ دسته تقسیم می شود: بازسازی 
و زیبایی. جراحی های مرتبط با بازسازی برای ایجاد عملکرد 
به هنجار جسمانی و اجتماعی در افراد ضروری اند مثلا کودکی 
معرض  در  زیاد  احتمال  به  داده،  از دست  را  که گوش خود 
می  تاثیر  او  خودپنداره  بر  که  دارد  قرار  روانشناختی  مسائل 
گذارد.بسیاری از جراحی های پلاستیک به این افراد کمک می 
کیفیت  و  نقایص جسمانی خود خلاص شوند  از شر  تا  کند 
زندگی اجتماعیشان را بهبود ببخشند اما جراحی های زیبایی 
تخیلی  و  های جزئی  نقص  از  افراد  نارضایتی  دلیل  به  اغلب 
مشکلات  در  ریشه  معمولا  و  گیرد  می  انجام  ظاهرشان  در 
همیشه  از  روزها  این  زیبایی  جراحی  دارد.تب  روانشناختی 
تندتر شده است، اگرچه آمار رسمی و دقیقی از تعداد عمل های 
زیبایی کشور در دست نیست ولی در تمام مراکز بیمارستانی که 
دارای مرکز عمل جراحی هستند، این دست جراحی ها به وفور 
انجام می گیرد. بازار این جراحی ها و مشتریانش چنان است که 
افراد غیرپزشک هم دست به کار شده و اعمال  اکنون برخی 

جراحی بینی و پوست انجام می دهند.
گسترش  جهان  سراسر  در  زیبایی  جراحی  حاضـر،  حال  در 
یافته و چندین عامل از جمله تغییرات در هنجارهای فرهنگی 
و اجتماعی، جهانی شدن، تأثیر تبلیغات، رسـانه و اختـلالات 

روانی موجب این تحول سریع شده است.
دختر جوان ۲۸ ساله ای که عمل های متعددی در حوزه زیبایی 
انجام داده است، می گوید: قبل از عمل نسبت به زیبایی ام اعتماد 
به نفس نداشتم و آنقدر که خلق و خوی مردانه داشتم، همیشه 
هم از سنم بیشتر به نظر می رسیدم. به همین دلیل همیشه مورد 
جراحی  عمل  گرفتم  تصمیم  اینکه  تا  بودم  همسالانم  تمسخر 
زیبایی انجام دهم.وی گفت: این کار از یک خط خنده ساده و 
تزریق بوتاکس آغاز شد تا اینکه کل صورتم را عوض کردم. 
حالا بعد از چند سال وقتی خودم را در آینه می بینم انگار کس 
دیگری هستم نه اینکه از عمل زیبایی که کردم ناراضی باشم؛ 
مشکل این است که هنوز هم به این چهره راضی نیستم و روز 
به روز که می گذرد دوست دارم عمل های بیشتری انجام دهم.

مرد ۳۸ ساله که جراحی بینی انجام داده است؛ می گوید: داستان 
عمل بینی من به ۱۰ سال پیش بر می گردد که به خواستگاری 
دختر مورد علاقه ام رفتم اما بینی استخوانی و قوزدارم باعث شد 
که جواب رد بشنوم. همین موضوع موجب سرشکستگی من 
شد و تا چند ماه از این قضیه افسرده و سرخورده بودم تا اینکه 

تصمیم گرفتم زندگی نویی را شروع کنم.
به  تا حد زیادی  بینی  از عمل زیبایی  این مرد جوان که پس 
زندگی عادی خود برگشته است، ادامه می دهد: توجه به ظواهر 
و خود کم بیینی یکی از دلایل مهمی است که افرادی مثل من 
سراغ عمل زیبایی می روند، شاید اگر آن اتفاق نمی افتاد من 
هیچ وقت سراغ جراحی زیبایی نمی رفتم؛ اما حالا که رفته ام 

هرکاری لازم باشد برای بهتر شدن چهره ام انجام می دهم.
به گفته این شهروند، عمل زیبایی همچون گردابی است که افراد 
درگیر آن می شوند؛ چرا که با گذشت زمان دوست دارند این 

عمل را برای سایر اندام های خود هم انجام دهند.
در  لیپوساکشن  تجربه  که  زنجانی  شهروندان  از  دیگر  یکی 
همسر  حد  از  بیش  اصرارهای  می گوید:  دارد،  شان  خانواده 
خواهرم که مرتب من را از بابت اضافه وزن تحقیر می کرد؛ 
باعث شد که سراغ این عمل بروم و در نهایت هم آن چیزی که 
نباید اتفاق می افتاد رقم خورد و من دچار مشکلات و عوارض 
شیوع  در خصوص  اجتماعی  مسائل  شدم.پژوهشگر  هم  بدی 
جراحی های زیبایی به خبرنگار ایرنا گفت: یکی از پدیده هایی 
که در چند سال اخیر به شکل گسترده ای در جامعه ایران بروز 
و ظهور داشته و در برخی موارد شاید شکل مساله اجتماعی به 
خود گرفته، پدیده جراحی های زیبایی یا به تعبیری جراحی 

های پلاستیک است.
روح الله اوجاقلو افزود: این پدیده البته در بسیاری موارد شاید 
شامل جراحی نشود و به هرگونه تغییرات چشمگیر در ظاهر 
افراد اطلاق می شود ولی عمل های زیبایی شامل آن دسته از 
تغییراتی است که افراد بر روی اعضای بدن خود انجام می دهند 

و شکل تازه ای به بافت بدن خود می دهند.
اوجاقلو اظهار کرد: یکی از نظریه هایی که می توان با استفاده 
»تورشتاین  نمایشی  نظریه  پرداخت  پدیده  این  تبیین  به  آن  از 
وبلن« است که اعتقاد دارد افراد برای نشان دادن منزلت، ثروت 
و قدرت خود به مصرف چیزهایی روی می آورند که نیاز آنها 
نیست.وی ادامه داد: به تعبیری افراد در جوامع سرمایه داری به 
خرید و نمایش وسایل و نمادهایی روی می آورند که تجمل 
است نه احتیاج؛ این کالاها عموما خصلت منزلتی دارند و در 
وضعیتی هستند که عموم مردم به آنها دسترسی ندارند و یا در 

دسترسی به آنها دچار مشکل هستند.
اوجاقلو افزود: اگر این گرایش به خرید کالا و یا خدمت را 
با مفهوم جدیدتری به نام مدیریت بدن گره بزنیم، این واقعیت 
را برای ما آشکار می کند که زنان و مردان با این پیش آگاهی 
که با مدیریت روی بدنشان به یک خود مطلوب )هم از نظر 
جامعه و هم از نظر خودشان( خواهند رسید اقدام به تغییراتی 
در آن می کنند که هم به مطلوبیت اجتماعی و زیبایی آنها کمک 
کند و هم آنها را به عنوان یک من در مقابل انبوه ما، جایگاه 
و منزلتی خاص ببخشد.این جامعه شناس گفت: این علاقه به 
خاص بودن با توجه به انتظارات جامعه معنا پیدا می کند، مثلا 
در جامعه ای که هنر مورد تایید و تاکید هست اغلب انسانها 
می کوشند تا با روی آوردن به هنر و تربیت جنبه های هنری، 

خود را عنوان کنند.
وی ادامه داد: در واقع به تعبیر »ماکس وبر« آنچه در جامعه ای 
به عنوان تیپ ایده آل مطرح می شود می تواند محل رجوع همه 
دانشمندان،  ای  در جامعه  اگر  باشد.  مرجع  و اصطلاحا گروه 
گروه مرجع باشند و مورد توجه قرار گیرند و جایگاه آنها یک 
جایگاه خاص باشد طبیعتا افراد آن جامعه به دنبال رسیدن به 
ای،  در جامعه  اما  بود  منزلت خاص خواهند  و  محبوبیت  آن 
که  باشند  هایی  سینما)سلبریتی(  های  ستاره  مرجع،  گروه های 
جامعه  افراد  عموم  از  متفاوت  ظاهری  آنها  شاخصه  مهمترین 
باشد طبیعتا میل به این همسان سازی در بین عموم مردم تشدید 

و همه گیر می شود.
رهام شرف، عضو هیات علمی گروه فلسفه دانشگاه زنجان و 
نیز در خصوص علل  فلسفی«  »مشاوره  پردازان طرح  ایده  از 
گرایش به انجام جراحی های زیبایی، گفت: ارایه معیار کلی 
برای همه چیز و همه امور از مولفه های عقلانیت مدرنیته است 
در حالیکه از منظر اگزیستانسیالیستی، هر فرد انسانی، یونیک و 
منحصر به فرد است و معیارهای خاص خودش را می تواند 

داشته باشد.
وی خاطرنشان کرد: در واقع منطق مدرنیته درصدد یک دست 
کردن انسان هاست از این رو مدرنیته پدیده »مد« را به ما داده 
که در ظاهر شیک است و در عمق خود، انسان را تنزل می دهد.

شرف گفت: اروین یالوم در روان درمانی اگزیستانسیال مسأله 
قرار می  مداقه  مورد  باره  این  در  را  و مرگ  پیری  با  مواجهه 
دهد که برای تعدادی از افراد این مسأله حل نشده و مواجهه 
صحیحی با موضوع پیری و مرگ ندارند، از این رو جراحی های 
زیبایی و جوان سازی را به مثابه واکنشی در برابر این مساله، 
انتخاب می کنند.امروزه تب جراحی زیبایی در جامعه تندتر شده 
است و شهروندان زیادی برای انجام این جراحی ها اندام خود 

را به تیغ جراحی می سپارند.
این جراحی ها معمولا به منظور حرکت در مدار مد و الگوهای 
رایج زیبایی و یا ترس از پیری انجام می شود که بسیاری از 
آنها نیز علاوه بر هزینه های درمانی زیاد، آسیب های جسمی 
نیازمند  آنها  از  پیشگیری  که  دارد  پی  در  را  زیادی  و روحی 

فرهنگسازی در جامعه است.

 نیمرخ جراحی های زیبایی؛ دیده می شوم پس هستم
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ذلیخایی: 
اول باید روی تیم ملی تمرکز کنم

تاجرنیا: 
شاید رفتن موسیمانه سبب 

خیر بشود!

عبادی پور: مردم، حق دارید از من متنفر باشید!
میلاد عبادی پور در یک مصاحبه متفاوت و جنجالی سفره دلش 

را باز کرد.عبادی پور: مردم، حق دارید از من متنفر باشید!
به گزارش »ورزش سه«، میلاد عبادی پور این روزها یکی از 
آماده ترین ستاره های پلاس لیگا لهستان است. یکی از بهترین 
لیگ های دنیا که کاپیتان تیم ملی ایران خود را در قامت یک 
بازیکن باکیفیت و فوق العاده در آن به اثبات رسانده است. 
حضور  البته  و  عبادی پور  میلاد  العاده  فوق  نمایش  همین 
تا  باعث شده  پیاتزا،  روبرتو  ملی،  تیم  در  او  سرمربی سابق 
گفت وگویی را با کاپیتان تیم ملی ایران ترتیب دهیم که اینجا 
مشروح صحبت های خبرنگار »ورزش سه« با میلاد عبادی پور 

را می خوانید:
*مرسی از تقوی به خاطر قراداد بلندمدت با پیاتزا

اول اینکه میلاد تقوی کار خیلی خوبی کرد که یک قرارداد 
ملت ها  لیگ  برای یک  اگر  بست.  پیاتزا  با روبرتو  بلندمدت 
سیستم  بود.  بازی  مسخره  می بست،  قرارداد  او  با  جهانی  یا 
داشتن چجوری درست می شود؟ شما بلغارستان را ببینید که 
جیانی را خرید و چهار ساله قرارداد بست، آیا آنها سال اول 
قهرمان شدند؟ خیلی هم نتیجه بدی گرفت و اگر ما خوب 
بازی میکردیم آنها فقط میتوانستند یک برد داشته باشند آن 

هم مقابل تیم سوم آمریکا. اگر ما در یک روز نرمال بازی می کردیم 
آنها فقط یک برد می آوردند. ما در روز بدمان بودیم و ما را بردند.

*پیاتزا باید ذهن مریضمان را درمان کند
دم میلاد تقوی گرم که یک مربی خوب پیدا کرد. دوم اینکه باز هم 
دمش گرم که به او فرصت داد. وقتی تو در همچین شرایطی هستی، 
تقریبا یک سال زمان می برد سرمربی تیم ملی و یک کسی مثل پیاتزا 
بیاید بازیکنانش را بشناسد و این فکرهای سست و مریض را از 
ذهن بازیکنان پاک کند. ذهن مریض چیست؟ اینکه بیاید بازیکنی 
که باخت را قبول داشته، به او بفهماند حریف از مریخ نیامده، فقط 
خوب بازی کرده. مثلا اگر ما دو ساعت تمرین کردیم حریف سه 
ساعت تمرین کرده. یعنی فشار و زمان تمرین باید بیشتر از آنها 
باشد و کمتر نباشد. بعد از دو سال که بیشتر فشار آوردیم، تازه ما به 
60-70 درصدی آن تیم ها میرسیم. حریف سه ساعت تمرین کرده، 
ما باید 5 ساعت تمرین کنیم. اگر او یک جلسه تمرین میکند، ما دو 
جلسه تمرین کنیم، ما به 60-70 درصدی آن تیم می رسیم، منظورم 
تیم هایی مثل اسلوونی و لهستان و... است. تازه اگر آنها یک جلسه 
تمرین کنند و ما دو جلسه. آنها باید کم کاری کنند و ما اضافه 
تمرین کنیم. اگر آنها راه خودشان را بروند و ما هم راه خودمان را 
برویم، بیشتر هم عقب خواهیم افتاد. با ایده و تمرینات خوب، باید 
کار کنیم. شما باید در تمرین ایده داشته باشید. من روبرتو پیاتز 
را می شناسم و می دانم چقدر در ذهنش ایده دارد. خیلی از مربیان 
چنین ایده هایی را در ذهن ندارند. من اگر کسی را نشناسم، چنین 

صحبت هایی را نخواهم زد.
*می گفتند اگر بروند پلی آف کلاهشان را می اندازند هوا

قبل از اینکه ما لیگ را شروع کنیم خیلی از باشگاه های لهستانی 
را  کلاهشان  این ها  آف،  پلی  بیاید  بتواند  اگر  ما  تیم  می گفتند 
می اندازند آسمان، اما باشگاه ما برنامه خوبی داشت. ما مقابل تیم 
قهرمان لهستان، تیم ورونا ایتالیا که در فینال جام حذفی ایتالیا بود، 
بازی  لهستان  لیگ  اولی  تیم دسته  مقابل  نیامدیم  ما  بازی کردیم. 
دوستانه داشته باشیم. زاویرچه یکی از تیم های خوب دنیاست، سال 
یک حضور  دسته  در  زاویرچه  تیم  بودم،  بلخاتوف  من  که  اولی 
داشت. سال بعد آمد در لیگ برتر، فکر میکنم دهم شدند. سال دوم 
دو رده بالا آمد و سال سوم به پلی آف صعود کرد. سال چهارم 
بلخاتچف  من  که  پنجمی  سال  کرد.  بازی  و خوب  بهتر شد  هم 
برنامه. من سپس رفتم میلانو  این یعنی  بودم، زاویرچه سوم شد. 
و  بودم  پارسال روسیه  من  بازی کرد.  فینال  بازی  در  زاویرچه  و 
زاویرچه نایب قهرمان شد و الان هم که تیمشان را می بینید. چند 
سال طول کشید این تیم شکل بگیرد؟ هشت سال طول کشید تا آنها 

فقط یک سوپرجام بگیرند.
*در مورد پیاتزا نباید عجول و زیاده خواه باشیم

بقیه اش؟  دنیاست؛  مربیان  بهترین  از  یکی  که  آوردیم  را  پیاتزا  ما 
ما می خواهیم در لیگ ملت های 2025 به نیمه نهایی صعود کنیم. 
داریم که چنین کاری  را  پتانسیل  این  ما  و  نیست  اوکی مشکلی 
میکنند  بازی  و...  لیگا  پلاس  آ،  سری  در  الان  ما  بازیکنان  کنیم. 
و این پتانسیل را دارند. اما یک سوال دارم، در سال اولی که ما 
این همه نتایج بد کسب کردیم، برای سال اول یکم زیاده خواهی 
نیست؟ من می گویم اگر ناگهان بالا برویم و از پله اول نردبان به 
پله دهم صعود کنیم، ممکن است پله دهم بشکند و به پله چهارم 
بیفتید. این یعنی خودتان را نابود کردید. یعنی شما سه پله بالا رفتید 
اما خودتان حس نمیکنید، چون می گویید من تا پله دهم رفتم و 
ناگهان به پله چهارم افتادم، پس افت کردم. اما اگر کم کم به پله 
دوم و سوم بروید قدر پله چهارم را هم می دانید. اگر پله چهارم را 
رد کنید می روید پله هفتم و خوشحال می شوید. اینطور اگر پایین 
با خیال  و  داده  بد رخ  اتفاق  اوکی یک سال  می گویید  بیاید  هم 
راحت و ذهن برنده، برمی گردم. الان تیم ملی ما هم چنین جریانی 
دارد. ما امسال می توانیم بهترین نتیجه را بگیریم اما بعد از این همه 
شکست و ناامیدی و اتفاق بد، ممکن است شما یک سال خوب 
داشته باشید و مثلا سال بعدش هشتم شوید. آنوقت بازیکنان دوباره 

به همان روزهای بد برخواهند گشت و دوباره انتقادات به سمت 
پیاتزا و رئیس فدراسیون و بازیکنان خواهند آمد. می گویند شما به 
درد نمی خورید و بازیکنان باید بروند گم بشوند و سرمربی و رئیس 

فدراسیون عوض شود.
*باید طی 7،6 سال جزء ابرقدرت های دنیا شویم

بیاییم  امسال  اگر  و  ملت ها سال گذشته چهاردهم شدیم  لیگ  ما 
یازدهم شویم، درست است که نتیجه خوبی نیست اما باید از این 
دیدگاه نگاه کنیم که ما سه پله بالا رفتیم. در عرض یکی دو ماهی که 
سرمربی جدید آوردیم، سه پله بالا رفتیم. سال بعد اگر از یازدهمی 
بشویم هشتم، یعنی نسبت به دو سال 8 پله صعود کردیم. شما باید 
به قضیه اینطور نگاه کنید، نه اینکه از چهاردهمی بیاییم بشویم دوم. 
باز هم می گویم غیرممکن نیست، همه چیز ممکن است و هرچیزی 
احتمال دارد اتفاق بیفتد اما اگر اصولی و منطقی بخواهیم نگاه کنیم، 
این است که از چهاردهمی بیاییم دهم یازدهم و همین طور کم کم 
بالا برویم و طی شش هفت سال، یکی از ابر قدرت های دنیا شدیم. 
بعد برمی گردید گذشته را نگاه می کنید می گویید ما از آنجا به اینجا 
رسیدیم و دم همه ما گرم. دم مربی و رئیس فدراسیون و هوادار و 
رسانه گرم. اما اگر امسال سوم شویم و بعد نهم شویم، یعنی یک 

جای کار ایراد دارد.
*لهستانی ها و برزیلی ها هم مثل ما خدا دارند 

این یعنی هر وقت دلت می خواهد خوب بازی میکنی و هر وقت 
نداری.  سیستم  هیچ  یعنی  نمی کنی.  بازی  خوب  نخواست  دلت 
اینطوری جلو می روی انگار به خدا توکل کردی و خودت هیچ 
فقط  که  نیستند  اینطور  دنیا  تیم های  از  هیچکدام  نمی کنی.  کاری 
به خدا توکل کنند، خدا برای همه است و برزیلی و لهستانی و... 
هم خدا دارند. یک جا شما باید زحمت بکشید و به خدا توکل 
کنید. خدا هم میگوید من به تو عقل و بدن سالم دادم که زحمت 
و  خانه  در  بنشیند  باید  عبادی پور  میلاد  باشد  اینطور  اگر  بکشی. 
بگوید ماهی برای من صد هزار دلار پول بیاور، اینطور که نمی شود 

و باید زحمت بکشی.
*به روبرتو پیاتزا باور دارم

اولین چیز این است که پیاتزا باید افکار منفی و بد را درمان کند. 
افکاری که در ذهن بازیکنان است و من مطمئنم این کار را انجام 
خواهد داد. من به او باور دارم و می دانم این کار را انجام خواهد 
داد. ما اگر بخواهیم پیشرفت کنیم، قبل از لیگ ملت ها و مهمترین 
تورنمنت های سال آینده، باید دو سه بازی دوستانه مقابل تیم های 
قدرتمند داشته باشیم. ما اگر بخواهیم جلوی چین و بلغارستان و 
ترکیه بازی دوستانه کنیم، ما البته به آنها احترام می گذاریم اما آنها 

هم سطح ما هستند.
*به جای بردن چین و کره به آمریکا و برزیل ببازیم 

باید جلوی  بازی کنم چرا  تیم هم سطح  بخواهم جلوی  اگر  من 
برزیل و آمریکا زور بزنم؟ میروم جلوی قطر و هند و استرالیا و 
چین زور می زنم و می برم و پیش خودم می گویم بهترین هستم. ما 
باید جلوی ایتالیا و صربستان و لهستان و ژاپن بازی دوستانه کنیم نه 
چین. من حتی اسلوونی و صربستان الان را هم قبول ندارم. بالاخره 
صربستان یک دوره همه تیم ها را درب و داغان می کرد اما الان دیگر 
تیم سابق نیست. من اگر بخواهم جلوی اسلوونی بازی دوستانه کنم 
که ایتالیا گزینه بهتری است. من ایتالیا و برزیل و لهستان و ژاپن را 
به اسلوونی و صربستان و چین ترجیح می دهم. تو باید باورهایت را 

اینطور بسازی و ذهن بازیکنان خودت را اینطور آماده کنی.
اگر جلوی آمریکا ببازی میگویی جلوی تیم سوم المپیک باختم. ما 
باید مقابل تیمی بازی کنیم که استرس زا نباشد. مثلًا اگر بیایم با 
چین یا صربستان که هم سطح خودمان هستند بازی کنیم و ببازیم 
بازی  این  که  می دهم  ترجیح  پس  می اندازد  جانمان  به  را  ترس 

تدارکاتی مقابل تیم قدرتمندی مثل برزیل یا لهستان باشد.
*من همان میلاد عبادی پور پارسال هستم 

بحث را به آن سمت ها که مثلًا اگر آقای عطایی من را خط می زد 
یا نمی زد به المپیک می رفتیم یا نمی رفتیم نبریم. شاید اصلًا مرا خط 

نمی زد و ما بدترین بازی هایمان را انجام می دادیم. من میلاد 
عبادی پور همان میلاد عبادی پور پارسال هستم. ما در روسیه 
هم تیم بسیار خوبی داشتیم اما یک سری اتفاقات افتاد که 
موفق نشدیم. در میلانو که بودیم همه گفتند اگر این تیم به 
پلی آف برود خیلی خوب است. ما هشتم شدیم و در پلی 
آف به پروجا خوردیم. همه می گفتند که هر سه بازی را مقابل 
پروجا شکست می خوریم و نابود می شویم. اما ما آمدیم و 

پروجا را بردیم.
*همان بازیکنی هستم که می گفتند والیبالش تمام شده

خورشید  می گوییم  که  داریم  فارسی  المثل  ضرب  یک 
همان  عبادی پور  میلاد  من  نمی ماند.  ابر  پشت  هیچوقت 
بازیکن سال های آخر اسکرابلخاتوف هستم که همه می گفتند 
هم  به  فیزیکش  و  است  شدن  تمام  حال  در  والیبالش  این 
ریخته است. من همان میلاد هستم تازه آن موقع 26 سالم بود 
و حالا ۳۱ سال دارم. اگر بخواهیم اینطوری حساب کنیم آن 
موقع باید اوج من می بود و حالا هم باید والیبالم تمام می شد.

*مردم حق داشتند به والیبال پشت کنند 
باز هم می گویم همیشه آفتاب که پشت ابر نمی ماند. مثلًا ما 
دو سال بسیار تلخ را در تیم ملی داشتیم و خیلی از بازی هایی 
را که باید می بردیم را شکست خوردیم. خیلی اتفاقات بدی برایمان 
افتاد و بسیاری از مردم به والیبال پشت کردند. البته با این نتایجی 
که ما کسب کرده بودیم کاملًا حق با آنها بود و شاید اگر من خودم 
هم بودم والیبال نگاه نمی کردم. ولی همیشه که قرار نیست اینجوری 

بماند و بالاخره خوشبختی هم در خانه ما را می زند.
*در این سال ها فقط جور بقیه را کشیدم

یک صحنه خیلی در فضای مجازی وایرال شده را برای شما مثال 
می زنم. جایی که با لهستان در المپیک بازی داشتیم. لئون سرویس 
می زند، من دریافت می کنم، سعید معروف دوباره به خودم پاس 
می دهد و من به دست دفاع می زنم و در نهایت سعید به امیر غفور 
پاس می دهد و او امتیاز می گیرد. شما بروید آن ویدیو را نگاه کنید 
و ببینید که من از کجا دریافت را انجام می دهم. من لاین خودم را 
رها کردم در حالی که اصلًا وظیفه من نبود آنجا باشم و دریافت را 
انجام دهم. من هم مثل همه بازیکنان هم پست خودم فقط مسئول 
دریافت و حمله خودم هستم ولی چندین سال است که این اتفاق 
در تیم ملی ما می افتد و آن این است که می گویند تو باید دریافت 
را بزنی و دیگری اسپک بزند. چرا یکی دیگر نباید دریافت تیم را 
بزند و من اسپک بزنم. می گویند نه، نه چون آن نفر دیگر از نظر 
اسپک بهتر است. این به من چه ربطی دارد؟ اگر از نظر اسپک خوب 
است بیاید دریافتش را هم درست کند. اگر آن طرف دریافتش را 
بهتر کند فضای من نیز بیشتر می شود تا بتوانم در حمله شرکت کنم. 
من در واقع جور یک نفر دیگر را می کشم و مثلًا وقتی لئون پشت 
امتیاز می گیرد آخر می آیند  من  از ساعد  و  خط سرویس می رود 
می گویند ببینید والیبالش در حال تمام شدن است. شما اگر اسپک 
نزنی سرویس هم نمی توانی بزنی. وقتی در یک بازی 5 ست ۱0 
تا پاس می گیری و ۳0 دریافت انجام می دهی، مسلماً تو از بازی 

خارج می شوی.
*این میلاد همان بهترین اسپکر جام بین قاره ای است

الان چرا همه می گویند میلاد ترکانده؟ نه میلاد نترکانده، میلاد همان 
بازیکنی است که چند سال پیش بهترین اسپکر جام بین قاره ای شد. 
برای اولین بار در تاریخ والیبال ایران ما مدال جهانی گرفتیم و من 
آنجا بهترین اسپکر شدم. میلاد آنجا بهترین اسپکر مسابقات شد نه 
بهترین دریافت کننده. وقتی شما در یک بازی ۱0 پاس می گیرید و 
آن یکی دریافت کننده ۳5 پاس می گیرد و پشت خط زن ۴0 پاس 
همه ۱0  اگر  دیگر. شما حتی  متنفر می شوند  من  از  می آیند  آخر 
اسپک را هم تبدیل به امتیاز کنید کلًا ۱0 امتیاز گرفته اید. آن دریافت 
کننده دیگر که ۳0 پاس می گیرد اگر نصف این پاس ها را به امتیاز 
تبدیل کند و موفقیت 50 درصدی داشته باشد ۱5 امتیاز می گیرد و 

همه می گویند آن عملکرد بهتری داشته است.
*رونالدو هم بدون کمک دیگران رونالدو نمی شد

مردم وقتی اینگونه به مسئله نگاه می کنند حق دارند که بخواهند 
هم  این  بگوید.  را  چیزها  این  نمی آید  کسی  باشند.  متنفر  من  از 
یکی دیگر از مشکلات ماست. آنهایی که تخصصی والیبال را نگاه 
دل  به  را  این ها  البته  من  می شوند.  متوجه  را  چیزها  این  می کنند 
نمی گیرم چون می دانم آنهایی که حرفه ای والیبال را نگاه می کنند 
همه این چیزها را متوجه می شوند. برای شما کریستیانو رونالدو را 
مثال می زنم. بقیه بازیکنان تلاش می کنند و توپ را به او می رسانند 
و این بازیکن هم گل می زند. الان ما باید بیایم و بگوییم که راموس 
کیست؟ بنزما و مارسلو اصلًا به درد نمی خورند، فقط رونالدو؛ اگر 

این ها دور و بر رونالدو نباشند، آیا او می تواند بازی کند؟
*خودم را تباه کنم که یک نفر دیگر میلیاردی پول بگیرد؟

چرا؟ چون شما دریافتت خوب است باید خودت را قربانی این 
ایران  بازیکن  بهترین  او  و  بزند  اسپک  دیگر  یکی  تا  کنی  قضیه 
شود. این چیزی است که در ایران داریم. فردا شما ۱00 هزار یورو 
قرارداد می بندی و اسپکر ۳50 هزار یورو و می گویند اشکالی ندارد. 
نه! اشکال دارد چون او برای زندگی خودش می جنگد و من هم 
برای زندگی خودم. اگر قرار بر این باشد که من خودم را تباه کنم 

و در آخر چیزی هم عاید من نشود، خوب نیست.

هیچکس  درحالی که  موسیمانه  عجیب  کاملا  روز  یک  در 
فکرش را نمی کرد، قرارداد خود را با استقلال فسخ کرد! تا 
دوباره چالش انتخاب سرمربی در استقلال خود نمایی کند.مرد 

مرموز: موسیمانه حتی گاریدو هم نبود!
این روزها تقریبا از مدیریتی همه چیز در استقلال خوب پیش 
باشگاه  مدیره  هیات  رئیس  عنوان  به  تاجرنیا  علی  می رفت. 
استقلال و علی نظری جویباری به عنوان مدیر عامل در پنجره 
انصافا  و  شود  تقویت  استقلال  تا  کردند  کار  همه  زمستانی 
باید گفت در این مسیر موفق بودند. به خصوص که به خوبی 
کار  ترین  زمستانی سخت  پنجره  در  بازیکن  جذب  می دانیم 
ممکن است، چون هیچ تیمی حاضر نمی شود بازیکن خوب 
و  کوجو  برای جذب  که  حالی  در  بدهد.  دست  از  را  خود 
قرارداد  ثبت  بود  شده  برنامه ریزی  قبل  از  آزادی  محمدرضا 
این بازیکنان نهایی شد و در روزهای اخیر با تلاش های این 
دو مدیر صالح حردانی از استقلال، آرمین سهرابیان از نساجی 
و مهران احمدی از خیبر هم استقلالی شدند تا دست پیتسو 
باشگاه  البته  شود.  باز  برتر  لیگ  بازی های  برگشت  دور  در 
استقلال همه تلاش خود را به کار گرفت که قرارداد مسعود 
جوما را هم فسخ و به جای او بیفوما را به ترکیب اضافه کند 
و حتی برای انجام این کار مسعود جوما را هم فرا خواند اما 
مخالفت پیستو این برنامه باشگاه را در اجرا با چالش مواجه 
این داشت که  به  استقلال علم  باشگاه  به خصوص که  کرد. 
فسخ یک طرفه قرارداد تبعات خواهد داشت. بر اساس خبرهای 
رسیده پیتسو از دبی به باشگاه استقلال پیام داد که این کار 
را نکند، چون مسعود جوما بازیکن خوبی است و به زودی 
خود را در ترکیب تیم استقلال همانند بازی با سپاهان نشان 

خواهد داد.
به  پیتسو  برای  بازیکنانی که  از  نظری جویباری مسرور  علی 
خدمت گرفته بود، سه شنبه در تمرین استقلال حاضر شد. همه 
شاد و خندان بودند و نمی دانستند پیتسو چه تصمیمی گرفته 

است: فسخ قرارداد!
مدیرعامل باشگاه استقلال و البته رئیس هیئت مدیره به درستی 

و در برابر خریدهای غیر منطقی سرمربی هم ایستادگی کرده 
برنده های هیات  برگ  از  این یک  به زعم طرفداران  بودند و 
با  استقلال  تیم  سرمربی  که  خصوص  به  بود.  جدید  مدیره 
آوردن مسعود جوما نشان داد دست کم در خرید در پنجره 
زمستانی مربی موفقی نیست؛ اما کدام مربی است که از خرید 
مهران  و  آرمین سهرابیان  یا  نباشد؟  صالح حردانی خوشحال 
بود.  اضافه شده  ترکیب  به  کوجو  هم  پیش تر  البته  احمدی؟ 
در  و  است  جوانی  مهاجم  که  آزادی  محمدرضا  همین طور 
العروبه روزهای خوبی داشت و به واسطه تجربه ای که کسب 
کرده می تواند این بار در استقلال مفیدتر باشد. همه چیز نوید 
پیتسو  تصمیم  اما  می داند  استقلال  در  خوب  شروع  یک  از 
چون  کرد،  تلخ  را  باشگاه  کم  دست  و  استقلال  کام  دوباره 
سرمربی  انتخاب  انگیز  بر  زحمت  پروسه  باید  دیگر  بار  یک 

را دنبال کند.
هیچ کس فکرش را نمی کرد پیتسو در این برهه از زمان تصمیم 
به فسخ قرارداد خود بگیرد، جز وکیلش. به خصوص که این 
را  قراردادش  اول  بخش  از  پولی  هیچ  پیتسو  که  نبوده  طور 
استقلال طلب  باشگاه  از  هزار دلار  تنها 8۱  او  باشد.  نگرفته 
داشت. باشگاه استقلال دست کم در این یکی دو سال هیچ گاه 
با چالش پرداخت دستمزد به خارجی هایش مواجه نشد، چون 

نقدی به آنها در هتل المپیک پول می داد.
در مورد پیتسو و دستیاراتش هم اقدام به واریز پول به حساب 
به  پول ها  این  تحریم ها  دلیل  به  که  بود  کرده  آفریقا  در  آنها 
حساب ننشست. از سویی موسیمانه و دستیارانش قبول نکردند 
نقدی در تهران پول دریافت کنند. درنهایت تصمیم بر این شد 
آنجا حساب  و  دبی شوند  راهی  دستیارانش  و  مربی  این  که 
بزند. سرمربی  پول  آنها  به حساب  بتواند  باشگاه  تا  کنند  باز 
تیم استقلال و دستیارانش یک بار سفر به دبی را لغو کردند 
و در نهایت قبول کردند این هفته راهی دبی شوند و حساب 

باز کنند.
به  ایران  در  تعطیل  روز  در  بودند  منتظر  عجیبی  به طرز  آنها 
حساب آنها پول واریز شود و همین را بهانه و قرارداد را فسخ 

کردند! در حالی که برنامه استقلال این بود که امروز به حساب 
آنها در امارات پول بزند.

کرد  کار  که  جایی  همان  تا  گاریدو  نبود.  گاریدو  موسیمانه 
پرسپولیس  تمرین  در  گاریدو  مهمتر  همه  از  گرفت.  پول 
در یک کلام شیک  و  کرد  همه خداحافظی  با  و  حاضر شد 
رفت. موسیمانه اما بدون خداحافظی با بازیکنان استقلال در 
اخطار جدید به باشگاه گفته اگر تا ده روز دیگر همه پولش 
به حسابش واریز نشود، به فیفا شکایت خواهد کرد. او این 
چالش را در تیم الاهلی عربستان هم داشت. بعید است باشگاه 
استقلال و بازیکنانش از این خداحافظی گله مند باشند. به این 
خاطر که این مربی در همان اولین بازی در برابر خیبر با اعلام 
این جمله که پیراهن استقلال برای برخی از بازیکنانش گشاد 
است، به آنها حمله کرد! در ادامه تصمیمات عجیب او به عدم 

نتیجه گیری کمک کرد.
در  بدنسازی  تمرینات  ندادن  انجام  و  پی درپی  تعطیلی های 
تعطیلات زمستانی و نیمکت نشینی رامین رضاییان و... خلاصه 
اینکه او ارتباط خوبی با بازیکنانش نگرفته بود و این گله مندی 
را حتی می شد در مصاحبه روزبه بعد از بازی با سپاهان هم 
دید که از تعویض اشتباه پیتسو ناراضی بود. موضوعی که در 
اردوی کیش رامین رضاییان به سرمربی اش انتقال داد و تاوان 

این رفتار را در دو بازی اخیر و با نیمکت نشینی داد.
به کار  بختیاری زاده  با سهراب  تا آمدن مربی جدید  استقلال 
ادامه خواهد داد. مربی جوانی که در بازی با النصر در دبی 
نشان داد، می تواند استقلال را متحول کند اما فرصت به او داده 
نشد! شاید این بار هم این فرصت به او داده نشود، اما سهراب 
بختیاری زاده همانند کریم باقری از این موضوع گله مند نیست 
خاطرات  تا  می شمارد  غنیمت  را  فرصت  این  هم  بار  این  و 

خوبی هم برای خود و هم برای استقلال رقم بزند.
قرارداد  عقد  در  باشگاه ها  همه  و  استقلال  باشگاه  مهم:  نکته 
باید بندهایی  المللی  با توجه به تحریم های بین  با خارجی ها 
در قرارداد بگنجانند که تاخیر در پرداخت پول منجر به فسخ 

یک طرفه قرارداد و ضرر مالی هنگفت به باشگاه ها نشود.

مرد مرموز: موسیمانه حتی گاریدو هم نبود!

تیم شده  این  تازگی عضو  به  استقلال که  بازیکن ۱8 ساله 
حرف های  کرد.اولین  صحبت  خودش  فعلی  شرایط  درباره 

جانشین زکی پور بعد از قرارداد با استقلال
 دو سه روز پیش بود که خبر جالبی در رسانه رسمی باشگاه 
استقلال منتشر شد: ابوالفضل ذلیخایی مدافع چپ پای جوان 
و آینده دار فوتبال ایران به استقلال پیوست. او که فعلا برای 
شرکت در جام ملت های زیر 20 سال آسیا در اردوی تیم 
ملی جوانان حضور دارد، قبل از ترک تهران قراردادی پنج 
ساله با استقلال بست و قرار است بعد از پایان کار شاگردان 
به جمع آبی  به طور رسمی  حسین عبدی در جام ملت ها، 
پوشان اضافه شود. ذلیخایی که ۱8 ساله است در مصاحبه 
با خبرنگار ما از انگیزه بالای خود برای ادامه کارش گفت 
اما تاکید کرد در حال حاضر تمام تمرکزش را روی موفقیت 
تیم ملی جوانان قرار داده. مشروح این گفت وگو را در ادامه 

بخوانید:
* ابتدا درباره استقلال صحبت کنیم یا تیم ملی جوانان؟

الان در اردوی تیم ملی هستم و تمرکزم روی این اردو و 
جام ملت هاست. بهتر است درباره تیم ملی صحبت کنیم.

* متولد چه سالی هستی؟
۱8 اسفند 8۴ در شهر همدان به دنیا آمدم. سن واقعی من 
همین هست و صغره نکرده ام. تا ۱5 سالگی همدان بودیم و 

سپس به تهران آمدیم.
* فوتبالت را از کجا شروع کردی؟

از بچگی یک استعداد ذاتی در فوتبال داشتم. اوایل بازیکن 
مسابقات  دوره  یک  گل  آقای  اینکه  از  بعد  بودم.  فوتسال 
کشوری شدم به تیم ملی فوتسال دعوت شدم. از مسابقات 
که برگشتیم یک مربی داشتم که گفت بهتر است تو به فوتبال 
کردم  بازی  فوتبال  همدان  منتخب  تیم  در  سال  یک  بیایی. 
به صورت  است  بهتر  گفت  من  به  مربی  که  بود  آنوقت  و 
راهی  خانواده  کل  با  که  شد  همان  کنی.  بازی  حرفه ای تر 
تهران شدیم. دو سه ماه درگیر انتخاب تیم بودم تا اینکه به 
شرایط  رفتم.  پاراگ  نوجوانان  تیم  به  پدرم  دوست  واسطه 
داخلی تیم خوب نبود و منحل شد. زمان گذشت تا به فصل 
جدید رسیدیم. به تمرین نونهالان استقلال رفتم و تست دادم 
من  سرمربی  شدم.  استقلال  تیم  از  و عضوی  شدم  قبول  و 

حسین صدرمحمدی بود که مرا انتخاب کرد.
* چه شد که مورد توجه حسین عبدی قرار گرفتی؟

در رده نوجوانان من در تیم پارسیان بازی می کردم. تیم ملی 
نوجوانان آن سال به کافا رفته بود. ما یک بازی دوستانه با 
تیم ملی انجام دادیم. در نهایت لیست بازیکنان را برای تست 
تیم ملی دادند که شامل چند مرحله بود و توانستم آنها را 

پاس کنم.
خیلی  نوجوانان  ملت های  جام  در  ملی  تیم  بازی   *
خوب بازی کردی. در رؤیایت داشتی که روزی مقابل 

برزیل بازی کنی؟
واقعیت این است که در تصورات من حضور در تیم ملی 
هر  آرزوی  ملی  تیم  پیراهن  پوشیدن  قطعا  نداشت.  وجود 
بازیکنی است. در این چند سال آقای عبدی لطف داشتند و 
این فضا را برای من فراهم کردند. خوشحالم که تا الان هم 

جواب اعتمادشان را داده ام.
اتفاق  برزیل  با  نوجوانان  جهانی  جام  بازی  در   *
در  اما  باختیم  هیچ  دو  اول  نیمه  داد.  رخ  دراماتیکی 
در رختکن  نیمه  دو  بین  برنده شدیم.  دو  بر  سه  پایان 

چه اتفاقی افتاد؟
در رختکن که بودیم آقای عبدی تمام بچه ها را جمع کرد. 
جو خیلی سنگین بود و ما ترسیده بودیم چون عقب بودیم 
و حریفمان برزیل قهرمان دوره قبلی بود. آقای عبدی به جز 
نفرات حتی اعضای کادر فنی هم گفت  به سایر  بازیکنان، 
از رختکن بیرون بروند. آنجا یک شوک اساسی به همه ما 
داد و واقعا به خودمان آمدیم. با جدیت برایمان صحبت کرد 
تلاش  نقطه چقدر  آن  به  رسیدن  برای  که  کرد  یادآوری  و 
کرده ایم. قبل از اینکه به زمین برگردیم صحبت های انگیزشی 

هم با ما انجام داد و رفتیم و برنده شدیم.
* بعد از آن جام جهانی پیشنهادهایی هم داشتی؟

گرفته  خارجی  و  داخلی  پیشنهادات  بازیکنان  همه  تقریبا 
بودیم ولی به شخصه ترجیح دادم که فعلا کارم را در مسیر 
تیم ملی ادامه دهم و لازم نمی دانم فعلا درباره اش صحبت 

کنم.
جام  قهرمانی  بتوانید  می کنی  فکر  حاضر  حال  در   *

ملت های امسال را کسب کنید؟
کار خیلی سختی در پیش داریم. فوتبال از رده جوانان شروع 
می شود. در حال حاضر به قهرمانی فکر نمی کنیم و بازی به 
مقابل  اولمان  بازی  به  فقط  فعلا  رفت.  خواهیم  پیش  بازی 
خارج  زمین  از  پر  دست  بتوانیم  تا  می کنیم  فکر  اندونزی 
شویم. ان شاءالله از گروه صعود کنیم و بازی حذفی را هم 

ببریم تا به جام جهانی صعود کنیم.
* فکر می کنی بعد از این مسابقات پیشنهادهای جدید 

بگیری یا به استقلال پایبند هستی؟
به  تیم ملی گذاشته ام و الان  برای  را  تمام تمرکز و تلاشم 
چیز دیگری فکر نمی کنم. دوست دارم اتفاقات خوبی برایم 

رخ دهد.
جوانان  ملی  تیم  این  به  خاص  نگاهی  مردم  چرا   *

دارند؟
اول از همه به خاطر تیم بودنش است. قطعا افتخاراتی که در 
این چند سال کسب کردیم هم در انتظارات مردم تاثیرگذار 
حمایت  جوره  همه  را  تیم  این  عبدی  آقای  اینکه  و  است 
کرده است. به نظرم این نسل، یک نسل خیلی قوی است و 
لژیونرهای  تیم است.  این  به همین خاطر همه نگاه ها روی 
در  زیادی  بازیکنان  داریم.  قبلی  تیم های  به  نسبت  بیشتری 
قدرت  نشان دهنده  اینها  همه  داریم.  بزرگسالان  برتر  لیگ 

تیممان است.
* از حضور در تیم بزرگسالان استقلال چه حسی داری؟

استقلال یک تیم بزرگ و پرافتخار است و آرزوی هر کسی 
است که بتواند در این تیم بازی کند. از این بابت خوشحالم 
ملی  تیم  روی  تمرکزم  تمام  الان  گفتم  که  همانطور  ولی 
امیدوارم  چیده ام.  اینجا  را  اهدافم  تمام  است چون  جوانان 

بعد از مسابقات، اتفاقات بهتری برایم رخ دهد.

که  کرد  اعلام  استقلال  در  خلیج فارس  هلدینگ  نماینده 
همکاری این باشگاه با موسیمانه به پایان رسیده است.تاجرنیا: 

شاید رفتن موسیمانه سبب خیر بشود!
چند ساعت بعد از فسخ یک طرفه قرارداد با استقلال توسط 
پیتسو موسیمانه، علی تاجرنیا نماینده هلدینگ خلیج فارس در 
این باشگاه، روی خط تلفنی برنامه شب های فوتبالی رفت و 
توضیحات مفصلی را درباره این اتفاق و آینده باشگاه خود 

ارائه کرد.
تاجرنیا در ابتدا گفت: درباره واریز پول به حساب موسیمانه 
یک  ایشان  داشت.  وجود  مشکلاتی  یک سری  دستیارانش  و 
در  ایشان  فنی  کادر  از  نفر  دو  داشتند.  انگلستان  در  حسابی 
دبی حساب داشتند که پولشان را گرفتند. دو نفر دیگر از کادر 
فنی در آفریقای جنوبی حساب بانکی داشتند. هفته گذشته از 
موسیمانه خواستیم برای آنکه بتوانیم سر موقع واریزی داشته 
باشیم، به دبی بروند و بلیت هم گرفتیم. متأسفانه چند ساعت 

قبل گفتند که نمی توانیم آنجا حساب باز کنیم!
او ادامه داد: در ادامه مجدداً درخواست کردیم و نهایتاً دیروز 
موسیمانه به اتفاق سه نفر دیگر به دبی رفتند و بامداد امروز 
به ایران برگشتند. امروز هم در تمرین حضور داشتند و ما به 
ایشان توضیح دادیم که با توجه به تعطیلی روز سه شنبه در 
کشور، مبالغ در روز چهارشنبه به حساب شما خواهد نشست.

رئیس هیئت مدیره باشگاه استقلال همچنین گفت: امروز جناب 
آقای نظری مدیرعامل باشگاه در محل تمرین حضور یافتند 
و تمرین هم مثل روزهای عادی برگزار شد. موسیمانه حتی 
از آقای نظری تشکر کردند که نیمکت من پرتر شده و دستم 
بازتر شده است. ما هم بنا داشتیم جلسه معمول هیئت مدیره 
را برگزار کنیم؛ اما حوالی 6 بعد از ظهر متوجه شدیم وکیل 
پرداخت نشدن  به خاطر  که  کرده  اعلام  و  داده  نامه ای  ایشان 
فقط  که  بگویم  هم  را  این  است.  گرفته  فسخ صورت  پول، 
به  توجه  با  می کردیم  فکر  است.  مانده  باقی  ناجیزی  مبالغ 

اتفاقات رخ داده دیگر چنین موضوعی مطرح نمی شود.
تاجرنیا درباره مبلغ مطالبات موسیمانه تأکید کرد: خرده حساب 
ناچیزی باقی مانده است. امروز هم کارها را کرده بودیم که 
انجام شود. شاید هم ساعت ۱2 شب  واریزها  آخر شب  تا 
احساس  بنشیند. من  و دستیارانش  موسیمانه  به حساب  پول 
می کنم تعجیل چند ساعته و صحبت  های مطرح شده خارج از 
عرف است. البته صحبت های وکیل ایشان بر اساس بندهای 
قراردادی است که قبلًا امضا شده است. با این حال با توجه به 

صحبت های مطرح شده انتظار نداشتیم این اتفاق بیفتد.
این پرسش  به  پاسخ  استقلال در  باشگاه  رییس هیئت مدیره 
که آیا از برخورد موسیمانه متوجه نشدند که او قصد جدایی 
دارد، گفت: برعکس نامه ای که وکیل ایشان نوشت که لحن 
ما  پیش  هفته  بود.  است، همه چیز عادی  غیرمؤدبانه  آن هم 
بلیت گرفتیم و خواستیم که به دبی بروند و حساب باز کنند. 
بلیت گرفتیم. رفتند  آن زمان سفر را کنسل کردند و دوباره 
و حساب بانکی جدید آوردند. امروز هم بحثی نبود و وقتی 
اینطور می شود ما فکر می کنیم که نباید چنین اتفاقاتی ناگهانی 
ما  نکنیم.  این حال سعی می کنیم کسی را قضاوت  با  باشد. 
باشگاهی را تحویل گرفتیم که مشکلات زیادی داشته و هر 
نیست.  باشگاه  سود  به  شود،  حواشی  افزایش  باعث  اتفاقی 
بهتری را  آینده شرایط  تا در روزهای  شاید سبب خیر شود 

برای باشگاه استقلال رقم بزنیم.
استقلال  هواداران  مجازی  فضای  در  اینکه  درباره  تاجرنیا 
نیستند، گفت: نظرات  ناراحت  از رفتن موسیمانه  هم چندان 
هواداران برای ما بسیار مهم است و هیئت مدیره نظرات آنها 
را در جهت گیری ها لحاظ می کند. ترجیح ما بر این بوده که 
اتفاقات رخ  این  در شرایط مسالمت آمیز و در یک فرایندی 
بدهد که کمترین حواشی ایجاد شود. تلاش ما بر این بود که 
حمایت های لازم از موسیمانه انجام شود. ایشان در جلسات 
نظرات  و  می گذارند  جلسه  من  با  است  بار  اولین  می گفت 
ناراحت  این جهت  از  که  بود  این  ما  شنیده می شود. تلاش 
را  کار  این  و  کنیم  تقویت  را  مربی  می توانستیم  که  نباشیم 

نکردیم.
رییس هیئت مدیره استقلال افزود: متاسفانه شاید از نظر ایشان 
این  منتظر  هم  هواداران  از  خیلی  شاید  نبود.  کافی  تلاش ها 
اما به یک شکل دیگری رخ داد. تاکید می کنم  اتفاق بودند 
خود  وظایف  به  تیم  اعضای  همه  قبال  در  استقلال  باشگاه 
عمل می کند و اتفاقی هم که افتاد، اداری بود و فکر کردیم 
با صحبت های صورت گرفته حل شده است. باید تلاش خود 
که  بزنیم  رقم  را  شرایط سخت وضعیتی  این  در  تا  کنیم  را 

احساس کنیم استقلال چیزی را از دست نداده است.
بازگشت  برای  تلاشی  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  او 
موسمیانه انجام خواهند داد یا نه، بیان کرد: با توجه به نوع 
عملکردی که ایشان داشتند، از نظر ما همکاری با موسیمانه 
تمام شده است و تلاشی برای بازگشت او صورت نمی گیرد. 
بازی آینده را با کادر ایرانی استقلال ادامه می دهیم و اینکه 
در دراز مدت چه تصمیمی بگیریم با همین دوستان مشورت 

می کنیم و اعلام خواهیم کرد.

از  می تواند  ماه  بهمن  پایان  تا  فقط  استقلال  جدید  مدافع 
معافیت تحصیلی خود استفاده کند.

نساجی  از  پرحاشیه  انتقال  یک  طی  که  سهرابیان  آرمین    
مازندران به استقلال پیوست، حالا با یک مشکل بزرگ برای 

ادامه حضور در استقلال مواجه شده است.
مدافع باتجربه آبی پوشان که سی ام بهمن ماه ۱۴02 تحصیل 
خود در مقطع کارشناسی را به پایان رساند، بر اساس قوانین 
تا یک سال می توانست از معافیت بعد از تحصیل بهره مند 
شود و در ادامه باید به خدمت سربازی برود. معافیت بعد 
از دوران تحصیل سهرابیان سی ام بهمن ماه سال جاری به 
خدمت  به  باید  مدافع  این  شرایط  این  با  و  می رسد  پایان 

سربازی برود.
این در حالی است که زمان زیادی از حضور سهرابیان در 
استقلال نمی گذرد و مدیران باشگاه بدون اطلاع از وضعیت 

مربوط به سربازی سهرابیان او را به خدمت گرفته اند.
در چنین شرایطی مدافع باتجربه آبی پوشان که هنوز بر سر 
انتقال او بحث هایی وجود دارد، تلاش خواهد کرد تا بتواند 
معافیت خود را تمدید کند و حداقل تا پایان فصل جاری 
از رفتن به خدمت سربازی سرباز بزند اما اینکه تا چه حد 
می تواند در این خصوص موفق باشد موضوعی است که در 

روزهای آینده مشخص خواهد شد.
یک  شود،  شدن  سرباز  به  مجبور  سهرابیان  اگر  شک  بی 
اتفاق غیرمنتظره برای استقلال خواهد بود و آبی ها یکی از 
خریدهای خوب خود در نقل و زمستانی را خیلی سریع از 

دست خواهند داد.

شوک تازه به استقلال؛
 سهرابیان سرباز است



عراقچی:

دیوانگی است اگر به تاسیسات هسته ای ما حمله شود 
پنجره دیپلماسی هنوز باز است

به  حمله  هرگونه  اینکه  بر  تاکید  با  کشورمان  خارجه  وزیر 
مواجه خواهد  قاطع  و  فوری  پاسخ  با  ما  هسته ای  تاسیسات 
شد، گفت: آمریکا و اسرائیل دیوانه هستند اگر به تاسیسات 
هسته ای ایران حمله کنند، این اتفاق یک فاجعه بد برای منطقه 

خواهد بود. 
سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
دیوانه  اسرائیل  و  آمریکا  اینکه  به  اشاره  با  ای  مصاحبه  در 
هستند اگر به تاسیسات هسته ای ایران حمله کنند، گفت: این 

اتفاق یک فاجعه بد برای منطقه خواهد بود.
که  کردیم  اعلام  صراحت  به  گفت:  کشورمان  خارجه  وزیر 
هرگونه حمله به تاسیسات هسته ای ما با پاسخ فوری و قاطع 
مواجه خواهد شد. اما من فکر نمی کنم آنها این کار احمقانه 
را انجام دهند. این اقدام واقعاً دیوانه کننده است و یک فاجعه 

بسیار بد برای منطقه خواهد بود.
عراقچی در این مصاحبه در واکنش به دونالد ترامپ رییس 
جمهور آمریکا به دلیل پیشنهاد پاکسازی غزه از فلسطینیان، 

پیشنهاد اعزام اسرائیلی ها به گرینلند را داد.
وزیر خارجه کشورمان با تاکید بر این موضوع که فرستادن 
اسرائیلی ها به گرینلند به معنای با یک تیر دو نشان زدن است، 
از  غزه  پاکسازی  برای  آمریکا  رییس جمهور  پیشنهاد  گفت: 

فلسطینیان خشم در منطقه را بر انگیخته است.
بر  مبنی  آمریکا  جمهور  رییس  سخنان  به  اشاره  با  عراقچی 
آمادگی برای مذاکره با ایران، گفت: متقاعد شدن ایران برای 

شروع مذاکرات با آمریکا بسیار زمانبر تر از دوره قبل است.
قبل  دفعه  از  بسیار سخت تر  و  متفاوت  وضعیت  افزود:  وی 
است. کارهای زیادی باید توسط طرف مقابل انجام شود تا 

اعتماد ما را جلب کند.
با اشاره به وضعیت حماس و حزب الله  ایران  وزیر خارجه 
اما در عین حال  گفت: حماس و حزب الله آسیب دیده اند، 
خودشان را بازسازی می کنند، زیرا آنها یک مکتب فکری و 

یک آرمان هستند که همیشه زنده می ماند.
بخشی از این مصاحبه به شرح ذیل است:

بسیار  زمان  یک  در  را  شغل  این  شما  وزیر،  جناب   *
چالش برانگیز بر عهده گرفته اید. منطقه در آشوب است. 
شما  و  است  داشته  انکاری  غیرقابل  شکست های  ایران 
مردی را در کاخ سفید دارید که دشمن ایران بوده است. 
اما دونالد ترامپ اکنون از پیگیری توافق با ایران صحبت 
می کند. بنابراین هم تهدید وجود دارد و هم فرصت. آیا 
نوعی  سر  بر  مذاکره  آماده  ایران  که  می بینید  امکانی 

توافق با دونالد ترامپ باشد؟
دولت جدید تلاش خواهد کرد که سیاست خارجی آن مؤثر 
و فعال و البته جامع و متوازن باشد. بنابراین سیاست خارجی 
ایران در این دولت تلاش می کند تا یک رابطه متوازن با تقریبا 
همه برقرار کند. فقط استثنائاتی وجود دارد که شما می دانید. 
بنابراین به این معنی است که ما آماده تعامل و دیپلماسی با 
متأسفانه، زمانی که کارم را شروع  نقاط جهان هستیم.  تمام 
کردم، منطقه در آستانه یک جنگ تمام عیار بود و هدف اصلی 
من جلوگیری و اجتناب از یک جنگ تمام عیار در منطقه و 
تشدید بیشتر تنش ها بود که کل منطقه را به فاجعه می کشاند. 
بنابراین من یک سیاست خارجی بسیار فعال در منطقه دنبال 
کردم. من تقریباً به تک تک کشورهای منطقه که با آنها رابطه 
داریم رفتم، حتی به مصر و بحرین که با آنها روابط دیپلماتیک 
نداریم. من سعی کردم یک تفاهم و یک صدای مشترک در 
منطقه ایجاد کنم تا از تشدید بیشتر تنش ها جلوگیری کنم و 
فکر می کنم موفق بوده ام. بنابراین ما در 5، 6 ماه گذشته یک 

سیاست خارجی بسیار پرمشغله داشته ایم.
در  توافق جدید  امکان یک  می کنم  من سعی  عین حال،  در 
برنامه صلح آمیز هسته ای خود را دنبال کنم. زمانی که برای 
گفت  کردم  سعی  بودم،  نیویورک  در  اخیر  عمومی  مجمع 
و  چین  با  حال،  عین  در  کنم.  آغاز  اروپایی ها  با  را  وگویی 
روسیه مشورت کردم. می دانید، آنها هنوز طرف های برجام یا 
توافق هسته ای ایران هستند. ما توافق کردیم که به مذاکرات 
تفاهم ها  این سوء  برای حل  راه جدیدی  ادامه دهیم و  خود 
ایران، بازگشت به  و بی اعتمادی ها در مورد برنامه هسته ای 
چگونه  ببینیم  و  کنیم  پیدا  برجام  منطق  به  حداقل  یا  برجام 
پیدا  دشوار  بسیار  زمان  این  در  جدیدی  حل  راه  می توانیم 
کنیم. البته این قبل از انتخابات در ایالات متحده بود. پس از 
انتخابات، ما هنوز منتظریم تا ببینیم رویکرد و سیاست دولت 
اعتمادسازی  هسته ای  توافق  منطق  چیست.  و  چگونه  جدید 
در برنامه هسته ای ما در ازای لغو تحریم هاست. البته، ایالات 
تحریم ها  بیشتر  زیرا  باشد  آن  از  عمده ای  بخش  باید  متحده 

توسط ایالات متحده اعمال شده است.
و  برگردیم  منطق  همان  به  می توانیم  ما  آیا  که  این  بنابراین 
برد-برد دوباره آغاز کنیم،  بازی  بر اساس یک  را  مذاکرات 
هنوز چیزی است که منتظر شنیدن آن از طرف مقابل هستیم. 

البته ما به زبان تهدید پاسخ نمی دهیم. 
* ترامپ می گوید معامله با ایران ایده ی خوبی خواهد 
که  کند  منصوب می  را  افرادی  نظر می رسد  به  و  بود. 
ممکن است دیپلماسی را دنبال کنند. بنابراین به نظر می 
رسد که دونالد ترامپ می خواهد مسیر دیپلماسی را با 
ایران بررسی کند. آیا ایران نیز آماده است تا با آمریکا 

مذاکره کند؟
  ما یک توافق داشتیم؛ برجام که به عنوان دستاورد دیپلماسی 
در نظر گرفته می شد. همان طور که گفتم، کل جهان آن را 
جشن گرفت. همه به ایران و 1+5 برای حل یک سؤال بسیار 
چه  نتیجه  سپس  و  گفتند  تبریک  دیپلماسی  طریق  از  دشوار 
بود؟ پس از آن چه اتفاقی افتاد؟ آن اتفاق هرگونه اعتماد باقی 

مانده بین ایران و ایالات متحده را از بین برده است.
برخورد  شما  با  احترام  با  اگر  گویید  می  اکنون  *پس 
کنند، یک معامله خوب در دسترس خواهد بود؟ آیا شما 

به میز مذاکره بازخواهید گشت؟
بی  اکنون  که  بگویم  خواهم  می  ندارم.  مخالفتی  من  پاسخ: 
اعتمادی بیشتری بین ما وجود دارد و ما باید ابتدا بر آن بی 
اعتمادی غلبه کنیم. باید اعتماد کافی برای ایران وجود داشته 
ما  فکر می کنم  مذاکرات شود.  وارد  دیگر  بار  تا یک  باشد 

هنوز می توانیم به آن توافق برسیم.
*مذاکره با چه کسی؟ شرکت کنندگان در این مذاکرات چه 
کسانی هستند؟ این ها سؤالات جدی هستند که هنوز به آن 
از  به نظر می رسد ترامپ برخی  ها پاسخ داده نشده است. 
کرده  اخراج  خود  اول  دولت  در  را  شما  سرسخت  دشمنان 
دیپلماسی  به  که  است  کرده  منصوب  را  افرادی  او  است. 
با  که  است  فردی  او  دانید،  می  که  طور  همان  و  معتقدند. 
ایران خصومت داشته است، اما در عین حال او یک معامله 
گر است. آیا این کسی است که فکر می کنید علی رغم تمام 
تمام مشکلاتی  با شما داشته و علی رغم  سابقه ی بدی که 
با او  بتوانید در آینده  که در گذشته داشته اید، ممکن است 

معامله کنید؟
من هیچ ایده ای را رد نمی کنم. من به شما نمی گویم که 
بار  این  ما  اما  نه،  نیست.  آماده  ای  مذاکره  هیچ  برای  ایران 
خیلی مراقب هستیم. آخرین باری که ما مذاکره کردیم تجربه 
بدی بود. این که چگونه این تجربه بد می تواند به یک تجربه 
خوب تبدیل شود هنوز باید دید. هنوز ابهاماتی وجود دارد. 
ولی راستش را بخواهید فکر می کنم او مشاورانی دارد که در 
مورد واقعیت ایران و این که چگونه ایران در مقابل تهدیدها 
و در پاسخ به آنها رفتار می کند، به او توضیح دهند. بنابراین 
امیدوارم از آن تجربیات استفاده شود. زیرا کل جهان می داند 

که این منطقه متعلق به کشورهای منطقه است.
با  ایران  رابطه  ها  تنش  قلب  که  دانند  می  همه  *ولی 
دنیا  دارد.  زیادی  قدمت  که  هایی  تنش  است،  آمریکا 
منتظر است تا ببیند و ایرانی هایی که ما با آنها در اینجا 
با  توان  آیا می  که  ببینند  تا  منتظرند  ایم،  صحبت کرده 
دونالد ترامپ معامله کرد یا خیر. شما تازه از افغانستان 
برگشته اید و با طالبان ملاقات کرده اید. آنها با دونالد 
از  آنچه  از  امیدی  بارقه  آیا  اند.  کرده  مذاکره  ترامپ 

رئیس جمهور جدید می شنوید وجود دارد؟
باید اعتماد ما را بدست بیاورند.

خواهید  می  اما  کنید،  نمی  رد  را  آن  شما  بنابراین   *
خیلی بیشتر از دونالد ترامپ و دولت او بشنوید؟

یا   5+1 بستر  ما  ایم.  نشنیده  خاصی  چیز  فعلا  که  ما  البته، 
داشتیم.  را  بگویند-  مایلند  ها  اروپایی  3+3 -همان طور که 
ما دفعه قبل آن بستر را داشتیم و مذاکره کردیم. این بار آیا 
این  این یک سؤال است. و  قالب دوباره کار می کند؟  این 
که مبنای مذاکرات چه خواهد بود؟ ما یک توافق داشتیم و 
هنوز هم یک توافق داریم. برجام هنوز زنده است و به جز 
ایالات متحده، سایر شرکت کنندگان هنوز در آن هستند. بله، 
ما برخی از تعهدات خود را اجرا نمی کنیم؛ زیرا از بخش لغو 
تحریم های برجام بهره مند نمی شویم. این یک سؤال دیگر 
است. اما ما هنوز عضوی از برجام هستیم. ما هنوز در توافق 

هستیم. روسیه و چین هم هنوز هستند.
بنابراین، برجام در اکتبر امسال به یک نقطه بسیار مهم نزدیک 
هشدار  باید  من  و  باشد  بحران  نقطه  تواند  می  که  شود  می 
دهم که اگر نتوانیم قبل از آن به راه حل خوبی برسیم، مشکل 
پنجره دیپلماسی هنوز  ما معتقدیم که  جدی خواهیم داشت. 
باز است، هرچند برای مدت کوتاهی، مشروط بر این که طرف 
های دیگر تمایل واقعی نشان دهند. بدون چنین تعهدی، ما 

یک مسیر جایگزین را دنبال خواهیم کرد.
سؤال: این باعث نگرانی در غرب شده است. آیا می توانید 
توضیح دهید منظور شما از یک مسیر جایگزین چیست؟ زیرا 
بسیاری از مردم می گویند به این معنی است که ایران احتمالًا 
از پیمان منع گسترش سلاح های هسته ای خارج می شود. آیا 

منظور شما این بود؟
 ساخت سلاح در برنامه صلح آمیز هسته ای ما جایی ندارد. 
برنامه هسته ای خود اطمینان داریم  به ماهیت صلح آمیز  ما 
دیگران  با  اطمینان  این  گذاشتن  اشتراک  به  برای  مشکلی  و 
با  مذاکرات  گرفتیم  تصمیم  که  است  دلیل  همین  به  نداریم. 
طرف های دیگر 1+5 را آغاز کنیم. آن ها در مورد ماهیت 
صلح آمیز برنامه ما سؤالاتی داشتند. خوب، آنها با زبان احترام 
به سراغ ما آمدند و سپس مذاکرات در ابتدا موفقیت آمیز بود، 
اما بعد به یک تجربه بد تبدیل شد. بنابراین تحریم ها بازگشته 
هنوز  ما  برنامه  اما  نیستیم.  مند  بهره  برجام  از  ما دیگر  و  اند 

صلح آمیز است.
وجود  با  که  داریم  رئیس جمهوری  ما  حال  هر  در   *
ایران خوب  با  توافق  همه اشتباهاتش، حالا می گوید که 
خواهد بود. آیا شما همان طور که او به سمت ایران دست 
کرد؟  خواهید  دراز  دست  او  سمت  به  است،  کرده  دراز 

چون توافق خوب است.
نمی  و  نیست  کافی  است  خوب  توافق  اینکه  گفتن  صرفا   
توانیم براساس آن تصمیم بگیریم. ما تجربیات بدی داریم. این 
یک حقیقت است. امیدوارم که دولت جدید این را درک کند 
که آنها تجربیات بدی برای ما برجا گذاشته اند، با بسیاری از 
عناصر بی اعتمادی. چیزهای زیادی وجود دارد که به ما اجازه 
نمی دهد دوباره به آنها اعتماد کنیم و باید این بی اعتمادی که 

بین ما وجود دارد را برطرف کنند. چگونه؟ 
ادامه  خود  راه  به  ما  پس  دارد.  بستگی  آنها  به  نمی دانم. 

برنامه  این  ما  و  است  صلح آمیز  ما  هسته ای  برنامه  می دهیم. 
هیچ گونه  حاضر  حال  در  داد.  خواهیم  ادامه  را  صلح آمیز 
این  دارد.  وجود  فتوا  نداریم.  خود  مسیر  تغییر  برای  تمایلی 
یک فتوای بسیار مهم است. ایران از 50 سال پیش هنوز عضو 
NPT است. فتوا وجود دارد. برجام وجود دارد. نیت ما برای 
ایجاد اعتماد بیشتر در مورد صلح آمیز بودن برنامه مان وجود 
دارد. پس این ها دارایی های ما هستند. چرا باید الآن درباره 
گزینه های جایگزین صحبت کنیم؟ بیایید از دارایی های خود 

استفاده کنیم.
جایگزین  گزینه ای  شاید  می گویند  که  هستند  کسانی  اما   *
مقام معظم  از کمال خرازی، مشاور  باشد. همچنان که  لازم 
ایران  باشد،  داشته  وجود  تهدیدی  اگر  که  شنیده ایم  رهبری 

ممکن است سیاست خود را تغییر دهد.
 سیاست ما تغییر نکرده است. دکترین ما تغییر نکرده است و 

ما در حال حاضر هیچ قصدی برای تغییر آن نداریم.
* آیا شما آماده اید که به دونالد ترامپ فرصتی بدهید 
تا حداقل آنچه را که می خواهد بگوید گوش کنید؟ و اگر 
او حرف های درست بزند و با احترام برخورد کند، با او 

صحبت خواهید کرد؟
ما با آمریکایی ها ما روزها و روزها مذاکره کردیم. من بخشی 
از آن بودم. من روزها و روزها با آمریکایی ها چه به صورت 
و  ما حسن نیت  مذاکره کردم. پس  دوجانبه و چه چندجانبه 
از  برخاسته  به یک راه حل  برای رسیدن  را  نیت خوب خود 
مذاکره ثابت کرده ایم. پس میل به رسیدن به یک راه حل هنوز 
از  بسیاری  دارد.  بستگی  زیادی  عوامل  به  اما  دارد،  وجود 

عناصر دیگر باید قبل از آن حل شوند.
کنم  می  فکر  چون  برویم.  اسرائیل  بحث  سراغ  به   *
تهدیدی از سوی اسرائیل وجود دارد. ما از وزیر خارجه 
بهتر  زمانی  وقت  هیچ  است  گفته  که  شنیده ایم  اسرائیل 
در  ایران  چون  است  نبوده  ایران  به  حمله  برای  این  از 
ضعیف ترین حالت خود است. دونالد ترامپ هم گفته است 
اسرائیل  از  که  است  آماده  نشود،  انجام  توافقی  اگر  که 
در این زمینه حمایت کند. چقدر از این احتمال نگرانید؟

از  آنها  نیست، چون  این یک تهدید واقعی  آنها می دانند که 
قابلیت های ما برای پاسخ مطلع هستند و ما به وضوح اعلام 
پاسخ  با  ما  تأسیسات هسته ای  به  کرده ایم که هرگونه حمله 
فوری و قاطع مواجه خواهد شد. آنها به خوبی می دانند که 
مرتکب  آنها  که  نمی کنم  فکر  بود.  خواهد  چگونه  ما  پاسخ 
چنین عمل جنون آمیزی شوند. این واقعاً جنون آمیز است و 
هر چیزی را در منطقه به یک فاجعه بزرگ تبدیل خواهد کرد. 
چون  چرا؟  کنم.  آن صحبت  مورد  در  نمی خواهم  حتی  من 
فکر می کنم این تهدید واقعی نیست. این تهدیدی منقضی شده 
است. پس بیایید در مورد دیپلماسی صحبت کنیم. بیایید در 
مورد چگونگی حل مسائلی صحبت کنیم که در 30 روز حل 

نمی شود.
* موضوع دیگر درباره اسرائیل، فلسطین و غزه است. دیروز 
پاکسازی  می تواند  گزینه  یک  که  است  گفته  ترامپ  دونالد 
غزه باشد. ترامپ این پیشنهاد را به فلسطینی ها داده است که 
آنها را به جایی دیگر منتقل کنند. آیا این یک خط قرمز برای 
ایران است؟ و اگر این اتفاق بیفتد، ایران چه واکنشی نشان 

خواهد داد؟
 فراموش نکنیم که در نهایت اسرائیلی ها به این نتیجه رسیدند 
که باید با حماس مذاکره کنند. آنها به آنجا رفتند تا حماس 
را نابود کنند، اما در نهایت مجبور شدند با همان حماس برای 
پیشنهاد من چیز  آزادسازی زندانیان خود مذاکره کنند. پس 
دیگری است. به جای فلسطینی ها، سعی کنند اسرائیلی ها را 
تیر دو نشان  با یک  تا  ببرند  به گرینلند  آنها را  اخراج کنند. 
در  هم  اسرائیلی ها  و  شود  حل  گرینلند  در  مشکل  تا  بزنند. 

آنجا باشند.
*  سال گذشته، ما شاهد تضعیف شدید حزب الله بودیم. 
ما شاهد مرگ حسن نصرالله، متحد نزدیک ایران بودیم. 
در  حماس،  رهبر  هنیه،  اسماعیل  ترور  شاهد  همچنین 
همین شهر بودیم. ما شاهد برکناری متحدتان بشار اسد 
شما  استراتژی  که  گفت  می توان  آیا  بودیم.  قدرت  از 
دیگر کار نمی کند؟ آیا باید به طور کامل در مورد نحوه 
اتفاقاتی  چون  کنید؟  بازنگری  منطقه  در  خود  فعالیت 
امسال  که  کنید  اذعان  باید  قطعاً  یعنی  است.  داده  رخ 
چیزهای زیادی را از دست داده اید. متحدانی که ترور 
شده اند. متحدانی که توسط دشمنان سنی جهادی ایران 
از قدرت ساقط شده اند. آیا این را می پذیرید که در سال 

گذشته اوضاع به نفع ایران پیش نرفته است؟
من معتقدم که در طول یک سال گذشته ضربات جدی فراوانی 
به مقاومت در منطقه وارد شده و هزینه های بسیاری بر آن 
مکتب  یک  مقاومت  که  بدانیم  باید  اما  است،  شده  تحمیل 
افراد این آرمان از  با کشته شدن  فکری و یک آرمان است. 
بین نمی رود. همان طور که آرمان فلسطین در طول 80 سال 
گذشته از بین نرفته است، علی رغم این که کشته های زیادی 
اند  رسیده  شهادت  به  ها  آن  رهبران  از  بسیاری  و  اند  داده 
ولی آرمان همچنان زنده است. آرمان مقاومت هم همین گونه 
است. درست است که حماس و حزب الله صدمات زیادی را 

متحمل شده اند اما در حال بازسازی خود هستند.
از مردم در این فکر هستند  * من فکر می کنم بسیاری 
پاسخ  نحوه  در  و  خود  استراتژی  در  باید  ایران  آیا  که 
به اسرائیل و آمریکا تجدید نظر کند. به عقیده ی آنها 
این  از  حمایت  از  و  برگزیند  جایگزینی  راه  باید  ایران 
متحدان که چنین خاری در چشم دولت اسرائیل و نفوذ 

آمریکا در منطقه بوده اند دست بردارد.
 ولی من معتقدم که این دیگران هستند که نیاز دارند استراتژی 
اسرائیل  زیرا  کنند،  بازنگری  را  خود  های  سیاست  و  ها 
تا  این هرگز  از  یابد و پیش  اهداف خود دست  به  نتوانست 
برای اسرائیل بی سابقه  انزوا  این  این حد منزوی نشده بود. 
به اهداف و مقاصد  لبنان  نه در  نه در غزه و  است. اسرائیل 
خود نرسید و علی رغم صدمات متعددی که به حزب الله وارد 
کرد اما نتوانست حتی به اندازه جنگ 33 روزه در جنوب لبنان 
پیش روی کند و ناچار به پذیرش آتش بس شد. لذا در وهله 
اول این اسرائیل است که باید در سیاست ها و استراتژی های 

خود تجدید نظر کند. 
این اولین بار نیست که حزب الله رهبر خود را از دست می 
دهد یا فرماندهانش به شهادت می رسند اما در مقایسه با دفعه 
قبل که رهبر خود را از دست داد، اکنون قوی تر و بزرگتر 
شده است. همین امر در مورد فلسطینیان نیز صادق است. 80 
کند.  نابود  را  آنها  آرمان  و  روح  است  نتوانسته  کشتار  سال 
بنابراین وقتی در مورد آرمان ها صحبت می کنیم، باید بدانید 
که آرمان تغییر نمی کند. شاید تاکتیک ها تغییر کند، اما آرمان 

همیشه وجود خواهد داشت.

نایب رئیس دوم کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس :

 مخالفان FATF از نظر شغلی و مالی تامین هستند
نایب رئیس دوم کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس تاکید 
FATF از نظر شغلی و مالی تامین هستند و  کرد مخالفان 
بخاطر  امروز  که  نیستند  مردم  و  مستضعفین  فکر  به  اصلا 
سختی  شرایط  چه  کشور  اقتصادی  تنگناهای  و  مشکلات 

را تحمل می کنند. 
عثمان سالاری با بیان این که تعیین سیاست های کلی نظام 
مقام معظم رهبری  اختیارات  از  بعد داخلی و خارجی  در 
 FATF است، گفت: دولت، اذن ایشان را گرفت تا مسئله 
دوباره در مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح و بررسی 
چنین  برابر  در  افراد  برخی  که  متعجبم  من  بنابراین  شود 
نداریم  حق  می دهند.  نشان  منفی  واکنش  قانونی،  تصمیم 
تشخیص  مجمع  به  انقلاب  رهبر  که  اختیاراتی  درباره 

مصلحت نظام داده اند، اظهارنظر شتاب زده داشته باشیم.
تامین  و  پولشویی  با  مبارزه  عالی  شورای  در  ناظر  عضو 
مالی تروریسم در ادامه ضمن تاکید بر این که FATF یک 
ضرورت اجتناب ناپذیر است، تصریح کرد: در مقطع فعلی 
به  ایران  الحاق  با  نظام  امیدوارم مجمع تشخیص مصلحت 
FATF موافقت کند که در این صورت گشایشی در عرصه 
خواهد  صورت  سیاسی  و  اقتصادی  تعاملات  و  معاملات 

گرفت.
بانک مرکزی نمی تواند در هیچ کشور خارجی حساب 

باز کند
 FATF این نماینده مجلس درباره مزایای پیوستن ایران به
 FATF گفت: بانک مرکزی ایران به جهت ملحق نشدن به
و  کند  باز  هیچ کشور خارجی حتی حساب  در  نمی تواند 
دهد. علاوه  انجام  را  بانکی  و  پولی  عملیات  قانونی  روال 
مرودات  لحاظ  از  را  ما  نیست  مجاز  کشوری  هیچ  این  بر 
مالی به رسمیت بشناسد و ناچاریم بوسیله افرادی خارج از 
ساختار بانک مرکزی و وزارت اقتصاد و دارایی اقدامات 
مالی را با هزینه بسیار بالایی انجام دهیم و به همین علت 
عدم پیوستن جمهوری اسلامی به FATF خسارات جبران 

ناپذیری دارد.
سالاری در پاسخ به این پرسش که چرا کشورهای دوست 
 FATF به  خواسته اند  ایران  از  هم  روسیه  و  چین  مانند 

بپیوندد، تصریح کرد: کشورهای دوست نیز به ایران توصیه 
این موضوع داد و ستدهای تجاری ما  با حل  تا  اند  کرده 
افراد  برخی  که  است  درحالی  این  و  شود  آسان  آن ها  با 
می زنند!  لجوجانه  رفتارهای  به  دست  ملی  منافع  برخلاف 
دارد  نقاط قوت و ضعف  پاره ای   FATF که  است  طبیعی 
فقط  نقاط ضعف،  با وجود  بگیریم  نظر  در  هم  را  این  اما 

تعداد محدودی از کشورهای جهان به آن ملحق نشده اند.
مخالفان FATF از نظر شغلی و مالی تامین هستند

نایب رئیس دوم کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس درباره 
شاهد  ما  امروزه  کرد:  تاکید  لجوجانه  مخالفت های  انگیزه 
کشور  در   FATF اجرای  عدم  منفی  آثار  ظهور  و  بروز 
است.  شخصی  و  جناحی  بیشتر  مخالفان  انگیزه  و  هستیم 
متاسفانه این افراد از نظر شغلی و مالی تامین هستند و اصلا 
به فکر مستضعفین و مردم نیستند. به آن ها باید یادآور شد 
در صدی وجود  مسئله صد  هیچ  بین المللی  در عرصه  که 
ندارد و قرار نیست صرفا دست به اقداماتی بزنیم که صد 
در صد به نفع ما باشد. باید ببینیم که در صورت پذیرش 
FATF نقاط قوت و فرصت های بیشتری ایجاد می شود یا 

تهدیدات بیشتر می شود؟!
تامین  و  پولشویی  با  مبارزه  عالی  شورای  در  ناظر  عضو 
مالی تروریسم با بیان این که ایران در حال حاضر بسیاری 
از بندهای قانون اقدام مالی FATF را اجرا می کند، گفت: 
باید  و  نمی شود  اجرا   FATF محدود  بند  فقط چند  اکنون 
این  اجرا درآمدن  به  انگیزه  با  آیا عقلانی است که  پرسید 

چند بند، عده ای لجبازی کورکورانه داشته باشند؟

جای  هر  با  ما  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  نایب 
اما  مذاکره ایم،  به  حاضر  صهیونیست ها  از  غیر  به  جهان 

مذاکره باید عادلانه باشد.
شورای  مجلس  رئیس  نایب  بابایی  حاجی  رضا  حمید 
گفتگوی  در  حضور  با  فجر  دهه  ستاد  رئیس  و  اسلامی 
در  انقلاب  معظم  رهبر  سخنان  با  ارتباط  در  خبری  ویژه 
دیدار با کارگزاران نظام در ایام مبعث پیامبر اسلام )ص( 
اقیانوسی  انقلاب،  معظم  رهبر  امروز  کرد: سخنرانی  اظهار 
از مطالب عمیق بود. نکته اول آن بود که بعثت بزرگترین 
نام  به  تاریخ بشریت است. یعنی خداوند کتابی را  جریان 
که  فرستاد  مردمی  برای  معصوم  پیامبر  یک  توسط  قرآن 

ظرفیت دریافت قرآن را دارند.
به گفته حاجی بابایی، انقلاب ما بر اساس بعثت شروع شد. 
ملت ما برای رسیدن به بعثت به حرکت افتاد. بحث امروز 
این است که انقلاب ما یک هدف بزرگ دارد و آن هدف 
به دنیا می خواهیم  زنده کردن مسیر بعثت در جهان است. 
داده اند.  نشان  شما  به  که  نیست  چیزی  آن  اسلام  بگوییم 
به استکبار و نماد آن یعنی آمریکا  اسلامی که هیچ کاری 

ندارد، اسلامی واقعی نیست.
ما اهل مذاکره ایم، اما مذاکره باید عادلانه باشد

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: بعثت تنها 
برای مسلمانان نیست و برای کفار هم است. سوال می کنند 
که اصلًا غزه به ما چه ربطی دارد. باید به ایران فکر کنیم. 
جواب این است که امروز هیچ کشوری با ماندن در کشور 
خود نمی تواند امنیت مردم را حفظ کند. حرف ما این است 
باید  کنیم،  تأمین  را  امنیت کشور خود  اگر می خواهیم  که 

این امنیت را در خارج از مرزهای ایران تثبیت کنیم.
حاجی بابایی درباره ارتباط با آمریکا بیان کرد: ما با آمریکا 
این است  بعثت  فلسفه  نداریم.  و هیچ جای جهان دشمنی 
که زندگی درست و بر اساس انسانیت داشته باشیم. آمریکا 

این را قبول ندارد.
ما در جهان به دنبال زندگی بهتر هستیم. ما اکنون می بینیم 
زندگی  تا  می جنگیم  ما  بجنگیم.  باید  کردن  زندگی  برای 

بهتری داشته باشیم.
وی گفت: ما اهل مذاکره هستیم. اما مذاکره یعنی اینکه دو 

نفر مقابل هم عادلانه صحبت کنند.

که  این  بیان  با   1۴0۴ بودجه  تلفیق  کمیسیون  رئیس  نائب 
مجمع تشخیص صلاحیت ورود به مصوبه واردات خودرو 
را نداشت، گفت: با تغییر مصوبه مجلس درآمدهای دولت 

از محل واردات خودرو ۲8 همت افزایش یافت. 
 1۴0۴ بودجه  تلفیق  کمیسیون  رئیس  نائب  زنگنه  محسن 
خصوص  در  سوالی  به  پاسخ  در  اسلامی  شورای  مجلس 
 100 به   60 از  وارداتی  خودروهای  تعرفه  تغییر  آیا  اینکه 
درصد تاثیری بر خودروهای هیبریدی و برقی دارد یا خیر، 
این  به  دارند،  خاص  قانون  هیبریدی  خودروهای  گفت: 
همان  و  نیست  هیبریدی ها  برای  درصد   100 آن  که  معنا 

تعرفه های تعیین شده قبلی مورد نظر خواهد بود.
ابهامی در مورد تعرفه واردات وجود نداشت؟!

سقف  کاهش  و  تعرفه  افزایش  خصوص  در  همچنین  وی 
واردات از 3.3 میلیارد دلار مورد تعیین مجلس به ۲ میلیارد 
تومان مورد نظر دولت در مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
گفت: نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام در مورد ایرادی 
این  بود.  شده  گرفته  نظارت  عالی  هیئت  از سوی  که  بود 
و  میلیارد  سه  رقم  یعنی  بود.  رقم  در خصوص  تنها  ایراد 
سیصد میلیون یورو که هیئت عالی نظارت معتقد بود این 
رقم زیاد است و ممکن است در شرایط فعلی برای تأمین 
بنابراین،  کند.  ایجاد  مشکلاتی  کشور  ارزی  نیازهای  سایر 
کلی  سیاست های  از  مورد  دو  یکی  با  مغایر  را  رقم  این 
میزان  مورد  در  اما  داد.  ارجاع  مجمع  به  و  داده  تشخیص 
در  نگهبان  شورای  نه  و  نظارت  عالی  هیئت  نه  تعرفه، 
وجود  ابهامی  هیچ  و  بودند  نگرفته  ایرادی  قبل  دورهای 

نداشت.
با  افزایش تعرفه واردات خودرو از 60 به 100 درصد 

اصرار سازمان برنامه و بودجه
که  ندارد  را  صلاحیت  این  مجمع  گفت:  ادامه  در  وی 
مستقیماً به بندها ورود کند و تصمیم بگیرد. دیروز پس از 
اینکه مصوبه مجلس برای 3.3 میلیارد دلار واردات خودرو 
رأی  و  شد  رأی گیری  دولت  دلار  میلیارد   ۲ نیاورد،  رأی 

آورد.
 پس از آن، رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد که با 
توجه به اینکه اکنون این دو میلیارد تصویب شده و تعرفه 

دست  از  ما  منابع  از  عمده ای  بخش  است،  درصد   60 نیز 
 100 به  درصد   60 تعرفه  که  کرد  درخواست  و  می رود 
کمیسیون  و  کردیم  اعتراض  ما  آنجا  در  بازگردد.  درصد 
نیز این موضوع  تلفیق، رئیس مجلس و خود رئیس مجمع 
است،  نشده  گرفته  ایرادی  چون  که  گفتند  و  نپذیرفتند  را 

نمی توانیم وارد آن بخش شویم.
را  خودرو  واردات  مصوبه  به  ورود  صلاحیت  مجمع 

نداشت
در نهایت، به دلیل اعتراضات مکرر دولت و همراهی برخی 
نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس  مجمع،  اعضای  از 
موضوع  این  به  مجمع  ورود  اصل  ابتدا  که  گرفت  تصمیم 
مرزی  رأی  هرچند  آورد،  رأی  البته  که  کند  رأی گیری  را 
بود. سپس تعرفه 100 درصد را به رأی گذاشتند که مجمع 
نیز به آن رأی داد. از نظر ما، واقعاً مجمع صلاحیت ورود 
به مصوباتی که اصراری نیستند و شورای نگهبان و هیئت 
اما  ندارد.  را  نگرفته اند،  ایرادی  آنها  بر  قبلًا  نظارت  عالی 
مجمع دیروز این کار را انجام داد. حالا این موضوع را باید 
تکرار شود، عملًا  رویه  این  اگر  کنند.  بررسی  حقوقدان ها 

قانون گذاری در مجلس تضعیف خواهد شد.
افزایش  از محل  تومانی دولت  میلیارد  28 هزار  سود 

نرخ ارز مبنای حقوق واردات خودرو
زنگنه با بیان اینکه زمانی که ما قانون بودجه را می نوشتیم، 
بر  را  ارز  قیمت  افزایش  تأثیر  جلوی  بتوانیم  اینکه  برای 
اسفند  ارز  قیمت  میانگین  بگیریم،  واردات  گمرکی  حقوق 
با  گفت:  دادیم،  قرار  دولتی  حقوق  مبنای  را   1۴03 ماه 
افزایشی که در قیمت ارز در ماه های اخیر داشتیم، میانگین 
در  را  توافقی  ارز  )اگر  تومان  هزار   6۴ تقریباً  ارز  قیمت 
تا  می شود  ارز سبب  نرخ  افزایش  این  است.  بگیریم(  نظر 
هزار   1۲8 به  خودرو  واردات  محل  از  دولت  درآمدهای 
میلیارد  هزار   100 قبلًا  که  حالی  در  برسد،  تومان  میلیارد 

تومان پیش بینی کرده بود. 
با  که  داریم  درآمد  افزایش  تومان  میلیارد  هزار   ۲8 یعنی 
تعرفه  همان  با  اگر  است.  شده  محاسبه  تومان   6۴ همین 
هزار   77 اما  حدود  بگیریم  نظر  در  60 درصدی  واردات 

میلیارد تومان نصیب دولت می شود.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		

تلفن تماس:	33855003 -	تلفکس:	33855002
آدرس:  خیابان شهدا- نبش خیابان پاستور

پنج شنبه         11 بهمن   1403
اذان صبح : 05:45

طلوع آفتاب  : 07:14
اذان ظهر  : 12:08

غروب آفتاب : 17:03
اذان مغرب : 17:23 

نیمه شب : 23:24

بارانی

76nasimgilan @yahoo.com پنج شنبه 11 بهمن    1403 - 29 رجب   1446 -30 ژانویه 2025 - شماره 7382 سیاسی ، اجتماعی ، فرهنگی و ورزشی

حاجی بابایی:
 ما اهل مذاکره ایم، اما مذاکره باید عادلانه باشد

زنگنه تشریح کرد
جزئیات مصوبه خودرویی مجمع تشخیص؛ درآمد دولت 28 همت زیاد شد 
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